
CEUE, 20. AVGUSTA 1981 - ŠTEVILKA 33 - LETO XXXV - CENA 8 DIN 

GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL CELJE, LAŠKO, MOZIRJE, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

PRAZNIČNA PLANINA 
Občani šentjurske občine so skupaj z aktivisti in borci 

Kozjanskega v nedeljo, 16. avgusta z osrednjo prireditvijo 
počastili praznik šentjurske občine. 

Slavnostni govornik je bil član predsedstva CK ZKJ An-
drej Marine, ki je v svojem govoru med drugim dejal, da 
danes Kozjansko ni več zaostalo in zapostavljeno področje. 
Povzetek iz njegovega govora berite na 2. strani. 

Foto: M. PODJED 

V imenu aktivistov m borcev Kozjanskega je predsednik 
skupščine občine Šentjur Stanko Lesnika podelil predse-
dniku predsedstva SFRJ Sergeju Kraigherju listino čast-
nega občana šestih kozjanskih občin. 

Foto: T. Tavčar 

BORCI IN AKTIVISTI NA PLANINI 

^'Kraigher častni občan Kozjanskega 
Telovadnico osnovne šole 
v nedeljo na Planini do 

^adnjega kotička napolnili 
"'Ofci in aktivisti Kozjan-
skega ter gostje iz sosednjih 

Vsi so prisrčno poz-
"avili predsednika pred-
^dstva SFRJ Sergeja 
{̂ •"aigherja in članico sveta 
'ederacije Lidijo Šentjurc. 

Prisotni so z zanimanjem 
^•"isluhnili besedam tovariša 
Kraigherja. Med drugim je 
^Jal, da ne smemo pozabiti 
"a dolg do tistih ljudi in kra-
D '• ^̂  ^ Času največje 
Pj"ei2kušnje veliko pripomo-

in prispevali, da so bili 
l^erriagani udarci mnogo 
^"očnejšega sovražnika. Za-
i ' poudaril, naj bo ena 

•'led nalog udeležencev 
žp tudi skrb za ohranitev 
Sodovine v teh krajih. Brez 

JJj^^dnih kmečkih družin bi 
^ na Kozjanskem brez-
Prp*̂ ' '^^"dar pa je še vse 
sti zapisano o aktivno-
cigj^^^^ečkih fantov, žena in 

ki so pod svojo stre-
bof^P^^^jemali komuniste in 

industrializacije ne 
stva*̂ ® zanemarjati kmetij-

' v svojem govoru na-

daljeval Sergej Kraigher. Za-
to moramo v Sloveniji in v 
celi Jugoslaviji izkoristiti 
vse možnosti za razvoj kme-
tijstva na sodobnih osnovah 
in ustvariti družbene pogoje, 
da se bo kmetijska proizvod-
nja razvijala tako, da se bo 
lahko vključevala z razvojem 
kmetijske proizvodnje dru-
god. Doseči je treba boljše 
povezovanje kmetov v za-
drugah, povezovanje teh za-
drug pa s proizvodnimi obra-
ti v dolinah, povsod, kjer se 
računa na pridelke iz teh po-
dročij. Kmetijski proizvajal-
ci ne smejo biti prepuščeni 
sami sebi, še posebej v 
odročnejših krajih ne. Kme-
ta je treba zaščititi pred pre-
kupčevalci in posredniki in 
mu omogočiti, da bo tudi v 
teh oddaljenih krajih njego-
vo delo pomenilo prispevek 
k našemu nadaljnemu skup-
nemu gospodarjenju. Zavze-
ti se za malega človeka mora 
postati naša skupna skrb, je 
še dejal tovariš Kraigher več 
stotim borcem in aktivistom 
šestih kozjanskih občin in se 
jim iskreno zahvalil za pode-
litev listine častnega občana. 

MATEJA PODJED 

TITOV SKLAD 

Raje na delo kot v šolo? 
Na oddelku za štipendira-

nje pri skupnosti za zaposlo-
vanje v Celju, kjer zbirajo 
prijave tudi za štipendije iz 
Titovega sklada iz občin Ce-
lje, Laško, Šmarje in Konji-
ce, se je prijavilo le osem 
kandidatov iz vrst mladih 
delavcev. Kljub podaljšane-
mu roku za prijave in akci-
jah, ki so v tem času poteka-
le po delovnih organizacijah, 
niso uspeli zbrati dovolj inte-
resentov. Učencev in štu-
dentov, ki so zaprosili za Ti-
tovo štipendijo pa je 15, kar 
je še enkrat več kot je na raz-
polago štipendij zanje. 

Na zavodu za zaposlovanje 
so dobili 5 prijav delavcev za 
študij ob delu in iz dela iz 
celjskih delovnih organiza-
cij, čeprav bi, glede na števi-
lo zaposlenih, lahko podelili 
7 štipendij. Iz šmarske obči-
ne so se prijavili trije mladi 
delavci, podelijo lahko le 2 
štipendiji. Dosti več pa se je 
prijavilo učencev in študen-
tov. V Celju se je prijavilo 7 
učencev in študentov, šti-
pendijo pa lahko dobijo le 
štirje, v Laškem se je prijavil 
en kandidat za redni študij, 
iz Konjiške občine dva, šti-
pendijo pa lahko dobi samo 
eden. V Šmarju se je prijavi-
lo 5 kandidatov, štipendijo 
pa lahko dobita le dva. 

Kdo vse bo od prijavljenih 
kandidatov dobil štipendijo 
pa je seveda odvisno od po-
gojev, ki naj jih Titovi šti-
pendisti izpolnjujejo. Mladi 
delavci, ki se odločijo za izo-
braževanje ob delu ali iz de-
la, morajo imeti najmanj dve 
leti delovne dobe in ne sme-
jo biti starejši od 30 let. Z 
delom, prizadevnostjo in 
ustvarjalnostjo na delovnem 
mestu morajo pokazati nad-
povprečne rezultate. Morajo 
biti družbenopolitično aktiv-
ni v družbenopolitičnih, sa-
moupravnih organizacijah, v 
družbenih organizacijah in 
društvih. Prednost pa imajo 
kandidati iz vrst neposre-
dnih proizvajalcev v mate-
rialni proizvodnji in tisti ki 
se odločajo za nadaljnje izo-
braževanje v smeri svojega 
osnovnega poklica in so gle-
de na svojo materialno sta-
nje v slabšem družbenoeko-
nomskem položaju. 

Študenti in učenci, ki za-
prosijo za štipendijo iz Tito-
vega sklada morajo biti re-
dno vključeni v usmerjeno 
izobraževanje pred vstopom 
na delo. Učni uspeh v srednji 
šoli mora biti odličen, v viš-
jih in visokih šolah pa naj-
manj prav dober. Tudi ti 
kandidati morajo biti aktivni 
in dejavni v družbenopolitič-
nih in drugih organih in or-
ganizacijah. Prednost pa 
imajo tisti učenci in študen-
ti, ki se izobražujejo na te-
hničnih smereh, na deficitar-
nih pedagoških usmeritvah 
in za poklice v splošnem 
zdravstvu. Prednost imajo 
otroci iz delavskih družin in 
tisti, ki so glede na svoj ma-
terialni položaj, v slabšem 
družbenoekonomskem polo-
žaju. 

Vzrokov, da se mladi iz de-

lovnih organizacij težko od-
ločijo za študij, kljub temu 
da bi imeli možnost za Tito-
vo štipendijo, je več. (Mimo-
grede, štipendije za izobraže-
vanje iz dela so podelili v vi-
šini povprečnega osebnega 
dohodka v Sloveniji, za izo-
braževanje ob delu pa v viši-
ni 50 odstotkov lanskega 
povprečnega osebnega do-
hodka v Sloveniji). Eden te-
meljnih je najbrž pogoj za 
povprečno oceno odlično v 
srednji šoli in prav dobro v 

višji ali visoki šoh. Drugi je 
ta, da v nekaterih delovnih 
organizacijah ne jamčijo, da 
bodo svojega delavca po 
končanem izobraževanju 
vzeli nazaj v delovno razmer-
je. Nedvomno je za nizek od-
ziv »kriva« tudi stabilizacija 
saj marsikdo od mladih de-
lavcev ima že družino in se 
mu materialno bolj izplača 
delati, kakor da bi se podal v 
dvojno življenje študenta in 
delavca. 

VVE 

POUK DO 27. 
JUNIJA 

Na republiškem zavo-
du za šolstvo so se do-
končno dogovorili, da se 
bo pouk v osnovnih šolah 
pričel tako kot doslej s 1. 
septembrom, zaključil pa 
se bo 27. junija. Zimske 
počitnice bodo trajale tri 
tedne. Prvomajski praz-
niki ne bodo več podalj-
šani od 27. aprila, temveč 
bodo pouka prosti dnevi 
le 27. april ter 1 in 2. maj. 
Ena delovna sobota pa bo 
namenjena obrambnemu 
dnevu 

Ne bi sedaj ocenjevali 
ali je odločitev pravilna 
ali ne, to nam bo pokazalo 
naslednje šolsko leto. 
Vsekakor pa je prav, da 
so se naši pedagogi še 
pred pričetkom pouka ze-
dinili tudi o šolskem ko-
ledarju. Spomnimo se le, 
koliko zapletljajev je bilo 
lani, zlasti ob prvomaj-
skih počitnicah, ko do 
zadnjega nihče ni vedel, 
ali so podaljšani prvomaj-
ski prazniki ali ne. 

Kako se bodo odločili v 
srednjih šolah, pa je vpra-
šanje, ki ostane do nadalj-
nega odprto. Vsekakor si 
bodo tudi tu morali priza-
devati, da svoj koledar 
prilagodijo tako osnovni 
šoli kot tudi združenemu 
delu. 

VVE 

POKAL IZROČILA MILKA SKOK 
2ena pokojnega Ferda Skoka Milka Skok izroča spominski pokal zmagovalcu v memo-

rialni disciplini teku na 100 m Bernhartu Hoffu iz NDR pokal in spominsko darilo. Drugi je 
bil Aleksander Evgenijev iz SZ in tretji Lescek Donecki iz Poljske. Vsi trije so prvič prejeli 
tudi spominske medalje 5. slovenske udarne brigade Ivan Cankar, katere borec je bil Ferdo 
Skok. Spominske medalje je izročil podpredsednik odbora te brigade general major Alojz 
Hren. 

TV - Foto: TONE TAVCAR 

NOV 
HMiLJARSKI 
PAR 

Uspešen Dan hmeljarjev v 
Braslovčah je tudi letos dal 
novega starešino in sprem-
ljevalko. Tokrat sta to hme-
ljarski starešina Anton Goro-
pevšek iz Griž in spremlje-
valka Renata Cokan iz Šem-
petra. Tako se tradicija hme-
ljarske prireditve nadaljuje 
in ostaja več ali manj v svoji 
vsebinski in organizacijski 
obliki nespremenjena za ra-
zliko od vsakoletne hmelj-
ske letine, ki pa se iz leta v 
leto spreminja. 

Letos si obetajo hmeljarji 
pridelek nekje pri številki 
3500 ton in razmišljajo, da bi 
v prihodnjem letu lahko pri-
delali še več hmelja. Na 14. 
strani berite še nekaj pri-
spevkov posvečenih hmelj-
ski problematiki. 

Foto: T.Tavčar 



ZBRANIM NA PLANINI JE GOVORIL ANDREJ MARINO 

SOCIALIZEM PO NAŠI MERI 
Za vsebino revolucije se je treba nenehno boriti 

Krajani Planine, občani 
šentjurske občine, borci, bri-
gadirji, pohodniki po poteh 
Kozjanskega odreda, ukra-
deni otroci, ki so se pred tem 
zbrali na krajši slovesnosti 
pred Doberškovo domačijo, 
predstavniki pobratene ob-
čine Požega in drugi, so se v 
velikem številu udeležili 
osrednje slovesnosti ob praz-
niku občine Šentjur na prire-
ditvenem prostoru pred 
osnovno šolo na Planini. Ta-
ko so v nedeljo ob prazniku 
skupaj počastili tudi 40-let-
nico vstaje slovenskega in 
jugoslovanskih narodov in 
obudili spomin na osvobo-
dilni boj in revolucijo ter na 
tiste, ki so darovali svoja živ-
ljenja in prenašali nadčlove-
ške napore, da bi prispevali 
svoj delež za veličasten so-
cialistični razvoj. 

Slavnostni govornik je bil 
član predsedstva CK ZKJ 
Andrej Marine. V svojem 
uvodnem govoru se je ozrl 
na težke dni iz čas3 NOB, ko 
se je tudi v ljudeh na Kozjan-
skem krepilo zaupanje v 
lastno moč, da si bodo ustva-
rili možnosti za boljše življe-
nje predvsem z lastnim pri-
zadevnim delom. 

Obnova Kozjanskega in 
napredek v povojnem razvo-
ju, je nadaljeval Andrej Ma-
rine, sta povezana s celotnim 

razvojem Slovenije in Jugo-
slavije. Danes Kozjansko ni 
več zaostalo in zapostavljeno 
področje. Z lastnim delom in 
solidarnostjo so zrasli novi 
domovi, šole, ceste, zdrav-
stveni in kulturni domovi. 
Večina delovnih ljudi je naš-
la zaposlitev v industriji in 
ostalih dejavnostih. Zaustav-
ljen je proces odseljevanja. 
Kmetijstvo se modernizira 
in postaja vse bolj pomemb-
na veja našega razvoja. Lju-
dje so ponosni na vse, kar so 
dosegli in na svoj delež v na-
rodnoosvobodilnem boju. 
Zlasti kmetijstvu, je dejal 
Andrej Marine, bo potrebno 
posvetiti več pozornosti: 
okrepiti vlogo zadrug, mo-
dernizirati, specializirati in 
povečati proizvodnjo in pro-
duktivnost. 

V nadaljevanju je Andreja 
Marine govoril o nekaterih 
sedanjih aktualnih vpraša-
njih o naši gospodarski si-
tuaciji, ki ni rožnata. Zasluži 
pa našo pozornost, je dejal, 
kajti čas, ki ga živimo je poln 
nevarnosti, ki v še bolj zao-
strenih razmerah lahko ogro-
žajo našo svobodo, neodvi-
snost in napredek. Kljub 
vsem uspehom nas danes 
pesti inflacija, zmanjšuje se 
učinkovitost gospodarskega 
razvoja. Gospodarska ustali-
tev se težko prebija. Še ve-

dno želimo živeti čez mero, 
ki nam jo omogoča ustvarje-
ni dohodek. Prav tako so nas 
resno vznemirili in zaskrbeli 
dogodki na Kosovu. 

Se enkrat se je potrdila 
zgodovinska resnica, da svo-
boda in socializern nista po-
darjeni, niti nekaj, česar ni 
treba varovati ali razvijati 
dalje. Za vsebino revolucije 
in za naše socialistično sa-
moupravljanje se moramo 

nenehno in vedno znova bo-
riti. Gradimo socializem, ki 
je po naši meri in je torej 
izraz naših posebnih zgodo-
vinskih, političnih in gospo-
darskih ter kulturnih ra-
zmer. Smo večnacionalna 
skupnost in to velja tudi za 
vse naše republike in obe po-
krajini. Sožitje je zato mogo-
če samo v razmerah, ko so si 
narodi in narodnosti enako-
pravni in v pogojih, ko gradi-
mo socializem na samo-
upravnih osnovah. V naših 
razmerah ni mogoča prevla-
da enega naroda ali pa oblast 
centralistične in birokratske 
strukture. Zato se vsakršna 
slabost - gospodarska ali po-
litična - izraža v mednacio-
nalnih odnosih. 

Tudi mi smo na prehodu iz 
agrarne industrijske v indu-
strijsko družbo, je ob koncu 
govora dejal Andrej Marine. 
Tak razvoj pa postavlja pred 
nas nove naloge. Odločati se 
bomo morali za proizvodnjo, 
ki je konkurenčna na tujem, 
izboljšati organizacijo dela, 
povečati individualno in 
družbeno produktivnost. 

Toda najtežje, je zaključil 
Andrej Marine, smo vedno 
uspeli premagati, ker smo 
bili odločni, enotni in ker 
smo zaupali v ljudsko 
ustvarjalnost in iniciativnost 
kot bistvo našega socialistič-
nega samoupravnega siste-
ma in tudi NOB. 

MATEJA PODJED 

S šopkom rdečih vrtnic so se tudi pionirji Planine zahva-
lili Sergeju Kraigherju za njegov obisk na Planini 

V soncu in vetru plapolajoče zastave so že v zgodnjih jutranjih urah naznanjale lep 
praznik. Na prostoru pred osnovno šolo Kozjanski odred se je slovesnost ob občinskem 
prazniku pričela ob pol enajstih dopoldne. Pred tem so si mnogi gostje in občani z 
zanimanjem ogledali razstavljene izdelke ročnih del v prostorih šole in razstavo fotogra-
f i j o Planini v prostorih zdravstvenega doma. 

Veliko besedi je bilo že napisanih na račun anorii 
mnosti, pa jo je še vedno veliko. Zadnje čase se ten^,! 
pridružujejo tudi pisma, ki so podpisana s tujim nasl^, 
vom. Nekdo, ki si ni upa] podpisati s svojim imenorti 
je -namočil" drugega. Prizadeti se je oglasil in pot^ 
bi rabili detektiva, ki bi našel pisca. 

In še tretja podobna zadeva je, ki ima z gornjir^^^ 
dvema veliko skupnega. 

V našo novinarsko hišo prihajajo ljudje, ki nam p^i 
povedujejo največkrat o slabih socialnih razmerah 
ljudi, o osamelih starčkih, ki jih je vse zapustilo jj 
živijo odmaknjeni od sveta. Takoj moram dodati, dj 
smo vsakega takega sporočila veseli. Ko pa gremo p^ 
sledi omenjenih sporočil, se velikokrat izkaže, da rj 

VEDNO VEČ ANONIMNOSTI, 
ZAVAJANJA IN ŠE KAJ 

zmere niso tako hude. Včasih že, zgodilo pa se mi je if 
tudi, da sem v najbolj razdrapani bajti našla najbolj 
srečno ženico. Ko so jo na silo dali potem v dom, je od 
hrepenenja po starem umrla. Še in še bi lahko pisala o 
takih primerih. 

Tudi pred kratkim sem šla po sledi naslova, ki ga je 
pustil pri nas v uredništvu neki človek. Večkrat je bil 
pri nas in dejal je, da starčka, za katera gre, živita v 
strašni bedi, mlada dva pa jih zaničujeta. Še to je 
dodal, da do njih ne bomo prišli, zato pa se naj ogla-
simo na naslovu, kjer bomo vse zvedeli. 

V šmarski občini naj bi se to dogajalo in tam sem se 
tudi napotila. Poiskala sem omenjeni naslov, kjer njso 
ničesar vedeli o vsem, predvsem pa so zatrjevali, da 
oni niso tisti, ki bi hodih pravit v naše uredništvo. 
Njihov naslov nam je torej nekdo podtaknil. Še k 
sosedi sem skočila in mimogrede poizvedela, ali se res 
tako hudo dogaja s starčkoma, ki živita v bližini. Prvi 
in drugi so mi zatrdili, da ni tako. Da sta stara, so rekli\ 
in od tod izvirajo njune tegobe. 

Pa sem stopila še do njiju in ju našla doma. Resnično 
stara, temu primerno betežna, a zadovoljna. Sama že-
lita stanovati še dlje v stari s slamo skriti hišici, ne pa v 
novi hiši, ki jo je zgradil sin. 

Še na socialno skrbstvo sem povprašala, pa niso nič 
vedeli povedati, da se pri tej družini dogaja kaj sla-
bega. 

Mislila sem si - je to tisto, kar je imel za obsojanji 
vredno človek, (kije moral biti domačin), da je prihajal 
v naše uredništvo in klical na pomoč? Ah pa se zb 
vsem tem skriva nekaj drugega, ker ni bil niti toliko 
iskren, da bi navedel svoj naslov. Najprej bi šli do 
njega, če je že imel tako razvit socialni čut, daje hotel 
pomagati »starim«? Kaj pa če je šlo za obračun i 
»mladimi« in to na najbolj nesramen in ogaben način? 
Oblatiti mlade, da ne skrbe dovolj za ostarele starše? 
Skratka - pri vsem tem sem naletela na umazanijo, šla 
po njeni poti, našla pa čist pogled. V srcu pa je ostala 
iskrica nezaupanja, čeprav mora novinar tudi to vzeti v 
zakup. 

ZDENKA STOPAH 

SLAVA 
KOVAČIČ 

Učiteljica s srcem je Že 
dolgo. Vse od tedaj, ko je 
leta 1952 končala učitelji-
šče. Tedaj je bila z dekre-
tom dodeljena v Dobrino 
pri Žusmu. Doma je iz 
Hrastnika in ni bilo lahko 
kar čez noč oditi v odda-
ljen majhen kraj. Toda že 
od vsega začetka je vede-
la, da se mora lotiti ob re-
dnem poučevanju še 
kakšnega drugega dela, 
da bi bili dnevi bolj izpo-

polnjeni. In tedaj se je za-
čelo njeno delo in udej-
stvovanje na kulturnem 
področju. Dnevi v skro-
mni dvorani, kjer je zače-
la delati z dramsko skupi-
no, so dobivali svoj smi-
sel. Kot tisti, ko je še kot 
učiteljiščnica bila veliko 
na športnih stezah in na 
rokometnem igrišču. Ra-
da se sporhni na tista štiri 
leta, ki jih je preživela v 
tem majcenem kraju. 
Srčnost ljudi, se spomi-
nja, ji je živo ostala v spo-
minu. Odrasli in otroci so 
tudi v večernih urah in 
tudi pozimi od daleč ho-
dili na vaje in si z leščer-
bami osvetljevali pot. 

Potem pa jo je pot zane-
sla na Ponikvo, kjer tam-
kajšnje otroke poučuje 
zgodovino in zemljepis. 
Takoj se je tudi na Ponik-
vi pri Grobelnem vključi-
la v delo na kulturnem 
področju, saj se ji je le-to 
vraslo pod kožo. Bila je 
tudi predsednica prosvet-
nega društva Oton Žu-
pančič na Ponikvi, pa re-
žiser, mentor mlajšim, pe-
dagog in vzgojitelj vsem, 
ki so delali z njimi. Ob 
družini in rednem delu na 
šoli ji je kmalu začelo 
zmanjkovati časa za tako 

razgibano in aktivno delo 
v domačem kraju, čeprav 
se mu ni odpovedala. 
Medtem je namreč posta-
la predsednica skupščine 
kulturne skupnosti Šent-
jur. Že drugo mandatno 
obdobje so ji delegati zau-
pali to funkcijo, ki jo vest-
no in požrtvovalno oprav-
lja. Prizadeva si za rast 
amaterske kulture v vseh 
večjih krajih. Ogreva se 
za sodelovanja med sku-
pinami, za gostovanja in 
medsebojno pomoč. Žeh 
si, kot vsi amaterski de-
lavci v občini, da bi bilo 
kulturno življenje še bolj 
polno, da bi se našla sred-
stva za nedokončane kul-
turne domove in da bi 
tam, kjer jih imajo, bile 
dvorane vselej polne. 

Slava Kovačičjeza svo-
je delo na kulturnem po-
dročju dobila že več priz-
nanj. Tako med drugimi 
nagrado Srebrni venec 
ZKO Slovenije. Ob prav-
kar minulem prazniku 
občine Šentjur pa je pre-
jela plaketo »18. avgust«. 
Čestitamo! 

MATEJA PODJED 

A. MAKINC V UREDNIŠTVU NT-RC 
V torek je zgodaj popoldne obiskal uredništvo Novega tednika in Radia Celje c 

predsedstva CK ZKJ Andrej Marine. Odzval se je (kljub dopustu) vabilu uredništva, da i 
obliki intervjuja odgovoril na nekaj vprašanj današnjega družbenopolitičnega trenutk^ 
skoraj dveurnem pogovoru z novinarji Novega tednika in Radia Celje je ponovno izpos^, 
vse bistvene stabilizacijske in razvojne elemente. Beseda je tekla tudi o vlogi in odgovo 
sti Zveze komunistov in drugih pomembnih vprašanjih. Intervju bomo objavili v priho 
številki Novega tednika. 

Foto: T. Tav̂  



DR. ALEŠ 
BEBLER 

se je rodil 8. januarja 
1907 v Idriji, kjer je kon-
čal osnovno šolo, gimna-
zijo pa v Celju. V Ljublja-
ni je pričel s študijem pra-

'va. Že leta 1927 je bil 
sprejet v SKOJ, dve leti 
zatem- v komunistično 
partijo. Študije je moral 
nadaljevati v Parizu, kjer 
je leta 1930 tudi diplomi-
ral in kmalu zatem tudi 
doktoriral. Pozneje je v 
Sovjetski zvezi obiskoval 
tudi komunistično uni-
verzo, leta 1937 je že bil 
španski prostovoljec (An-
dre Kobal) in postal po-
močnik političnega komi-
sarja XV. internacionalne 
brigade. Dvakrat je bil ra-
njen. Leta 1939 se je vrnil 
v domovino. Kmalu je bil 
tudi aretiran in zaprt. Ta-
koj po okupaciji je sredi 
organiziranja odpora. 
Kmalu postane pomoč-
nik poveljnika glavnega 
štaba slovenskih parti-
zanskih enot. Ves čas 
med NOB je posvečal or-
ganiziranju upora na Do-
lenjskem, Štajerskem in 

seveda na Primorskem, 
kjer se je pozneje zadržal 
najdlje. Ukvarjal se je tu-
di s pisano besedo in or-
ganiziral izhajanje časopi-
sa Slovenski partizan. 
Proti koncu vojne je po-
stal urednik Ljudske pra-
vice. Takoj po vojni je bil 
finančni minister, od de-
cembra 1945 pa je bil v 
diplomatski službi. Naj-
prej kot pomočnik mini-
stra za zunanje zadeve, 
potem pa kot veleposla-
nik v Franciji in Indone-
ziji. Še pred tem je bil na 
mirovni konferenci v Pa-
rizu leta 1946 in jugoslo-
vanski delegat na prvih 
šestih zasedanjih general-
ne skupščine Združenih 
narodov. Od 1963 dalje je 
bil sodnik ustavnega so-
dišča SRS, od leta 1967pa 
član federacije. Mnogo se 
je ukvarjal tudi s publici-
stičnim delom. Bil je no-
silec partizanske spome-
nice in narodni heroj. 
Prejel je seveda tudi več 
drugih odlikovanj. Umrl 
je 12. avgusta 1981. 

STEVAN 
DORONJSKI 

Nismo ga tako dobro 
poznali, vse do tistega 
8. maja, ko je pred skup-
ščino SFRJ v Beogradu 
izgovoril poslovilne bese-
de našemu Titu v slovo v 
imenu jugoslovanskih 
komunistov. Bil je tedaj 
prvi predsednik predsed-
stva CKZKJ. Takrat so 
nam njegove presunljivo 
človeško tople, a vendar-
le tudi za revolucionarja 
klene besede ostale v traj-
nem spominu. Nekaj po-
dobnega je zdaj velo v nas 
iz njegovih toplih oči s ča-
sopisnih fotografij, črno 
uokvirjenih. 

Stevan Doronjski se je 
rodil sredi vojvodinske 
ravnine 26. septembra 
1919. leta v Krčedinu. 
Skojevec je postal na gi-
mnaziji v Sremskih Kar-
lovcih, kraju, ki je naši re-
voluciji dal še več zname-
nitih imen. Že leta 1937je 
vodil akcije s kmeti, de-
lavci, dijaki in študenti v 
Stari Pazovi in v Srem-
skih Karlovcih. 

1939je bil na beograjski 

univerzi, na veterinarski 
fakulteti in napredno gi-
banje tega vseučilišča je 
bilo tesno povezano z nje-
govim imenom. Ko se je 
začela druga svetovna 
vojna je bil politični ko-
misar Prvega podonav-
skega partizanskega 
odreda in v tistem času se 
je ukvarjal s partizanskim 
tiskom. Kot večina revo-
lucionarjev se je zavedal, 
da ob puški bije najodlo-
čilnejši boj tudi beseda, 
ki sega v srce in razum 
partizanskih borcev. 1943 
je postal organizacijski, 
leto dni pozneje pa še po-
litični sekretar pokrajin-
skega komiteja SKOJ in 
Vojvodine in član 
PK KPJ za Vojvodino. 
Po vojni je opravljal naj-
odgovornejše družbene 
funkcije, zdaj pa je bil 
član predsedstev SFRJ in 
C K ZKJ. Je nosilec parti-
zanske spomenice, naro-
dni heroj, junak sociali-
stičnega dela in nosilec 
drugih odlikovanj. Umrl 
je 13. avgusta 1981. 

OB ZADNJEM SLOVESU JE NAJTEŽJE, TODA... 
Ko pride do trenutka, ko je vsaka beseda zaman in 

preneha biti človeško srce, se vedno znova in znova 
ustavimo pred nedojemljivim dejstvom, pred zidom 
neskončne dimenzije. Nič ne pomaga človeški razum, 
nič ne pomaga v smislu kakršnega koli vračanja na 
današnji ali včerajšnji dan. Vse to je bilo, življenje se 
na novo rojeva, živi in odmrje. Nič drugače se ne more 
ta krog zaključiti in nič ne moremo zoper njegove 
zakonitosti. Lahko se le vedno znova vprašamo: zakaj 
že, zakaj tako hitro, zakaj sredi dela. To zadnje je 
pravzaprav odveč. Vsi imamo v mislih dva revolucio-
narja, ki smo ju izgubili v zadnjih dneh prejšnjega 
tedna. Kdaj revolucionarji ne delajo? Kdaj so odložili 
svoje orožje v nenehnem boju za lepše in bolj vredno 
človeka človeško življenje? Takrat pač, ko omahnejo v 
smrt, ko jim zaključenost kroga med rojstvom in 

smrtjo zapre oči. Nemara nam je zaradi tega še težje, 
ker se zavedamo, da s takšnimi osebnostmi izgubljamo 
dobre ljudi same po sebi, torej prave človeške veličine. 
A vendarle ostaja zadoščenje. Nihče ni delal zaman. 
Ostala je zapuščina v tej domovini, v teh ljudeh, tovar-
nah in vaseh, časnikih in knjigah, ostale so besede in 
spomini, vse je ostalo za človekom v enem samem 
duhovnem izročilu naslednji generaciji. Velikem, re-
volucionarnem (kako sveta beseda tega svetovnega 
trenutka) izročilu. Kakšen veličasten smisel in težo 
ima življenje posvečeno boju za druga še boljša in 
vrednejša. Tak je kruh revolucionarjev, Titovih parti-
zanov, graditeljev novih socialističnih odnosov. Tako 
je njihovo življenje in smrt. Ko se spominjamo njiho-
vih imen, dodajmo v svojem vsakodnevnem ravnanju 
vsak svojo drobtino k temu kruhu. 

STRANICE 

NISO POZABUENI 
Celovita ureditev grobov talcev 

2e vsa povojna leta sta 
grobova 100-talcev na Stra-
nicah lepo oskrbovana. Pri-
dne roke pionirjev tamkajš-
nje osnovne šole urejajo 
cvetlične nasade, skrbe za či-
stočo in očuvanje jablan ob 
glavni cesti. To je jablan, ki 
so bile nema priča grozotne-
ga zločina storjenega nad 
slovenskim narodom, ono 
mrzlo jutro 12. 2. 1945, ko so 
gestapovci in nemški nacisti 
ob pomoči Wermachta obe-
sili 100 talcev. Drevesa pola-
goma odmirajo, toda grobo-
va ob cesti sta živ opomin, da 
čuvamo svobodo.. . 

Da bi očuvali celoten pro-
stor poznejšim rodovom tak-
šen kakor je bil tisti nesrečni 
dan, je Krajevna skupnost 
Stranice ob praznovanju 40-
letnice vstaje in oboroženega 
upora slovenskega ljudstva 
pokrenila akcijo za ureditev 
širše okolice masovnih gro-
bišč. Tako so se na to hvale-
vredno pobudo sestali pred-
stavniki krajevne skupnosti 
s predstavniki družbenopoli-
tičnih organizacij kraja in 
občine, združenja borcev 
NOV iz Stranic in Frankolo-
vega, združenega dela KO-
NUS iz Slov. Konjic ter Za-
voda za urbanizem iz Vele-
nja enota Slov. Konjice. 
Predstavniki KONUSA so 
bili voljni prevzeti trajno po-
kroviteljstvo za vzdrževanje 
in urejanje grobov 100-talcev 

in širše okolice tako, da s 
tem ne izključujejo sodelo-
vanja tudi drugih delovnih 
organizacij v občini ali izven 
nje. Zavod za urbanizem je 
brezplačno izdelal načrte za 
celotno kompleksno uredi-
tev ožje in širše okolice. 2e 
letos bo urejen parkirni pro-
stor, steze do grobov, napi-
sne table in ojačana razsvet-
ljava. Spomladi bodo začeli 
zdraviti obstoječe jablane, 
na izpraznjena mesta nasadi-
li mlada drevesca in jih cepi-
li s poganjki - cepiči dreves 
na katerih so viseli talci. Ta-
ko bodo dolina Tesnica, nji-
ve, travniki in gozdovi ter ja-
blane ob cesti obdržali pr-
votno sliko. Vsaka gradnja 
ali nasilna sprememba kul-
tur v okolju grobov je že dol-
go prepovedana. Mladi, ki 
množično obiskujejo grobo-
ve, bodo hvaležni vsem, ki so 
voljni sodelovati pri obnovi 
in vzdrževanju grobov ter 
ureditvi okolice. Ob zaključ-
ku razgovorov je generalni 
direktor KONUSA tov. Po-
kom Jure dejal: Štejemo si v 
čast in dolžnost, da lahko 
prevzame naš kolektiv traj-
no pokroviteljstvo, kajti na 
ta način gojimo tradicije 
NOB in vzgajamo mladi rod, 
da bo znal ceniti žrtve, ki so 
padle za našo svobodo.. . 

Mrtvi tovariši nas zavezu-
jejo . . . 

KONRAD SODIN 

ŠMARJE: GRADNJA 
TELEFONSKIH OMREŽIJ 

Na področju PTT dejavnosti se bo v prihodnjem letu v 
šmarski občini pričela izgradnja PTT objekta v Rogaški 
Slatini in v Šmarju. Pričeli bodo tudi z gradnjo krajevnih 
telefonskih omrežij in sicer v naslednjih centralah. 

V PODPLATU bodo gradili telefonska omrežja v krajih 
Kostrivnica, Sladka gora, Kristan vrhu in Mestinjah. V cen-
trali PODČETRTEK bodo napeljevali telefon v samem Pod-
četrtku, Virštanju in Sodni vasi, v centrali BISTRICA OB 
SOTLI pa v Bistrici in Polju ob Sotli. V centrali ROGATEC 
bodo telefonsko omrežje razširili na kraje Rogatec, Dobo-
vec, Donačka gora, v telefonski centrali v ŠMARJU se bodo 
omejili na Šmarje, v KOZJEM tudi sa^no na Kozje, v telefon-
ski centrali v ROGAŠKI SLATINI pa bodo razpeljali tele-
fonsko omrežje v kraje Tržišče in Stojno selo. 

Celotna vrednost izgradnje telefonskih omrežij znaša 
26.700 tisoč dinarjev. 

Rogaška Slatina bo v tem letu pridobila dve, Podčetrtek, 
Rogatec, Šmarje in Kozje pa po eno medkrajevno telefonsko 
govorilnico. z. S. 

ALJAŽEV HRIB 

NOV VRTEC 
^anes otvoritev 

Danes bo v krajevni skup-
•̂ osti Aljažev hrib otvoritev 
•Novega vrtca, ki pomeni po-
l^embno pridobitev za ta del 
.̂̂ Ija. S tem bodo razbreme-

f̂ jene ostale vzgojno varstve-
organizacije, pa tudi star-
Nič več j im,ne bo treba 

otroke v oddaljene in 
Polne vrtce. 

Predsednik sveta KS Alja-
hrib Slavko Marinčič je 

Povedal, da so sredstva za iz-
^•"adnjo zbrali s samopri-
spevkom. V vrtcu pa bo naš-
° prostor približno šestde-

malčkov, to pa pomeni, 
® bodo potrebe krajevne 

^^^Pnosti zadovoljene. Bali 
se celo, da bo premalo za-

^^anja za sprejem otrok v 
vendar je bila bojazen 

'̂ ^eč. Objekt bo zato lahko 

služil tudi otrokom iz Zagra-
da in iz KS Center. 

Najmlajši ne bodo prikraj-
šani niti za igro na prostem, 
saj so pred vrtcem postavili 
precejšnje število lesenih 
igrač, ki bodo malčkom v ve-
selje. Se lepši videz pa dajejo 
vrtcu sadna drevesa, tako da 
tudi zelenja ne manjka. Po-
leg tega je v bližini velik 
športni prostor, torej se ni 
bati, da otroci ne bi imeli 
kam na sprehod. 

Z izgradnjo vrtca so tako 
odpravili velik problem te 
krajevne skupnosti, česar so 
zlasti veseli otroci in njihovi 
starši, ki so pokazali, kako se 
s prizadevanji vse težave re-
šijo. Upajmo, da bo takšnih 
in podobnih korakov še več. 

M. G. 

LANSKI A VGUST SE NI PONOVIL 
Kmalu po devetem, izrednem kon-

gresu poljske združene delavske parti-
je je kazalo, da se bo Poljska znašla v 
vrtincu stavk, protestnih pohodov, kar 
vse bi utegnilo temeljito zamajati že 
tako načete družbene odnose in prive-
sti do hudega konflikta, s posledicami, 
ki jih po vsej verjetnosti ne bi bilo 
mogoče več razrešiti z mirnimi sred-
stvi. Položaj se Je še zlasti zaostril zara-
di napovedanega »pohoda na Var-
šavo*. 

Ko je bilo videti, da novi sindikat 
Solidarnost ne bo popustil, je prišlo do 
vrste sestankov, katerih skupna značil-
nost navznoter je zmaga načela družbe-
nega dogovarjanja, razreševanja pro-
blemov s političnimi sredstvi. V ta 
krog sodi sestanek med sekretarjem 
partije Kanio in poljskim primasom, 
nadškofom Glempom. Potlej je Glemp 
posredno obsodil protestne pohode. 
Obenem je vlada napovedala, da bo od-
ločno preprečila vsakršno kršenje reda 
in miru v deželi. In naposled je tudi 
Solidarnost sporočila, da protestnih 
pohodov ne bo. 

Obenem je prišlo do obiska sekretar-
ja poljske partije Kanie in ministrske-

ga predsednika, generala Jaruzelskega 
na Krimu, kjer sta se sestala s predse-
dnikom ZSSR in generalnim sekretar-
jem sovjetske partije Brežnjevom in 
več drugimi člani ožjega sovjetskega 
vodstva. 

Drugače kot poletni obiski drugih 
voditeljev varšavske zveze na Krimu, 
so obisk poljskih voditeljev označili 
kot delovni. Sad tega obiska je bil, da 
je sovjetsko vodstvo bolj kot doslej 

izreklo zaupnico poljskemu vodstvu in 
stališčem, ki jih je sprejel deveti, izre-
dni kongres PZDP. Obenem je Sovjet-
ska zveza odgodila Poljski plačilo dol-
gov za naslednjih pet let. 

Obisk na Krimu je sovpadal s prvo 
obletnico sindikata Solidarnosti lan-
skega avgusta. Sirene so tulile in vozi-
la so se ustavila za eno minuto v poča-
stitev obletnice 14. avgusta, ko so v 
ladjedelnici v Gdansku začeli stavko, 
ki je temeljito pretresla poljsko družbo 
in zanesla s svojimi nasledki začetke 

temeljite prenove te družbe, začetke 
odstranjevanja starih struktur in sta-
rih metod dela, ki so v povojnem socia-
lističnem razvoju Poljske bile velikan-
ska zavora in povzročale hudo nezado-
voljstvo delavskega razreda in delov-
nih ljudi. 

Stavka v Gdansku, ki so ji sledile 
druge in novi sindikat, ki je nastal, sta 
bila pod geslom neodvisnosti, samou-
pravljanja in resnične demokracije. V 
burnem letu dni vsega tega seveda ni 
bilo mogoče uresničiti, toda poglavit-
no je, da temeljne, najbolj napredne 
sile v poljski družbi težijo po družbeni 
prenovi. Kako hitro bo le-ta potekala, 
kakšna polena ji bodo metali pod noge, 
je težko napovedati, drži pa, da je to 
začetek pomembne poti, ki ni brez od-
meva tudi v drugih deželah tako ime-
novanega realnega socializma. 

Zato svet, posebej pa še Evropa ra-
zumljivo še naprej pozorno spremlja 
dogajanje na Poljskem, tako zaradi me-
sta te države v Evropi kakor - ali 
predvsem - zaradi novih procesov v 
oblikovanju socializma, ki so se tam 
začeli pred letom dni. 

Piše: JOŽE ŠIRCELJ 



CELJE 

NEIZPOLNJENI NAČRTI 
Visoka inflacija, težave z reprodukcijskimi materiali 

Polletni rezultati gospo-
dar jen ja v občini Celje niso v 
celoti izpolnili pr ičakovanja. 
Visoka inflacija, težave v 
preskrbi z reprodukci j sk im 
materialom, zastoji proi-
zvodnje zaradi različnih ok-
var ter še drugi problemi s 
kater imi se ta čas spopada 
gospodars tvo so povzročile, 
da je bila gospodarska rast v 
prvem polletju relativno 
nizka. 

Dohodek je porasel le z in-
deksom 130, kar je daleč za 
s topnjo inflacije, pa tudi po-
rabl jena sredstva so z indek-
som porasta 140 precej nad 
rast jo dohodka . Tudi nepla-
čana realizacija, ki jo je bilo 
ob pollet ju za okoli 950 milj. 
din ne spreminja dejstva, da 
gospodars tvo ni doseglo ni-
kak r šne realne rasti dohod-
ka, če p r imer jamo letošnje z 
lanskim pollet jem. 

MALO IZGUB 
Bolj razveseljujoče je to, 

da v industr i j i ni bilo večjih 
izgub, saj so brez izgub zak-
ljučile vse večje delovne or-
ganizacije v občini, kot npr. 
Emo, Cinkarna, in Železarna 
Store. V industr i j i se je izgu-
ba pojavila le v Topru -
TOZD Lahka konfekci ja v 
višini 2,736.000 din in v Celj-
ski mesni industri j i v višini 
26,421.000 din. Kot nosilci iz-
gube so se tokra t pokazale 
temel jne organizacije s po-
dročja gostinstva in tur izma 
- Hotel Evropa, Zdravilišče 
Dobrna, Hotel Celeia, gostin-
stvo in tur izem v Merxu ter 
Izletnikova turis t ična agen-
cija. Neka j te izgube gre na 
račun visokih anuitet s kate-
rimi so obremenjen i novi ob-
jekti zgrajeni v bližnji prete-
klosti. Vseh izgub je bilo v 
gospodars tvu občine za 45,9 
milj. din, v negospodars tvu 
pa 12,5 milj. din (brez zdravi-

lišča Dobrna), k jer večinski 
delež nosijo temel jne organi-
zacije združenega dela s po-
dročja zdravstva. 

Izvoz tudi v polletju še ve-
dno zaostaja za lanskimi do-
sežki. Z 43 milj. $, računajoč 
po u radnem tečaju, je še ve-
dno za 10%'nižji kot v lan-
skem polletju, izvozni plan 
za letos pa je izpolnjen le z 
38%. Uvoz je dosegel vre-
dnos t 53. milj din tako, da je 
uvoz pokrit z izvozom 81 od-
stotno. Se slabša je t. im. re-
gionalna s t ruktura izvoza, 
saj smo v razvite industrij-
ske dežele izvozili 42%, v so-
cialistične dežele 53% in v 
dežele v razvoju 5%, med tem 
ko smo uvozili iz razvitih in-
dustr i jskih dežel 67%, iz so-
cialističnih 15% in iz dežel v 
razvoju za 18%. Več kot lani 
ob polletju so izvozile delov-
ne organizacije Emo, Žična, 
Aero, Toper in Zlatarne. Vse 
kaže, da izvozni plani letos 
ne bodo v celoti izpolnjeni in 
da se bo pot rebno precej po-
truditi , da bodo doseženi 
lanski rezultati. 

Da to pomeni , zaradi po-
man jkan ja deviznih sred-
stev, slabšo oskrbl jenost s 
surovinami iz uvoza, pa tudi 
s t istimi domačimi, k jer je 
pot rebna devizna udeležba, 
ni pot rebno posebej poudar-
jati. Upajmo, da bodo novi 
ukrepi za spodbu jan je izvoza 
spodbudi l i tudi tiste izvozni-
ke, ki si zaenkrat zaradi do-
brih prodajn ih možnosti do-
ma nočejo zmanjšat i dohod-
ka z izvozom, istočasno pa 
tarnajo, da n imajo deviz za 
redno preskrbo proizvodnje. 

Spoznanje , da je izvoz v se-
dan jem položaju edina real-
na pot iz nakopičenih težav 
pač še ni prodrlo do vseh. 

Fizični obseg proizvodnje 
je bil v prvih šestih mesecih 
za 1,8% višji kot lani v ena-
kem obdobju . Okoli 0,7% iz-

pada proizvodnje gre na ra-
čun okvare e lektroobločne 
peči v Železarni Store. Ker 
proizvodnja v vseh delovnih 
organizacijah tudi do konca 
leta ne bo delala s polno pa-
ro, ver je tno resolucijski cilj 
za letos, za 3,5% višja proi-
zvodnja, ne bo dosežen. 

V tem t renu tku je najbol j 
pot rebno zagotoviti nemote-
no proizvodnjo nosilnih pro-
gramov v vsaki delovni orga-
nizaciji, tudi na račun zmanj-
ševanja ali celo popolne 
ustavitve m a n j pomembn ih 
proizvodnih programov. 

PREVERJANJE 
NALOŽB 

Vse naložbe v teku, pa tudi 
morebi tne nove, bodo v skla-
du z novimi predpisi , ponov-
no preverjene. Za gospodar-
stvo občine je v tem trenut-
ku na jpomembne j še zagoto-
viti normalno izgradnjo ob-
jektov v Cinkarni - žveplene 
kisline, v Železarni Store -
jeklovlek in v Libeli - fino-
mehan ika in elektronika. Na 
področju negospodars tva pa 
bo težišče prizadevanj na do-
končan ju re fe rendumskih 
objektov in nemotenem na-
dal jevanju izgradnje regio-
nalne bolnišnice. 

Drugo polletje, po vseh na-
povedih, ne bo nič lažje od 
prvega. Morda celo težje. Za-
to bo pot rebno z nezmanjša-
nim t e m p o m razreševati pro-
b leme še naprej , hkrat i pa 
n e m u d o m a pričeti zastavlja-
ti izhodišča poslovne politi-
ke v p r ihodn jem letu. Pravo-
časni dogovori o ciljih in o 
poteh za nj ihovo uresniči tev 
v letu 1982 na vseh ravneh, 
bodo lahko v mars ičem pri-
pomogli k rea lnejšemu pla-
niranju in k doseganju bolj-
ših rezultatov. 

J. T. 

HPH VELENJE 

RESNO DO DELA 
Izboljšati tudi kadrovsko strukturo 

Delovna organizacija za hidro-
gradnje, gradnjo prometnih ob-
jektov in hortikulturo, HPH Ve-
lenje, ki deluje kot samostojna 
delovna organizacija (prej 
TOZD Nizke gradnje pri KOC 
Velenje) od začetka letošnjega 
leta, je ob polletnem računu be-
ležila poslovne uspehe, ki so na-
videz ugodni in pozitivni. Ce ne 
bi prišlo v prvih, težavnih zim-
skih mesecih do zaostajanja za 
načrtovanim dohodkom, bi po-
slovanje kljub mnogim težavam 
celotne gradbene panoge ostalo 
zgledno in pozitivno. Tudi zao-
stanek za planskimi načrti v 
mesecu juniju pomenijo v skup-
ni beri uspehov izpad dohodka, 
katerega bo le težko nadoknadi-
ti v naslednjih mesecih. Največ-
ji problem predstavljajo stroški, 
ki rastejo precej hitreje, kot pa 
je bilo načrtovano. 

Ob polletnem računu, ko so 
delavci opravili analizo vzrokov 

za zaostajanje za zastavljenimi 
nalogami, so sklenili še ostreje 
ukrepati ob ugotovitvah nepra-
vilnosti, izboljševati kvaliteto 
dela, kadrovsko strukturo, 
zmanjševati stroške porabe 
energetskih in reprodukcijskih 
materialov in čim bolj izkorišča-
ti delovni čas. Ni mogoče mimo 
ugotovitve, da so gospodarski 
ukrepi (npr. zmanjševanje obse-
ga investicij v gradbeništvu) do-
segli tudi panogo nizkih gradenj 
in da bo potrebno v zaostreni 
konkurenci in minimalni po-
nudbi storiti resnično vse, da bi 
se obdržali med najupornejšimi. 
Tega se delavci HPH Velenje 
zavedajo in bodo storili vse, da 
ostanejo delovna organizacija, 
ki naj bo nosilec dejavnosti niz-
kih gradenj, določen s srednje-
ročnim načrtom občine Velenje, 
pa tudi dostojen partner na šir-
šem območju celjske in koroške 
regije. j o 2 E MIKLAVC 

DOBRO JE 
VEDETI 

v Sloveniji razpolagamo 
danes s 50 kubičnimi metri 
čiste vode na sekundo. Do 
leta 2000 bo ta količina pov-
sem porabljena. Tako se vo-
dni gospodarstveniki vedno 
znova ozirajo na tiste vode, 
ki so v naši republiki že tako 
onesnažene, da doslej ni bilo 
moč računati nanje. Ce že ne 
zaradi človeka, bo treba za-
radi potreb industrije znova 
usposobiti zastrupljene vire 
pitne vode. 

En sam kvadratni meter 
zelene površine bukve proi-
zvede vsako uro tri kubične 
metre kisika. En hektar bu-
kovega gozda proizvede v 
enem letu 21 ton kisika. 50 
do 100 metrski gozdni pas 
zniža temperaturo cementne 
asfaltne klime mest za 3,5 
stopinje Celzija. 

V. CIGLARSKO TEKMOVANJE V LJUBEČNI 

BIL JE NEPRIČAKOVAN ODZIV 
1500 obiskovalcev si je ogledalo zanimivo tekmovanje 

Preteklo nedel jo je bilo v 
Ljubečni živo kot že dolgo 
ne. Več kot 1500 obiskoval-
cev si je namreč ogledalo 
ročno izdelovanje opeke na 
V. ciglarskem tekmovan ju . 
Priredi tev so popestri l i še 
pevci iz Smiklavža in harmo-
nikarj i iz Luubečne . 

Znova so po Ljubečni za-
doneli udarci »modelov« z 
glino iz katerih je nadvse hi-
tro prihajala lepo oblikovana 
ročno izdelana zidna opeka. 
Ob značilnih šumih »šinkl-
cov« se je marsikater i obi-
skovalec nehote vrnil deset-
letja nazaj, ko je ta značilna 
»pesem dela« bila prisotna 
pod skoraj vsako »uto in 
pečnico« v Ljubečni in njeni 
okolici. Marsikdo si je s t em 
težkim in za mnoge »umaza-
nim« delom prislužil doda-
ten dinar za boljše življenje v 
t rdih časih med obema voj-
nama. Mnogim je bilo izdelo-
vanje opeke doda ten vir za-
služka še pred neka j leti. Le 
redki pa si danes na ta način 
služijo večji kos kruha . 

Pa tudi če bi si hoteli, si 
tega ne morejo. Pred deset-

le t jem so namreč poljske 
opekarne začele hitro propa-
dati. Med obema vojnama jih 
je bilo okrog 50. Po drugi 
vojni le še 24. Pred deset imi 
leti še devet. Danes pa delajo 
le še redke. 

Hitro je propadla značil-
nost kraja. Značilnost, ki je v 
pravem pomenu besede po-
nesla ime in sloves kraja ši-
rom domovine. Mojstri zi-
darj i iz avstri jskega Gradca, 
iz južne Ogrske, Zasavja in 
Posavja, Hrvatskega Zagorja 
in še k je so si želeli »handšla-
ger« iz »cigonc« v okolici 
Ljubečne . Dobra prodaja je 
držala tudi te cigonce dolga 
desetletja. 

Umetnos t pripravljanja 
gline, izdelovanja opeke in 
žganja je prehajala iz roda v 
rod. Bili so to zlati časi, kot 
poreče sedaj edini pravi ci-
glar Franc Naglič. Sedaj tega 
ni več. Le redki so še, ki zna-
jo to obrt. Med nj imi so 
Franc Koš tomaj mlajši in 
starejši, Ivan Stunf , Milko 
Hojnik, Dani Rezar, Kopitar-
jevi, Ivan, Marjan, Bogdan, 
Ernest Zalerjev. Se je kdo 

med njimi vendar le težko bi 
jih našteli več kot dvajset. 

Zato ni čudno, da si v Lju-
bečni želijo ohraniti to obrt. 
Ce ne drugače, vsaj kot etno-
grafsko zanimivost. To jim 
bo uspelo s pomočjo marlji-
vih gasilcev, ki so preteklo 
nedel jo pripravili že V. CI-
GLARSKO TEKMOVA-
NJE. 

Najprej se je deset tekmo-
valcev pomerilo v hitrost-
nem nak ladan ju in prevozu 
opeke. Kar petdeset opek je 
bilo po t rebno prepeljati po 
25 metrski poti. Najhitrejši je 
bil Kopitar jev Marjan. Sicer 
mlajši a že z dolgoletnim ci-
glarskim stažem. Čeprav si 
sedaj služi k ruh kot šofer av-
tobusa pri Cel jskem Izletni-
ku, še ni pozabil na ciglarske 
Yeščine. Ko si gledalci še ni-
so dodobra odpočili oči od 
hitrih tekmovalcev so se obr-
nili proti Faniki Kerševi in 
Jus t i Rezarjevi, ki sta prika-
zali ročno izdelovanje streš-
ne opeke. Za vse je bila to 
prava zanimivost. Že deset-
Ijetja nazaj namreč ročnih 
strešnikov ni več moč dobiti. 
Niso bile redke besede gle-
dalcev, ki so govorile o tem, 
da tega še niso videli. Prilet-
ni ženici sta pobrali zasluže-
ni aplavz za velik prispevek 
k t emu ciglarskemu dnevu. 

Prisrčni aplavz pa so pože-
li tudi »fantje iz Smiklavža«, 
ki so na tej prireditvi prvič 
javno zapeli. 

Nič man j zanimivo ni bilo 
prikazovanje izdelovanja zi-
dne opeke. Teh izdelovalcev 

je še kar nekaj . Zato ni ču-
dno, da se je na t reh mizah 
zvrstilo kar sedem ekip. V 
vsaki so trije. Eden dovaža 
»mort«, drugi obl ikuje ope-
ko v »modelu«, tretji , po na-
vadi ženska, pa »odnaša« -
nosi in zlaga narejeno opeko. 

V prvi »zborovski pesmi« 
udar jan ja modelov so uživali 
vsi. Mnogi so navijali za to ali 
d rugo ekipo. Vsak je želel, 
da bi tisti za katerega navija-
jo naredil največ in naj lepšo 
opeko. To se je posrečilo le 
znanemu s taremu ciglarju 
sedaj žgalcu v delovni orga-
nizaciji »LJUBECNA« Dani-
ju Rezarju. Ob pomoči Mar-
jana Kopitarja in Anice Ca-
trove je naredil največ. Po-
stal je pravi zmagovalec in 
l jubljenec publike. Mnogi so 
že t edne pred t em tekmova-
n jem stavili nanj . In ne za-
man. Dani je pokazal kaj zna. 
Zelo blizu so m u bili za peta-
mi še drugi. To je naredilo 
tekmovanje še bolj zanimi-
vo. Starejši se niso pustili 
mlajšim. Pozabili so na rev-
mo in druge težave. Hoteli so 
pokazati ka j še zmorejo in 
kaj znajo. Uspeli so. Uspeli 
pa so tudi mnogim pokazati, 
da kruh zaslužen s »ciglari-
jo«, le ni bil . tako tanek in 
umazan. Za to jim gre vsa 
zahvala. Tako kot si jo zaslu-
žijo tudi marljivi gasilci in 
pokrovitelj delovna organi-
zacija »LJUBECNA«, ki 
sku-paj želijo ohranit i to ci-
glarijo tudi bodočim rodo-
vom. Tekst in foto: 

MILAN BRECL 

MGZ O GOSPODARSTVU 
v torek se je sestal izvršni odbor Medobčinske gospodar-

ske zbornice Celje. Na dnevnem redu so bila nekatera ak-
tualna gospodarska vprašanja , od oblikovanja regijske ko-
misije za oceno investicij in izhodišč za n jeno delo pri prou-
čevanju investicijskih programov do obravnave kl jučnih 
kazalcev poslovanja gospodarstva v le tošnjem prvem pol-
letju. 

Prav tako je izvršilni odbor zbornice potrdil zakl jučke o 
ukrep ih za hitrejši razvoj m a n j razvitih območi j celjske re-
gije in sklepal o sredstvih za pospeševanje izvoza. UM 

Kopitarjev Marjan je pokazal, da še ni pozabil »ciglarskib 
veščin«. 

Fanika in Justi sta pritegnili zanimanje. Mirno in P^f^^ 
darno sta pokazali kako sta pred desetletji izdelovali" 
tisoče strešnikov. 



gppEHOD PO KNJIGARNAH 

UČBENIKI Sg ŽE 
IX razredov prvi kupci 

^ovo šolsko leto se bo pri-
lo ^^^ dobrih deset dni. S 

'̂ r̂n P^ seveda nove skrbi in 
^Ičji izdatki za šolarja. Polne 
I' jjgarne nam pričajo, da 
uliub počitnicam, šolarji, zla-
ti tisti mlajši, že nes t rpno 

Priganjajo s t a r še , n a j j im 
•endar kupi jo zvezke, knj ige 
^̂  §e vse ostale šolske po-
Jrebščine. 

j^ot vsako leto tudi letos 
j,e bo težko nabaviti zvezkov 
.̂jeh velikosti, s črtami ali 

tudi barvic takih in 
d r u g a č n i h je na pretek, prav 

je dovolj šestil, ravnil, 
[,3rv'ic, radirk in še vse ostalo 
Ijar vaš malček potrebuje , da 
bo torba težka kot se pač za 
jolarja spodobi. 

Za razliko od prejšnj ih let 
50 tudi knjige, z nekater imi 
i z j e m a m i , že na policah na-
žih knjigarn. V kolikor niso, 
je temu kriva le nekoliko za-
poznela pošiljka. Bodite brez 
skrbi, do pričetka pouka bo 
vse tako kot je prav. 

Pa poglejmo po vrsti, kako 
je s knj igami za vsak razred 
posebej. Za prvi razred lah-
ko dobite vse učbenike, za-
nje boste odšteli okrog 500 
dinarjev. Razen nekater ih 
delovnih zvezkov je možno 
dobiti vse tudi za drugi ra-
zred, učbeniki vas bodo stali 
420 dinarjev. Za tretj i razred 
dobite vse za okrog 450 di-
narjev. Učbeniki za četrti ra-
zred so že nekoliko dražji, saj 
boste za komplet morali od-
šteti kar 800 dinarjev. V ti-
sku pa je še »narava«, v knji-
garnah pričakujejo, da bo še 
pred pr ičetkom pouka na 
policah. Kako dragocena je 
danes znanost pa nar^i priča-
jo tudi cene učbenikov za 
vižje razrede. Komple t za pe-
ti razred stane 1200 dinarjev, 
v tisku pa je še učebnik za 
angleški jezik. Tudi anglešči-
na za šesti razred je še v ti-
sku. Za vse knj ige za šesti 
razred pa boste morali kar 
floboko poseči v žep, saj sta-
liejo le nekaj deset dinarjev 
nanj kot 2000 dinarjev. Za 
sedmi razred je v t isku »ke-

mija« in nekateri delovni 
zveski, za vse pa boste plača-
li okrog 1700 dinarjev. 

Komplet učbenikov za 
osmi razred stane okrog 1400 
dinarjev, v t isku sta še učbe-
nik za agnleščino in kemijo. 

Strošek pri nakupu bo ne-
koliko manjši , če ste že 
pre jšnje leto kupili katerega 
izmed učbenikov, ki ga vaš 
učenec pot rebuje še za na-
slednji razred. Vsekakor pa 
boste občutno prihranili, če 
vprašate starejše učence, ali 
so pripravljeni odstopiti ali 
prodati učbenike, ki jih sami 
ne pot rebuje jo več. No, naši 
najmlajš i bi ponavadi radi 
imeli vse novo in lepo, mor-
da celo mislijo, da se iz starih 
učbenikov ne morejo tako 
dobro učiti kot iz novih. 
Vendar bodite prepričani, da 
se bo vaš nadobudnik enako 
dobro učil iz knj ige z ogulje-
nimi platnicami kot iz tiste 
čisto nove. Prihranili pa bo-
ste toliko, da mu lahko kupi-
te neka j kar resnično potre-
buje. Napr imer nove čevlje, 
tiste, ki ste mu jih kupili spo-
mladi, je že k repko prerasel! 

V. V. E. 

MOZIRJE 

V občini javna razprava o novem odloku 
Prav je, da so se odločili za 

dvofazni postopek. Prav za-
to, da bi v javni razpravi v 
kra jevnih skupnost ih v re-
snici izoblikovali najbol jše 
nove predloge in pobude , da 
bi končno odlok o obveznem 
odlaganju in odvažanju sme-
ti in odpadkov v mozirski 
občini ne bil več kamen spo-
tike, marveč nova in t rdna 
stopnica tudi v bitki za čim 
lepše okolje. 

Javna razprava o osnutku 
novih s p r e m e m b in dopolni-
tev odloka bo trajala do 20. 
septembra . Dovolj časa za 
dober premislek in tudi za 

najboljšo sestavo predloga 
odloka. V bistvu se je zata-
knilo predvsem pri načinu 
zbiranja in odvažanja odpad-
kov in smeti. Krajani v izra-
zito kmečkih predelih so za-
trjevali, da zanje manjše po-
sode za smeti ne ustrezajo in 
da bi bilo veliko bolje, če bi 
uvedli kontejner je . Uteme-
ljevali so, da v kmečkih pre-
delih ni takšnih smeti kot v 
mestih, da vse organske od-
padke uporabi jo za gnojila in 
podobno. Seveda je bilo po-
tem sporno še plačevanje 
odvoza smeti in še kaj. Tudi 
ravnanje s posodami, skrb za 

čistočo pri odvažanju smeti 
itd. 

Po novem odloku naj bi 
zlasti kra jevne skupnost i 
skupa j s komuna lno delovno 
organizacijo določile prede-
le, k jer naj bi uvedli kontej-
ner je namesto manjš ih po-
sod. Pri vsem tem pa so se 
pojavila nekatera vprašanja, 
na katera mora odgovoriti 
javna razprava. Predvsem 
gre za to, kdo naj kupi kon-
tejnerje. Predlogov je bilo 
več. Kateri bo obveljal na 
koncu, je težko reči. 

Prav tako se sprašujejo, 
kako naj bo urejen odvoz 
kontejner jev? V kakšnih ča-
sovnih presledkih? Na po-
klic ali redno ob določenih 
časovnih presledkih? Kaže, 
da bodo v tem pr imeru dolo-
čili termine, saj bi bil sicer 
drugačen odvoz dosti dražji. 
In ne nazadnje je še odpr to 
vprašanje, kakšna naj bo ce-
na za odvoz kontejner jev? 
Zdajšnja cena za odvoz sme-
ti je izračunana na osnovi 
odvoza, oziroma praznjenja 
manjš ih posod. Ali na j velja 
takšna tudi za kontejner je? 

Skratka, veliko odprt ih 
vprašanj , na katera na j bi od-
govorila javna razprava! In 
prav je, da bi, da bi za tem 
novi odlok sprejeli vsi kot 
skupen dogovor, kot obvez-
nost! 

M. B 0 2 I C 

ZAMUDNIKI, 
POHITITE! 

Na zavodu za zaposlova-
li je na oddelku za štipendije 
v Celju imajo v tem času več 
kot preveč dela. Vsakodnev-
no pride kar precej prijav 
prosilcev za štipendije iz 
združenih sredstev. Tiste 
prijave, ki jih učenci in štu-
denti osebno predložijo, de-
lavci na zavodu sproti kon-
trolirajo in takoj opozorijo 
prosilca, če ni predložil vseh 
potrdil, da to stori čim prej. 
Nekoliko teže je s prijavami, 
ki pridejo po pošti. Te sicer 
preverjajo, vendar opažajo, 
da je dokumentacija nepo-
polna. Zato naj vsak, kdor se 
prijavi za štipendijo iz zdru-
ženih sredstev, dobro preve-
ri, če je oddal vsa potrdila, 
kajti to lahko povzroči, da 
se bo obračun štipendij za-
radi zamudnikov in nepo-
polne dokumentacije zavle-
kel in v skrajnem primeru, 
da nekateri upravičenci, za-
to ker niso predložili vseh 
potrdil, ne bodo mogli dobi-
ti štipendije. Isto velja za 
stare štipendiste. Ti so bili 
obveščeni o tem, katera po-
trdila morajo naknadno pre-
ložiti in do kdaj. Rok za od-
dajo nekaterih potrdil (o 
premoženjskem stanju, o do-
hodkih ...) je bil do 10. avgu-
sta. Zamudnike, ki bodo v 
najkrajšem času oddali ta 
potrdila, bodo še počakali, 
ostali pa lahko imajo težave 
pri štipendiji za naslednje 
šolsko leto. VVE 

TONE SENTOČNIK, TRENER EVROPSKIH PRVAKINJ 

MUBOST PROTI P02AR0M 
Drugo najstarejše gasilsko društvo v Sloveniji je Laško 

Celjani imamo znane 
športnike in trenerje, ma-
lokdo pa ve, da smo imeli 
tehničnega referenta in tre-
nerja tudi v gasilskih 
vrstah in to na največjem 
evropskem tekmovanju, 
kjer so jugoslovanski pred-
stavniki dosegli doslej svoj 
največji uspeh. Da je do te-
ga prišlo gre zasluga tudi 
Tonetu Sentočniku iz Škof-
je vasi, sicer zaposlenem pri 
SIS za požarno varnost in 
načelniku štaba operative 
pri Republiški gasilski 
zvezi! 

»V Bobbingenu v ZRN je 
bila 7. gasilska olimpiada 
CTIF, k jer je nastopilo tudi 
devet deset in iz Jugoslavije, 
katero je spremljalo 12 
spremljevalcev. Med moški-
mi prostovoljnimi ekipami 
»A« do 30 let je nastopilo 5 
ekip iz Jugoslavije, štiri pa 
so osvojile s rebrno medaljo. 
Nastopila so gasilska druš-
tva iz petnajs t ih evropskih 
držav. Največji uspeh smo 
dosegli pri ženskih deseti-
nah, k jer smo od treh osvojili 
kar dve zlati medalj i oz. prvo 
in t re t je mesto, kar se doslej 
še ni zgodilo. Zmagala je eki-
pa DVD Mladost iz Kaštel 

Sučurca pri Splitu, tret ja pa 
je bila ekipa IDVD Sirela iz 
Bjelovarja.« 

Kako se je posrečil uspeh 
ekipi iz Slita? 

»Zanimivo je, da so v Ka-
štel Sučuru zaradi številnih 
gozdnih požarov najpre j 
ustanovili mladinsko gasil-
sko četo in iz nje se je kasne-
je ustanovilo pravo gasilsko 
društvo, ki se imenuje Mla-
dost zaradi mladih članov, 
saj je poprečna starost 25 let. 
Imajo 128 članov, od tega 35 
žensk, med vsemi člani pa je 
kar 36 članov zveze komuni-
stov. So zelo prizadevni in si 
zd^j s prostovoljnim delom 
gradijo nov gasilski dom. 
Tudi opremo si sami kupuje-
jo. Žensko deset ino so usta-
novih leta 1979, ko je postala 
prvak Dalmacije, nas lednje 
leto prvak Jugoslavije in le-
tos prvak Evrope!« To je 
prva jugoslovanska ekipa, ki 
ji je uspelo na tako velikem 
tekmovanju osvojiti prvo 
mesto in zlato medaljo.« 

Kakšni so bili pogoji za na-
stop? 

«Slabi! Tako tekmovalni 
kot prehrana pa tudi pripo-
močkov za vajo nismo imeli. 
Zaradi vsega tega je naš 
uspeh še toliko večji in smo 
nan j ponosni!« 

Kot dober poznavalec ga-
silstva v Sloveniji nas zani-
ma, katera so najstarejša ga-
silska društva v naši repu-
bliki? 

»Najstarejše gasilsko druš-
tvo v Sloveniji je v Metliki, 

ki je staro 112 let, za njim pa 
je Laško 111 let, sledijo pa 
Ljubl jana mesto 111, P t u j 
111, Krško 110, L ju tomer 
110, Maribor 110, Rogatec v 
šmarski občini 110, Celje 
(nekdanje Celje mesto) 110 
in IGD Tobačna tovarna 
Ljubl jana tudi 110 let.« 

Katero gasilsko druš tvo z 
našega območja bo letos še 
slavilo pomembne j šo oblet-
nico? 

»Oktobra bo v Celju pro-
slava 110-letnice gasilstva. 
Pri Občinski gasilski zvezi v 
Celju je že ustanovljen pose-
ben odbor za organizacijo 
proslave, vodi pa ga tajnik 
Občinske gasilske zveze To-
ne Mackošek. Pripravili bo-
mo proslavo ter večjo vajo s 
spremljajočimi prireditvami. 
Vrpašanje parade je še odpr-
to, ker ne vemo, kakšno bo 
vreme. Se letos pa bodo na 
cel jskem območju praznova-
li v Rogatcu 110-letnico in v 
indust r i j skem gasilskem 
druš tvu EMO 45 let.« 
TONE VRABL 

Na VIL mednarodnem gasilskem tekmovanju CTIF v Bob-
bingenu v Zvezni republiki Nemčiji je nastopilo tudi de-
vet ekip iz Jugoslavije, katere tehnični referent in trener 
je bil Tone SentoČnik iz Škofje vasi pri Celju. Na posnetku 
vidimo prihod jugoslovanske ekipe na otvoritveni pro-
stor, ob zastavonoši pa je Tone Sentočnik. 

dolina Orač Grozdanka Bogdanov Ana Roiencvet Agica Majer-Hold 

^ESEN SE BLIŽA 

OZIMNICA MORA BITI 
^fgovine začnejo s prodajo 1. septembra 

, družinske kleti in shram-
^ se v teh dneh ver je tno že 
Polnijo. Treba je poskrbet i 
^.ozimnico. Pri Merxu pra-
lno, da so dobro pripravlje-

saj nameravajo prodati 
ton krompir ja , 300 ton 

Paprike, 100 ton čebule in ze-
jabolka pa bodo naproda j 

na v Šen t ju r ju in 
« Mirosanu. Marsikdo pa je 

^ 'siljen kupovat i sproti, saj 
"blokih ni dovolj prostora 

^ ozimnico. Pa tudi izdatek 
Sg.^^bavo le-te je precejšen. 
Pod pr imer krompir 
lOOo/̂ ^̂ ^ od lani za skoraj 
Sf Zato so toliko bolj 

tisti, ki imajo doma 

košček zemlje, na katerem 
pridelajo najnujnejše . Takš-
nih je bilo tudi večina naših 
sogovornikov. 

Karolina Orač iz Celja: 
»Stanujemo malo izven me-
sta in imamo neka j zemlje, 
tako da nam vsega ni potreb-
no kupovati . Le krompir na-
bavimo v trgovini. Na srečo 
imamo tudi dčvolj prostora, 
da pr idelke spravimo.« 

Grozdanka Bogdanov iz 
Celja: »Ozimnice sploh ne 
kupu jem, ker je n imam kam 
spraviti, saj s tanujem v blo-
ku. Vsak krompir ali koren-
ček moram kupit i sproti, 
malo pa mi pomaga mama. 

kadar pride iz Vojvodine na 
obisk in prinese razne do-
brote.« 

Ana Roženevet iz Šentvi-
da pri Grobelnem: »Nam na 
srečo ni t reba tekati po trgo-
vinah, da bi nabavili ozimni-
co. Doma imamo kmeti jo in 
vse sami pridelamo, letina 
pa bo letos kar dobra.« 

Agica Majer-Hold iz Ce-
lja: »Vsako leto kup imo pri-
bližno 50 kilogramov krom-
pirja, ostalo pa pridelamo na 
vrtu. U p a m le, da cene letos 
ne bodo previsoke in da bo-
do trgovine poskrbele, da bo 
vsega dovolj.« 

T. P. 

PLANINCI 
PREBOLDA NA 
KRNU 

Člani Planinskega društva 
Prebold so za konec tedna 
organizirali delovno akcijo 
pri novogradnji planinskega 
doma pri Krnskem jezeru, ki 
ga gradi PD Nova Gorica. 
Koristno delovno akcijo so 
drugi dan zaključili s prijet-
nim izletom na Krn in od tu 
nazaj čez s t rmo ostenje Ba-
tognice, čez Peske, za Lepo-
čami in preko Bogatinskega 
sedla na Komno. Pot je 
nadvse zanimiva in vsepov-
sod so vidni ostanki prve 
svetovne vojne. 

ZDENKA STRNAD 

VINKO KOLENO-
ŠESTDESETLETNIK 

Konec preteklega te-
dna je ing. Vinko Kolenc 
dopolnil 60 let. Z ozirom 
na zasluge in osebne vrli-
ne zasluži, da se ga ob 
tem jubileju spomnimo. 

Vinko Kolenc izhaja iz 
kmečke družine iz Ločice 
pri Polzeli. Tam tudi se-
daj živi. Svoje delo je po-
svetil kmeti js tvu, pred-
vsem pa hmelju. S to 
grenko rožo ima dolgolet-
ne izkušnje, zato je znan 
kot s t rokovnjak zanjo ne 

le doma, temveč v vseh 
hmeljarskih državah. To 
dokazuje tudi to, da je bil 
letos imenovan za predse-
dnika Mednarodnega bi-
roja za hmeljarstvo. 

Hmel j mu pušča vse-
skozi le malo prostega ča-
sa. Kolikor pa ga je, ga 
posveča družini in v veli-
ki meri občini in krajevni 
skupnost i Polzela, kjer je 
dolgo opravljal funkci jo 
predsednika sveta krajev-
ne skupnost i in še mnoge 
druge, sedaj pa je predse-
dnik skupščine KS Polze-

la. Med krajani je priljub-
ljen saj je k l jub uspehom, 
ki jih je dosegel ostal pre-
prost človek. Za vsakogar 
najde besedo in n ikomur 
ne odreče nasveta ali po-
moči, če je v njegovi 
moči. 

Pri 60 letih je še v pol-
nem delovnem elanu, du-
hovit in pozoren sogovor-
nik. Vsi. ki ga poznajo mu 
želijo, da bi tak še dolgo 
ostal. 

TONE TAVČAR 



FLUOROGRAFSKA AKCIJA V CELJSKI OBČINI 

Fluorografska akcija v celjski občini teče. Pregledali 
bodo vse prebivalce, rojene do konca 1941 leta. Hkrati s 
fluorografiranjem pa bodo ugotavljali tudi razširjenost 
sladkorne bolezni. Zadnja fluorografska akcija je bila v 
občini pred štirimi leti. Takrat so pregledali 36.517 oseb, 
ponovno pa so poklicali na ponovni pregled 1666 oseb. 

SREČANJE INVALIDOV V VOJNIKU 
V nedeljo, 16. avgusta je pripravil aktiv invalidov iz 

Vojnika pod vodstvom predsednika Alojza Brečka in čla-
nice Danice Vrečer, srečanje invalidov v ,yojniškem 
gaju'. Srečanje je bilo pripravljeno v okviru mednaro-
dnega leta invalidov. 

Na srečanju je nastopil vokalni kvintet iz Vojnika in 
ansambel Francija Zemeta, oba sta nastopila brezplačno. 
To je zelo pozitivno od obeh skupin, saj sta s svojim 
programom popestrili pusto življenje invalidov, ki si s 
svojimi gkromnimi dohodki ne morejo privoščiti zabave 
dragih ansamblov. 

Prisotne so tudi navdušile stare narodne pesmi, pa tudi 
sami so jih zapeli, saj je njihova želja, da se pristna ljudska 
pesem nespremenjena prenaša na mladi rod. 

Srečanja v Vojniku so se udeležili tudi člani društva 
invalidov Celje, med njimi tudi predsednik Ludvik Pre-
gel, ki vedno daje glavno moralno podporo, člani DPO 
Vojnik, za požarno varnost so poskrbeli člani GD Vojnik. 

MILENA MARGUC 

Zanj velja tisto, s čimer 
dajemo Štajerci mlademu 
človeku največje prizna-
nje: »Fejst fant je bil!« 

Res, lep fant, visok, vse 
na njem je bilo močno, ži-
vo, od atletskih mišic do 
toplega, odkritega pogle-
da rjavih oči. Zrasel je iz 
trdnih korenin, iz rodu, ki 
se je moral upirati vihar-
jem: oče in mati sta bila s 
Tolminskega, garaški 
kmečki rod. Ker je očeta 
zaneslo med mornarje, se 
je Ferdo rodil v Pulju. 
Kot begunci med prvo 
svetovno vojno so prišli 
Skokovi najprej v Celje, 
potem je bil oče kočijaž 
na gradu Prežek, pozneje 
vrtnar na Mirosanu -
skratka, preživljati je bilo 
treba družino, dve dekleti 
in sina. Dolgo so živeli na 
Polzeli, tam je hodil Fer-
do v šolo. 

2e na učiteljišču v Ma-
riboru je bil Skok med 
najboljšimi športniki, pa 
tudi med najbolj politič-
no razgibanimi dijaki. Ta-
ki, tedanjemu režimu sla-
bo zapisani fantje niso 
mogli študija končati na 
državnem učiteljišču v 
Mariboru in so se zatekali 
v Cakovec; tam je tudi 
Ferdo maturiral leta 1931. 

Potem je postal pravi 
Savinjčan, tako se je kot 
učitelj vživel na Vran-
skem in na Polzeli. Bil je 
učitelj, kot so bili tisti 
vneti vzgojitelji, ne samo 
v šoli, temveč duša življe-
nja v svojem kraju. Takoj 
je ustanovil godbo na pi-
hala (seveda je iz svojega 
kupoval instrumente), 
vodil je pevski zbor do-
ma, hodil na pevske vaje 
učiteljskega zbora v 
Ljubljano, sodeloval je z 
Radovanom Gobcem. 
No, pravi njegova žena 
Milka, tam sva se tudi 
spoznala. 

Medtem je Ferdo Skok 
postal že vrhunski atlet, 
kot sprinter je tekmoval v 
jugoslovanski reprezen-
tanci po Grčiji, Turčiji, 
Bolgariji, Čehoslovaški, 
Avstriji in Italiji. Kot so-
kolski vaditelj, vedno v 
najbolj naprednih vrstah, 
seveda vladnim režimom 
ni bil posebno ljub, pa so 
ga prestavljali na kazen-
ska mesta. Prekmurje je 
veljalo za eno takih mest. 
A Ferdo je znal narediti 
življenje prijetno; kamor 
koli je prišel, že se je rodil 
pevski zbor, iz nič je na-
stala telovadnica. Tak 
mlad navdušenec najde 
neverjetno dosti časa za 
vse, Ferdo je tudi slikal in 
celo razstavljal. 

Ob začetku vojne je po-
stal Ferdo kot oficir nem-
ški ujetnik, pa se je čez 
nekaj časa rešil v Ljublja-
no, zatekel se je k ženi-
nim staršem. Nekaj časa 
je zavzeto komponiral, 
pripravljal je otroško ope-
ro o palčkih. A v Ljublja-
ni živeti pod Italijani ni 
bilo lahko. Ko so ga začeli 
siliti, naj bi postal kapel-
nik mladinske godbe pri 
fašistični organizaciji, se 
je z ženo hitro umaknil 
daleč od Ljubljane, šel je 
za učitelja v Loški potok. 

Tam je še bilo mogoče 
ujeti košček sreče, tiste 
prve čase pred katastrofo, 
jeseni in pozimi leta 1942. 
Tu je bilo več učiteljev, ki 
so bili že povezani z osvo-

bodilno fronto, domačini 
pa so tudi bili zelo zave-
dni. 

Prav v tisti nepozabni, 
hudi zimi smo bili največ 
s Skokovimi, zakaj moj 
mož je bil član okrožnega 
odbora za Kočevsko in je 
hodil tudi v Loški potok 
utrjevat organizacijo. Pot 
je bila naporna, v globo-
kem snegu, v hrib s 
smučmi na rami, snega 
čez koleno in drevje je po-
kalo od mraza. Toda v lo-
ški šoli je bilo potem tako 
lepo toplo, od ognja v pe-
či in od teh vnetih, nav-
dušenih ljudi, ki so nas 
komaj čakali. Kako smo 
na glas peli, kako smo si 
nazdravljali, kot da tu 
sploh ni okupatorjev, kot 
da bo svoboda zasijala že 
kar spomladi. Moj mož ni 
tako naivno mislil, celo 
zelo ostro je opozarjal na 
previdnost, na nevarnost 
ovaduštva, celo izdaje, saj 
je vodstvo organizacije 
imelo trdna stališča v zve-
zi s konspiracijo. Prav 
zdaj, ko to pišem, mi vsta-
ja v spominu podoba Ale-
ša Beblerja, kako je tiste 
čase prihajal z navodili k 
nam v Nemško vas, vi-
sok, vzravnan partizan, 
strog in odločen, pa vselej 
prijazen). 

V italijanski ofenzivi ti-
sto poletje 1942. leta so 
zagorele vasi v Loškem 
potoku. Hrib, Travnik, 
Resje. To je bilo takrat, 
ko se je zgodila tam tudi 
tragedija v jami Ogenjca. 
Legendarni dogodki, ko 
je po dogovoru bolničar-
ka Mimica postrelila tri-
najst ranjencev in nazad-
nje sebe, so prav tako oži-
veli, ker je ekipa s Sašem 
Vugo, Dimitrijem Ru-
plom in z režiserjem 
Drozgom pravkar posne-
la film. Menim tudi, da je 
knjiga Ogenjca, pričeva-
nje doktorja Petra Galeta, 
premalo znana našemu 
bralcu. 

Loški učitelji so bili 
med prvimi izdani in so 

jih Italijani ustrelili ter 
plitvo zagrebli v Mrtola-
zu, le dva, Vrtačnik in 
Skok sta pravi čas šla v 
partizane. Odločen in po-
gumen, kot je bil, je Skok 
postal komandant Can-
karjevega bataljona in 
prijelo se ga je ime Ferdo 
Juriš. V takem jurišnem 
napadu na Pleterje, ga je 
tudi zadela smrtonosna 
krogla. V partizanski bol-
nišnici temu življenja pol-
nemu fantu strašne rane 
v trebuh niso mogli oz-
draviti. Zadnjo pesem so 
mu peli dolenjski goz-
dovi. 

O Ferdu Skoku, šport-
niku, pevcu in partizanu 
vedo mnogo povedati vsi, 
ki so ga poznali. Jaz se ga 
najbolj spominjam iz pr-
vega leta vojne, ko smo 
kot begunci živeli v Nem-
ški vasi pri Ribnici. Hiši-
ca mizarja Kluna stoji ob 
glavni cesti, čez gmajno 
pa je le dober streljaj do 
Brezja, do hoste in potem 
v Veliko goro. Od tam so 
skoraj vsako noč prihajali 
partizani. Prihajali so za-
radi zveze, prinašali so li-
teraturo, odnašali pa hra-
no in orožje. Ferdo je bil 
»zmrznjen« kot se temu 
reče. Takrat še ni imel 
uniforme, kaj prida tople 
obleke pa tudi ne. V naši 
hišici pa je voda celo v 
kuhinji zmrzovala. Fantje 
so spali kar na podu, na 
pogradih in Ferdo je ho-
tel za pokrivalo kaj težke-
ga, samo da je težko. Ta-
ko je moj mož natlačil v 
vreče z oblanjem in še s 
kakimi okleščki, da je bi-
lo vsaj bolj težko, če že ne 
bolj toplo. 

Spomladi, aprila, pa so 
mojega moža v bunkerju 
blizu Kočevja zaradi izda-
je Italijani ujeli s k u p ^ s 
sekertarjem Jožetom Se-
škom. Bilo je strašno, 
brezupno. Pustila sem 
otroka, obe majhni punč-
ki moji mami in sem se 
nekako prebila v Ljublja-
no, da bi kaj izvedela o 

možu in drugih aretira-
nih. Prav tisti čas so mno. 
žično sreljali v Gramozni 
jami. 

Potrta sem se čez nekaj 
dni vrnila k preplašeni 
družini. 

»Nikar ne joči!« me je 
tolažila mama, »saj ni 
vseh dni konec. Melč si 
bo že znal pomagati, še 
zmerom si je znal.« Moja 
mama je bila kmečka že-
na in je vedno znala člo-
veka pomiriti. Oče pa ne, 
čeprav je bil razgledan 
politik in je bil celo posla-
nec v ustavodajni skup-
ščini Kraljevine SHS. 
Pred njim smo marsikaj 
rajši prikrili, da ni bilo 
preveč besed. 

»Se tebe bodo zaprli,« 
je godrnjal, »spet so hodi-
li ponoči neki ljudje okoli 
hiše.« 

»Ah kaj,« je rekla ma-
ma, »lisica je bila, pa je 
pes lajal!« 

»Ne,« se je oglasila pet-
letna Breda, »sem šla k 
oknu, so imeli puške, pa 
zvezdo na kapi.« 

»Kaj ti veš, saj sanjaš 
podnevi« jo je zavrnila 
mama, meni pa je namig-
nila vstran. »Saj so bih«, 
je tiho povedala, pa niso 
imeli več klobukov, vsi v 
uniformah. Tisti najlepši, 
veš, tisti iz Loškega poto-
ka, je imel pa rožo na ka-
pi. A nas vidite, mama, se 
je posmejal, Melču smo 
se prišli pokazat. Pa sem 
mu povedala, kako je z 
Melčem in se je odkril in 
prav solzo si je obrisal s 
kapo. Potlej so pa kar na-
zaj odšli čez Brezje, samo 
listek mi je dal zate, pa ni 
rekel nič.« 

Tudi jaz dolgo več ni-
sem slišala za Ferda Sko-
ka. Ko sem izvedela, da je 
padel, sem povedala 
mami. 

»Oh, škoda,« je vzdihni-
la, »nargorši partizan je 
bil, zmerom z rožo na 
kapi.« 

D. J. 

Padli potoški učitelji. Z leve na desno: Lado Vrtačnik, Ladislav Čuk, Ferdo Skok' 
Janko Benedičič in Pavle Šilovinac 



XXVI. SKOKOV MEMORIAL V CELJU 

MNOGOKRAT BOUE KOT V ZABREBU 
3000 gledalcev - 8 držav ~ Boris čop zmagal v skoku v višino 

predsednik AD Kladi-
varja Stane Mele je ob 
zaključku prireditve po-
daril najboljšemu celjske-
mu športniku na letoš-
njem 26. Skokovem me-
morialu posebno kristal-
no vazo. To je prejel to-
krat Boris Čop za zmago 
v skoku v višino in rezul-
tat 213 cm. 

Dva odlična skakalca 
ob palici Sovjetske zveze 
Konstantin Volkov in 
Vladimir Poljakov sta de-
jansko prava mladinca. 
Ko sta skupaj s trenerjem 
celjskih skakalcev Roma-
nom Leškom prišla na 
razglasitev rezultatov so 
jih nekateri zamenjali za 
mladince, ki so pravkar 
končali tek na 1000 me-
trov. Oba skromna sta z 
veseljem potrdila, da je 
celjsko skakališče zelo 
primerno za vadbo in da 
bi lahko najboljši sovjet-
ski skakalci ob palici 
prišli prihodnje leto na 
enomesečni trening v Ce-
lje. Seveda bi ob tem lah-
ko najboljši Jugoslovani 
vadili z njimi. Do realiza-
cije je še dolga pot, kajti 
naša zveza mora zaprositi 
za »menjavo« športnikov. 
Oče in trener Volkova pa 
je kljub temu dejal, da so 
možnosti. Morda bi le ve-
ljajo poizkusiti! 

Med vsemi tekmovalci 
je ponovno požela velika 
priznanja svetovna prva-
kinja Ilona Slupianek, ki 
je bila tokrat sicer za 
103 cm krajša od lanske-
ga leta in je vrgla svoje 
orodje - kroglo »le« 
21,33 m. Toda vseh šest 
metov je izkoristila dobro 
in dosegla rezultate 21.21, 
21.17,21.18,21.33,21.04 in 
21.24. Čudovita serija in 
potrditev vrhunske 
forme. 

Na letošnjem Skoko-
vem memorialu je bilo 
doseženih kopica dobrih 
rezultatov. Toda celjski 
štadion je v zadnjih tride-
setih letih dobil toliko do-
brih tekmovacev, tako da 
le težko dosežejo ude-
ležnci nove rekorde šta-
diona in tekmovanja Fer-
da Skoka. Tokrat beleži-
mo nove rekorde v na-
slednjih disciplinah: 

V skoku ob palici je 
Volkov s 550 cm popravil 
rekord Finca Kalliomaka 
543 iz leta 1973, drugi mo-
ški rekord pa je bil dose-
žen v teku na 5000 metrov 
po Ennu Selliku iz Sov-
jetske zveze - rezultat 
13:36,42, prej Harald Nor-
poth (ZRN) 13:47,80 iz le-
ta 1973. 

Letos so bile bolj 
uspešne tekmovalke. Zla-
sti v teku na 400 metrov je 
kar trojka uspela izboljša-
ti rekord Avstrijke Karo-
line Keifer 52,36 in to 
Dagmar Ruebsam 51,54, 
Martine Steuk 51,89 in 
Kerstin Simon vse iz 
NDR 52.03. Od dveh se-
ster Walter je Gesina po-
stavila nov rekord na 200 
metrov - 23.14, medtem 
ko je Annelies bila za las 
prekratka z 23.37 od 
prejšnega rekorda Eilen 
Streidt 23,26 iz lanskega 
leta. V listo rekordov pa 
se je vpisala tudi sovjet-
ska tekmovalka, simpa-
tična Tamara Sorokina v 
teku na 1500 metrov -
4:02,91, prej Natalia Mara-
cescu (Rumunija) 4:09,2. 
Boljše od rekorda so bile 
še številne tekmovalke. 

V imenu pokrovitelja 
Delovne organizacije 
Kovinotehna Celje je 
tekmovalce, goste in gle-
dalce pozdravil general-
ni direktor Herman Ri-
gelnik. 

Prvic so se v spominsko 
tekmovanje vključili tu-
di nekdanji soborci Fer-
da Skoka iz brigade Iva-
na Cankarja. Tokrat je 
govoril general major 
Alojz Hren. 

Stanka Prezelj, odlična 
celjska atletinja, ki nas 
je zastopala tudi na AKE 
v Zagrebu ter osvojila 
osmo mesto s solidnim 
rezultatom 181 cm. 

Njen mož, Dušan Prezelj, 
je bil tokrat slabši, saj je 
v Celju v skromni kon-
kurenci osvojil četrto 
mesto, preskočil pa je 
»samo« 205 cm. 

Edino celjsko zmago je 
osvojil Boris Čop pri 
skoku v višino (preskočil 
je 213 cm) in za to dobil 
lepo ter praktično nagra-
do - kolo. 

Mnogo mladih ljubiteljev atletike je tudi tokrat zbi-
ralo podpise znanih atletov, ki so prišli v Celje. Sku-
pino vidimo okoli uradnega svetovnega rekorderja v 
skoku ob palici Polonija iz Sovjetske zveze, ki pa je v 
Celju moral priznati premoč neuradnega svetovnega 
rekorderja rojaka Volkova. 

Atrakcija celjskega mitinga je bil nesojeni svetovni prvak v skoku ob palici 
Volkov iz Sovjetske zveze (584 cm), ki ga vidimo na posnetku v družbi očeta in 
nekoč odličnega celjskega atleta, skakalca ob palici. Romana Leška. Naj povemo, 
da je Volkov izredno hiter, saj preteče 100 m v času 10,4, kar pomeni, da bi lahko 
nastopal tudi v naši članski državni štafeti! 

Stadion Kladivarja je bil tudi tokrat popolnoma poln, na posnetku pa vidimo 
enega najbolj množičnih tekov mladincev. 

Tudi tokrat je stopila na najvišjo stopnico. Ilona 
Slupianek iz NDR, ki je lani v Celju postavila v metu 
krogle svetovni rekord. Darilo ji je na stadionu ob 
proglasitvi zmagovalcev izročil predsednik odbora 
za kvalitetni šport pri ZTKO Celje in direktor No-
vega tednika ter Radia Celje Boris Rosina. 

S Skokovega memoriala 
poročajo: 

TONE VRABL 
JOŽE KUZMA 

TONE TAVČAR 



150-LETNICA ROJSTVA DR. GUSTAVA IPAVCA 

DRAGOCENA ZAPUŠČINA 
Glasbenik, narodnjak in razumnik 

15. avgusta je minilo 150 
let, odkar se je v Šentjur ju 
rodil skladatelj dr. Gustav 
Ipavec, 20. avgusta pa 73 let, 
odkar je umrl. 

Naš veliki pesnik - epik 
Anton Aškerc, Gustavov pri-
jatelj, ki je kot kaplan služ-
boval v Šmarju pri Jelšah, se 
ni nič zmotil s svojimi verzi, 
ki so vklesani na Gustavo-
vem nagrobniku, med kate-
rimi pravi: »Smrt le telo je 
tvoje strla, a pesem tvoja 
sladka ni umrla, z njo vred 
med nami danes še živiš!« 

Pa res živi med nami, ne-
nehno živi med nami, ko za-
pojemo; Kje so moje rožice. 
Le predi dekle predi. Iz stol-
pa sem mi zvon doni, to je le 

nekaj izmed skladb, ki so po-
narodele. 

Med četverico skladateljev 
in zdravnikov Ipavcev Aloj-
zem, Benjaminom, Gusta-
vom in Josipom, je Gustav 
za Šentjur najzanimivejši, 
saj je po promociji na medi-
cinski fakulteti" na Dunaju 
leta 1858. kar 50 let preživel 
kot zdravnik v Šentjurju. Tu 
je bil 30 let župan trške obči-
ne, pobudnik za ustanovitev 
gasilskega društva, član šol-
skega odbora, ki je sprožil 
gradnjo nove šole in ustano-
vitev Kmetijske šole, napre-
den sadjar in še bi lahko na-
števali. 

Gustav Ipavec je bil nav-
dušen narodnjak. Prav po 
njegovi zaslugi je postal 

Šentjur narodnozaveden. 
Takrat, ko so v večini štajer-
skih mest in trgov govorili 
pretežno nemško, zlasti tako 
imenovani »boljši krogi«, so 
v Šentjur ju govorili sloven-
sko. Narodno zavest je Gu-
stav izražal tudi z budnica-
mi, kot so: Slovenec sem, 
Budnica, Sokolska, Zdravi-
ca in druge. V osemdesetih 
letih je v Šentjurju ustanovil 
mešani pevski zbor. Za ta 
zbor je napisal pesem Lahko 
noč. Šentjurski zbor je bil ta-
krat pomemben, saj še v bliž-
njem Celju niso imeli podob-
nega. Šentjur se ima za svojo 
stoletno pevsko tradicijo 
zahvaliti prav dr. Gustavu 
Ipavcu. 

ERNEST RECNIK 

30 LET OD SMRTI LOUlSA ADAMIČA 

Prvo v Minneapolisu, drugo v Ljubljani 
Septembra letos bo mini-

lo trideset let od tragične 
smrti Louisa Adamiča. 
Smrt je nasilno posegla v 
življenje in delo našega ro-
jaka, ki se je iz skromnega 
priseljenca dvignil v sam 
vrh ameriške književnosti 
in je s svojimi pogledi na 
ameriško družbo kritično 
prispeval k preoblikovanju 
zavesti sodobne Amerike. 

Kot književnik je Amadič 
pomemben ne le za sloven-
sko in jugoslovansko temveč 
tudi za ameriško in celotno 
svetovno literaturo. V Ame-
riki je postal glasnik ogro-
mnih množic priseljencev, ki 
so prihajali iz cele Evrope in 
s svojim trdim delom gradili 
blagostanje ameriške druž-
be. Se posebej je Adamiča 
zanimal prispevek sloven-
skih in jugoslovanskih prise-
ljencev v Ameriki. Tako je 
postal Adamič pomemben 
oblikovalec moderne izse-
ljenske zavesti, pobudnik za 
nove poglede na mesto izse-

ljencev v svetu, borec za de-
mokratične odnose v svetu, 
za pravice človeka, naroda in 
delovnega razreda. 

Adamičevo življenje in de-
lo je tesno povezano z usodo 
naših narodov in narodnosti. 
V svojih delih je bil oster kri-
tik razmer v predvojni Jugo-
slaviji, med vojno pa je vse-
stransko podprl Narodno 
osvobodilno borbo ter orga-
niziral pomoč našim naro-
dom v boju proti okupatorju. 
V svojih stikih z vrhom ame-
riške administracije, tudi s 
predsednikom Roosveltom, 
je utiral pot za nove odnose 
med novo Jugoslavijo in 
ZDA. V času stalinističnega 
pritiska na Jugoslavijo pa je 
podprl boj jugoslovanskih 
narodov za ohranitev neo-
dvisne in neuvrščene Jugo-
slavije ter njenega enako-
pravnega položaja v svetu. 

Letos sta predvideni dve 
znanstveni srečanji, ki naj 
vsestransko osvetlita življe-
nje in delo Louisa Adamiča. 

Prvi simpozij je bil ma-
ja v Združenih državah v 
Minneapolisu pod pokrovi-
teljstvom tamkajšnje univer-
ze. Ta simpozij namerava 
osvetliti predvsem Adamiča 
kot ameriškega književnika 
ter njegov prispevek k spoz-
navanju ameriške družbe, 
zlasti njenih etničnih prvin. 

Drugo znanstveno sreča-
nje bo sredi septembra 1981 
v 'Ljubljani pod pokrovi-
teljstvom ljubljanske univer-
ze. Ljubljanski simpozij naj 
bi prvenstveno osvetljeval 
Adamiča v odnosu do rojst-
nega kraja, do slovenske in 
jugoslovanske družbe. Pose-
bej naj bi razčlenjeval Ada-
mičev prispevek in pomoč 
narodnoosvobodilni borbi 
jugoslovanskih narodov ter 
oblikovanje nove Jugoslavi-
je ter njenega mesta v povoj-
nem svetu. Poleg znanstve-
nih prispevkov naj bi pri tem 
simpoziju imeli posebno me-
sto tudi osebni spomini so-
dobnikov na Adamiča. 

BOGATA 
ŽETEV V 
VOJNIKU 

128 nastopov, priredi-
tev in sodelovanj so 
izvedli v času od januarja 
do junija prizadevni člani 
prosvetnega društva 
France Prešeren iz Vojni-
ka. To njihovo ljubitelj-
sko poslanstvo bodo se-
veda nadaljevali v novi 
sezoni, ki je že pred vrati. 
Pri tem pa ne gre zgolj za 
kvantitativnost nastopov. 
Rast društva, oziroma po-
sameznih sekcij, se zrcali 
tudi skozi kvaliteto nasto-
pov, delavnost in priza-
devnost slehernega posa-
meznika. 

Krajani Vojnika bi 
močno pogrešali domače 
kulturne delavce, če bi 
njihova aktivnost zamrla. 
Kljub mnogim težavam s 
katerimi se srečujejo, 
ostajajo zvesti svoji publi-
ki, pa tudi v drugih krajih 
so jih že spoznali. Tako je 
godba na pihala v minuli 
sezoni imela kar 18 nasto-
pov. Največ, če izvzame-
mo kino sekcijo, ki je pri-
pravila 72 predstav. Pevci 
so imeli 13 nastopov, 
dramska sekcija 8, likov-, 
niki pa so pripravili 2 raz-
stavi. Mešani oktet Lok-
vanj je imel 8 nastopov. 

MATEJA PODJED 

ODMEV NA GOSTOVANJE 

RAZIGRANA GRUZIJA 
Dobro pripravljeni nastopi so vedno zaželeni 

Obiskal nas je Državni 
akademski ansambel plesa 
Gruzije. Kdaj? V četrtek. Kje 
in ob kateri uri je nastopal? 
V SLG Celje ob 20-ti uri. 
Kdo je organiziral priredi-
tev? Zavod za kulturne pri-
reditve Celje. Kaj je izvajal 
ansambel? .Izvajal je gruzij-
ske l judske pesmi in plese. 
Koliko je bilo obiskovalcev? 
Na balkonu in v parterju 
skoraj da ni bilo praznega se-
deža. Ali je tako velikemu 
obisku botrovala dobra re-
klama? Ne, reklama je bila 
zelo borna. Ali je primerno, 
da se takšne prireditve odvi-
jajo v poletnem času? Ne 
vem, moral bi vprašati obi-
skovalce. Vprašaj jih še, ka-
ko jim je ugajal nastop an-
sambla iz Gruzije. 'Ali vam 
j e . . . Kaj vas j e . . . Ali sodijo 
takšne prireditve. . .? 

VANJA PRESEKAR: Naj-
bolj me je navdušil ples, ven-
dar sem tudi glasbenim toč-
kam z zanimanjem prislu-
hnila. Opazila sem, da je nji-
hova folklora precej podob-
na folklori naših južnih repu-
blik. Plesalci in plesalke so 
bile čudovite. Obutev jih pri 
plesu ni niti malo ovirala. 
Skoda, da si zaradi poletja 
niso ogledali prireditve vsi, 
ki bi jo želeli videti. Takšnih 
prireditev ni nikoli dovolj. 

Vse premalo je priložnosti, 
da bi spoznali folkloro in 
glasbo iz drugih držav. 

MATIJA KOVACIC: Pri-
reditev me je navdušila zla-
sti, ker o ansamblu nisem ni-
česar vedel in temu primer-
no nisem pričakoval kaj po-
sebnega. Najbolj me je nav-
dušil ples s sabljami. Takšne 
prireditve bom tudi v bodo-
če z veseljem obiskal. Ne gle-
de na letni čas. 

ANA VUJANOVIČ: Na-
stop ansambla iz Gruzije ini 
je ugajal že zato, ker so bili 
plesalci dobro pripravljeni. 
Vsi ansambli, ki pridejo k 
nam iz Sovjetske Zveze, so 
zelo dobro pripravljeni. To je 
že četrti ansambel, katerega 
nastop sem si ogledala. Ker 
zelo rada obiskujem takšne 
prireditve, hodim tudi v Kri-
žanke v Ljubljano. Poleti bi 
lahko bilo tudi v Celju več 
takšnih in njim podobnih 
prireditev. V današnjem na-
stopu me je najbolj navduši-
la zadnja scena. 

AVGUŠTIN PINIC: Vse 
me je navdušilo. Prepevanje, 
metanje nožev, skakanje, vr-
tenje in ženske. Ker gredo 
poleti l judje na morje, bi bilo 
bolje, da bi se takšne priredi-
tve dogajale jeseni. Vseka-
kor so zaželeni tudi poleti, 
vendar bi se morale odvijati 

na ulici, ker je muka vzdržati 
v zaprtem prostoru. Meni je 
bilo danes zelo vroče in sem 
temu primerno tudi nastop, 
spremljal manj pozorno. Za 
današnji nastop je bil pro-
stor kljub temu pravilno 
izbran. Vendar temu vedno 
ni tako. Za nekatere stvari bi 
bilo primerneje, da bi se 
odvijale na Tomšičevem 
trgu ali v Atriju. Primeren bi 
bil tudi Stari grad. 

METKA KOVAČIC: Naj-
bolj so me navdušile plesal-
ke. Drugače pa mi je bila pri-
reditev v celoti všeč. Menim, 
da obisk določene prireditve 
ni tako zelo odvisen od letne-
ga časa, temveč od ustrezne 
reklame in propagande. Na-
stop ansambla iz Gruzije bi 
bil ob boljši reklami vseka-
kor bolje obiskan. 

ANDREJ AŠKERC: Z ve-
seljem si ogledam vsako fol-
klorno prireditev, če le imam 
možnost. V današnjem na-
stopu me je najbolj navdušil 
ples s sabljami. Nasploh so 
mi bili plesi, ki imajo v sebi 
tudi element grobosti, zelo 
všeč. Menim, da moje .mne-
nje ne bo osamljeno, če re-
čem, da bi moralo biti v Ce-
lju še več podobnih priredi-
tev. Tudi poleti. 

VILI EINSPIELER 

PESEM ZA JUBILEJ 
Bilo je nepričakovano, zato toliko lepše. Iskreno, tova 

ško, toplo . . . 
Večerilo se je že, ko se je med hišicami na Hudinji, na ^ 

urejeni trati, oglasila pesem. Naša domača, slovenska. -
smo že skoraj pozabili, mlajši pa sploh ne vedo, kako 
tedaj, če fantje zapojo na vasi, pod o k n o m . . . 

In tako je bilo pred kratkim. Prišlo jih je za dober 
sicer pa članov Komornega moškega zbora. In tako so Pĵ  
oknom zapeli svojemu tovarišu Mirku Crepinšku in mu t̂  
na najlepši način zaželeli vse lepo, zlasti pa dosti zdravja 
šestdesetletnico. , 

Zapeli so človeku, ki je bil med prvimi člani Komori^' 
moškega zbora. In zdaj je v zboru še edini od tistih deve 
ki so začeli pot pod vodstvom prof. Egona Kuneja. 

Pesem je sledila pesmi in tako tudi priznanje za opr̂  
Ijeno delo v zboru. Mirko Crepinšek je v njem ne samo d""̂  
tenorist, marveč je bil dolga leta, več ali manj povsem 
zumljivo kot bančni delavec, tudi zborov blagajnik. Je ri -
lec zlatega Gallusovega znaka in živi leksikon u s p e š n 
razgibane poti, ki jo je zbor opravil vse od 1949. leta. ^ ^ 
je še vedno aktiven, čeprav bo v kratkem stopil v zasN 
pokoj. . «> 

Se veliko zdravja in dobre volje, sreče, Mirko Crepif 
(Na sliki peti z leve), ^ 

NEKDANJE KOPALIŠČE OB SA VIN JI V 
CELJU 

Nihče si ni mogel misliti, Ha še obsta-
jajo originalne perorisbe, katere je leta 
1890 naredil Alojz Kasimir v Celju za 
izdajo zloženke, ki je ob koncu pretekle-
ga stoletja propagirala zanimivosti Celja 
in okolice, vabljive za turiste in domači-
ne. Zloženko je založil F. Rasch v Celju, 
tiskal pa A. Pappermann v Gradcu. V 
izdaji je prikazanih 7 predelov Celja, Lo-
garska dolina in Okrešelj. Avtor vseh 
risb, po katerih so tiskali izbrane moti-
ve, je bil Alojz Kasimir. 

Do pred nekaj leti je bila pri nas oču-
vana samo tiskana zloženka, s prodajo 
delne zapuščine Martina Perca iz Celja 
pa se je izkazalo, da še vedno obstajajo 
skoraj vse originalne perorisbe omenje-
nega slikarja. Te risbe je odkupil Celjski 
muzej. 

Na eni izmed teh risb je upodobljen 
pogled na desni breg Savinje v Celju z 
leseno stavbo ob vodi, ki je bila name-
njena moškim kopalcem in se je zato 
tudi imenovala »moško kopališče«. Vi-
dimo, da je Kasimir narisal to kopališče 
poleti, saj opazimo živahne kopalce v 
vodi, na balkonu in drugje. Opozoril je 
tudi na tovorni promet po Savinji, ki ga 
opravljata vešča splavarja. Desno nad 
kopališčem je stavba, takrat imenovana 
»gozdni dom«, kjer je bila restavracija s 
kavarno in je nudila kopalcem pa tudi 

sprehajalcem, ki so prihajali do park 
ali Seidlovega studenca in odhajali p 
vzpetini med drevjem, krepčila vse! 
vrst. Ta stavba stoji še danes. 

Moško kopališče so v Celju zgradil 
leta 1871, ženskam pa so namenili i: 
moralnih razlogov enako stavbo, male 
nižje ob bregu. O kopanju v Savinji s( 
tudi pisal i . . . Naša Savinja - ta bisei 
naravne krasote Celja - nudi našemi 
prebivalstvu, pa tudi tujcem, ki semka 
prihajajo v polnem obsegu, božansk 
užitek. Pestra slika se ti nudi, zlasti ot 
nedeljah, če zreš s savinjske brvi proti 
kopališčema, kjer mrgole stotine kopala 
cev v valovih Savinje ali pa se sončijd 
med kopanjem na obrežju ... 

Zaradi neuporabnosti so moško kopa-
lišče porušili leta 1956, žensko pa že d d 
sti prej. J 

Avtor mikavne in dokumentarne ris-, 
be Alojz Kasimir je bil rojen na Dunaju 
leta 1852, umrl pa je v Ptuju, kjer je dalj 
časa živel in je tam tudi prevzel naročilo 
za izdelavo celjskih risb. Ustvaril je celo 
vrsto portretnih in pokrajinskih podob,^ 
vadut in panoram naših krajev. Tako 
tudi Celja. Njegovo delo sta nadaljevala' 
na Dunaju njegova hčerka Else in zlasti_ 
njegov sin Luigi, ki je bil sloveč grafik' 
in slikar. j 

MILENA MOSKONi 



JEZERO V tOVNEKU ZAŽIVELO 
Turist ično druš tvo Braslovče je v nedeljo, 17. avgu-

sta organiziralo regato v jadranju na deski na jezeru v 
Zovneku. Priredi tev je bila v okviru hmel jarskega 
praznika. Nastopilo je 16 tekmovalcev iz t reh jadralnih 
klubov. Organizator se je resnično potrudil , da je prire-
ditev uspela. Zmagovalci so bili: Branko Tajnšek, 
Zlatko Bobinac in Uroš Godec. Vsi trije so člani druš-
tva NIVO iz Celja. Med domačimi jadralci pa so bili 
najboljši: Igor Rojnik, Marjan Andjel ič in Mitja Rak. 
Po besedah neutrudl j ivega organizatorja Jožeta Roj-
nika bo ta prireditev postala tradicionalna. In prav je 
tako! 

ZLATKO BOBINAC 

LAŠKO 

LAHKO BOUE? 
Avtobusni prevozi niso urejeni 

v laški občini so z avtobu-
snimi prevozi in zvezami za-
dovoljni, slabše povezave so 
le z Zidanim mostom in Ra-
dečami. Ne morejo pa se 
pohvaliti z urejenost jo posta-
jališč. Poleg tega jih je še 
premalo, n imajo nadstre-
škov za čakajoče potnike, ni-
ti voznih redov. Izjema je po-
stajališče v Brezah, ki so ga 
krajani sami uredili. V La-
škem upajo, da jim bodo 
kmalu uredili novo postajali-
šče, s tem ko bodo.obnavljali 
cesto. 

Probleme jirh zadnje čase 
povzročajo tako imenovani 
delavski avtobusi. Iz Brez in 
z Vrha se delavci vozijo v La-
ško brez večjih težav. Druga-
če pa je z av tobusom iz Reči-

ce, za katerega so se dogovo-
rile samo tri delovne organi-
zacije in sicer Bor, TIM in 
Dekorativna. Ostale pa so 
menile, da je f inanciranje po-
sebnega delavskega avtobu-
sa predrago. 

Že eno leto pa tečejo pogo-
vori z Izletnikom in Emom, 
da bi bil avtobus, ki vozi iz 
Jurkloš t ra samo delavce 
Ema, namenjen tudi ostalim. 
Ti namreč zamujajo na delo, 
ker se morajo voziti z rednim 
avtobusom. Pričakujejo, da 
se bodo v pr ihodnj ih dneh 
uspeli dogovoriti ali z Emom 
ali pa z Izletnikom, ki bi pri-
lagodil vozni red rednega av-
tobusa, da delavci ne bi več 
zamujali. 

TATJANA PODGORŠEK 

TEČAJ ZA MENTORJE PLANINSKIH 
KROŽKOV 

Od 9. do 16. avgusta je po-
tekal v Bavšici pri Bovcu te-
čaj za mentor je pionirskih 
planinskih krožkov. Udeleži-
lo se ga je 24 prosvetnih de-
lavcev iz cele Slovenije. Iz 
MDO Savinjska dva, in sicer 
iz OS Karel Destovnik Kajuh 
iz Šoštanja in eden iz Celja. 

Čeprav se je vreme nekoliko 
poslabšalo, so bili pogoji za 
hojo zelo ugodni. Tečajniki 
smo se povzpeli na 3 vrhove 
v bližini Bavšice, in to na 
sedlo Osojnik, Rombon in na 
Bavški Grintavec. Kl jub ve-
čurni hoji je večina tečajni-
kov uspešno opravila vse tri 

. ture. Najzahtevnejši je vse-
kakor Bavški Grintavec, ki 
velja za enega najtežjih vzpo-
nov v Juli jcih. 

V vzgojnem centru P Z S v 
Bavšici smo imeli tudi teore-
tična predavanja, na katerih 
smo se seznanjali z organiza-
cijo izletov, vremenoslov-
jem, zgodovino planinstva, 
varstvom narave, G R S in 
drugo aktualno planinsko 
problematiko. O vzponu na 
Lhotse nam je pripovedoval 
ob barvnih diapozitivih Pe-
ter Podgornik, udeleženec te 
odprave. 

Z organizacijo tečaja smo 
bili vsi nadvse zadovoljni. 
P laninsko znanje, ki smo si 
ga pridobili v teoret ičnem in 
prakt ičnem pogledu bomo 
lahko uspešno prenašali na 
mlade planince. Zanimivo je 
bilo, da je bilo med najstarej-
šim udeležencem in najmlaj-
šo udeleženko celih 50 let ra-
zlike v starosti. 

MILAN GOMBAC 

PREVENTIVNI PREGLEDI AVTOMOBILOV 

REZULTATI SO PORAZNI 
Največ napak na svetlobno-signalnih napravah 
Avto-moto zveza Slovenije 

e, tako kot prejšnja leta, tudi 
letos opravljala za voznike 
osebnih avtomobilov brez-
plačne prevent ivne preglede 
njihovih vozil. Od maja do 
srede julija so pregledali 
1431 vozil in ugotovili, da je 
samo 243 osebnih avtomobi-
lov brezhibnih. 

Podatki vsekakor niso ra-
wsel j iv i , če tudi upošteva-
mo, da so na te preglede pri-
peljali vozila p redvsem tisti 
vozniki, ki so pričakovali, da 
bo kaj narobe z njimi. Veliko 
je namreč tudi takih, ki svo-

jim vozilom posvečajo bolj 
malo pozornosti in jih uspo-
sobijo samo pred rednimi te-
hničnimi pregledi. 

Največ napak 38,8 odst. je 
bilo na svetlobnih in svetlob-
nosignalnih napravah, 17 
odst. napak so našli na za-
vornih sistemih, 16. odst. na 
krmilnih mehanizmih, 7 
odst. na g u m a h in kolesih ter 
18 odst. na podvozju, notra-
nji opremi itd. 

V Celju in okolici je orga-
nizacijo teh pregledov prev-
zelo Avto moto društvo 
Slander, ki bo tudi v bodoče 

opravljalo preglede vsako 
soboto od 7. do 12. ure ter od 
IS. do 19. ure. Razen tega pa 
bodo v bolj odročnih kraj ih 
opravljali preglede s posebej 
opremljenim vozilom. 

Čeprav število pregleda-
nih avtomobilov raste, je 
k l jub t emu opaziti, da neka-
teri vozniki še vedno odkla-
njajo preglede, k l jub temu, 
da se lahko samo na tak na-
čin prepričajo o brezhibnosti 
svojih vozil in tako prispeva-
jo k večji prometni varnosti 
na naših cestah. 

F. P. 

BIFE ATOM PODČETRTEK 

SLASTNE DOMAČE 
DOBROTE 

Kdor ima rad izbrane jedi 
iz domače shrambe, ga bife 
ATOM v Podče t r tku ne bo 
izneveril! A da se razumemo: 
gre za domače salame, bu-
djolo, pršut , v z imskem času 
tudi domače k ran j ske klo-
base. 

Naj ta uvod ne izzveni pre-
tirano, a kdor pozna gospo-
darja Renirja, ve, da so te be-
sede resnične. Naj nam ne 
zameri, da je najboljši porok 
za te t rdi tve on sam, kajti da-
leč naokoli slovi po tem, da 
tudi sam rad spoštuje vse ti-
sto, kar je dobro za pod zob 
in bi mu bilo resnično izpod 
časti, če bi pod domačo stre-
ho ne spoštoval gurmanskih 
pravil. 

Kdor je bil enkra t gost v 
bifeju Atom in je poskusil 
domače salame, budjolo, 
pršut in klobase, zraven pa si 
še pogasil žejo z domačim 

belim ali rdečim vinom iz 
Imenske gorce in virštanj-
skih vinogradov, potem ve, 
da ta besede niso za lase pri-
vlečene. Izvrsten okus je od-
lika omenjen ih dobrot. V 
ust ih se topijo kot je treba. 
Malo k je lahko naletimo na 
takšno kakovost . Ponavadi 
so v naših gostiščih obloženi 
kruhi opremljeni s s t isnjeno 
šunko iz konzerve. Tega v 
Atomu ne poznajo. 

Se neka j d o m u j e v lepo 
ure jenem in skrbno negova-
nem gostišču: čistoča. To je 
v naših gostiščih najbol j po-
grešana vrlina, pravijo do-
mači in tuji turisti. Atom pa 
je, kot se že samemu imenu 
spodobi, čist in urejen, da je 
v n jem veselje prebiti urico 
ali dve. Poskusi te! Lahko 
vsak dan od 7. do 21. ure, 
razen ponedel jka, ko je zapr-
to. Ne bo vam žal! 

PRVA AKCIJA CELJSKE 
ČETE 

20. julija 1941 je PK KPS za 
Štajersko določil naloge OK 
in partizanskim četam, ki na-
stajajo v skladu z ukazi Glav-
nega poveljstva slovenskih 
partizanskih čet o pričetku 
oboroženega boja proti oku-
patorju. Za OK KPS Celje je 
bilo določeno: »Požig vseh 
nemških gospodarstev, zasle-

dovanje kulturbundovcev, 
zasledovanje proti Slivnici 
pri Celju (misli na napad na 
orožniško postajo Slivnico). 

Član PK KPS za Štajersko 
Leo Novak-Feliks je potem 
med 26. in 28. julijem s sklepi 
posvetovanja seznanil partij-
ske organizacije v Celju, Sa-
vinjski dolini in Šoštanju. Na 
skupnem sestanku političnih 
vodstev Celja in Savinjske 
doline ter Celjske in Savinj-
ske čete so se dogovorili o 
skupni akciji. Celjska in Sa-

vinjska četa pričneta istoča-
sno vsaka na svojem področ-
ju požigati žetev na zaplenje-
nih posestvih, katerih lastni-
ke so Nemci izgnali, upravlja-
li pa so jih posebni komisarji. 

Celjska četa je v noči na 4. 
avgust 1941 požgala gospo-
darsko poslopje na velepose-
stvu »Bežigrad« v Bukovžla-
ku pri Teharjah. Akcijo so 
izvedli Franjo Vrunč-Buzdo, 
Peter Stante-Skala, Karel 
Vovk in Hermina Seničar. 
Medtem ko je Seničarjeva v 
zasedi varovala skupino pred 
presenečenjem, so Vrunč na 
enem koncu, Stante v sredini 
in Vovk na drugem koncu 
podtikali goreče sveče v suho 
snopje, tako da je bil kozolec 
hitro v plamenih. Po končani 
akciji se je skupina neovira-
no vrnila v četno taborišče na 
Resevni. 

Celjska izpostava državne 
kriminalne policije je dne 5. 
avgusta 1941 poročala uradu 
Državne kriminalne policije 
v Mariboru o požigu na pose-
stvu Bežigrad. 

Piše: 
JOŽE VURCER 

Državna kriminalna policija 
Urad Maribor 
Izpostava Celje 

Uradni zapisek 
Celje, dne 5. 8. 1941 

4. 8. 1941 so naš urad obvestili o požaru v Bukovžlaku pri 
Teharjah. Kot smo lahko ugotovili pri preiskavi, gre za pose-
stvo »Bežigrad« v Bukovžlaku štev. 4, občina Teharje, okrožje 
Celje, ki je bilo nekdaj last Ivana Caterja. Tega so 18. 4. 1941 
aretirali, in ga pozneje skupaj z družino izselili. Posestvo meri 
približno 165 oralov obdelovalne zemlje in približno 40ioralov 
gozda. Sedaj ga upravlja ekonom Volbank Sigeneger, ki ga je 
postavil oddelek za poljedelstvo in gozdarstvo pri zemljiškem 
uradu v Mariboru. Prej, to je od 15. 10. 1940. pa ga je upravljal 
ekonom Ivan Bezjak, ki je še sedaj tam. Na posestvu dela 
trenutno stalno 14 moških in žensk, ki jih je po večini zaposlil 
že prejšnji lastnik. Gospodarsko poslopje s stanovanjsko hišo 
je na vzpetini in ga obdaja gozdiček in travnik. Vse štiri gospo-
darske zgradbe ležijo vsaka zase v skupni dolžini približno 250 
metrov. Ogenj so podtaknili na spodnjem koncu gospodarske 
zgradbe, ki je dolga 100 m in namenjena za sušenje krme 
oziroma sena ter žita. Po ugotovitvah bi naj ogenj podtaknili 
sredi noči na 4. 8. 1941 in ga je najprej opazila orožniška 
patrulja. Ta je takoj alarmirala uslužbence in delavce na pose-
stvu in gasilce. Zaradi velike vročine so delavci lahko rešili iz 
vseh zgradb le voz sena. Približno 50 m od skednja je ogenj 
uničil 5 voz za seno in 2 stiskalnici za seno ter približno 
10.000, kg sena in približno 3000 kg neomlačenega ječmena. 
Ostali so le zidani oporniki. Vsa škoda znaša približno 14.000 
RM in jo bo krila zavarovalnica iz Zagreba. 

Orožništvo iz Štor, ki je prišlo na kraj požara, je zaslišalo vse 
osebe. Tri osebe, in sicer Ludvika Peršeta, Matijo Dolenca in 
Karla Mačuna pa je prijela, ker jih je osumila, da so podtaknili 
ogenj: 5. 8. 1941. jih je prevzela naša izpostava, ki jih bo še 
naprej zasliševala. 

HAHN 
krim. sek. 

Kravar Kari Mačun je bil 
zaprt v Starem piskru do 
konca januarja 1942 čeprav 
so Nemci najprej sumili, nato 
pa kmalu dognali, da je ogenj 
zanetila Celjska četa. Krimi-
nalni sekretar Hahn je že 7. 
avgusta 1941 ugotovil: »Gle-
de požiga je vredno pripo-
mniti, da je ta dan pri vseh 
požarih v Bukovžlaku, Levcu 
in Doberteši vasi ogenj izbru-
hnil v prostorih za hmelj, kjer 
najprej spravijo seno ali žito. 

Lahko sklepamo, da je ogenj 
zanetila organizirana banda, 
ki je gledala le na to da oško-
duje posestva, ki jih upravlja-
jo komisarji." 

O požigu v Bukovžlaku je 
tudi poročal »Slovenski po-
ročevalec« 20. septembra 
1941, ko je poročal o borbah 
in akcijah Pohorske, Celjske 
in Revirske čete v septembru 
1941: »V Celju sta bila zažga-
na Majdičevo gosp. poslopje 
in graščina Bežigrad«. 

Ostanki gospodarskega poslopja, ki ga je zažgala Celjska 
četa v noči na 4. avgust na veleposestvu »Bežigrad' v Bu-
kovžlaku pri Teharjah. 



OBISKALI SMO DOM UPOKOJENCEV V ŠMARJU 

SVETLOBA JE RAZLITA VSEPOVSOD 
Skrb za 150 varovancev ni majhna stvar 

Kakšna razlika med nek-
danjim Jelšingradom, do-
mom za ostarele, kjer so bile 
sobane podprte s tramovi in 
sedanjim modernim poslop-
jem - Domom upokojencev 
v Šmarju! Zeleni kompleksi 
trave in urejen vrt napravita 
še svoje, tako, da tisti, ki tu 
žive morajo biti zadovoljni. 

Trenutno skrbijo v domu 
za 155 varovancev, od tega je 
110 nepokretnih in 40 po-
kretnih. Za nje skrbijo: deset 
negovalk, štiri medicinske 
sestre in štiri strežnice. Radi 
bi imeli v svoji sredi tudi so-
cialnega delavca, terapevta, 
ki bi skrbel za animacijo lju-
di, da bi tiste, ki še lahko kaj 
delajo, zaposlil. 

DENARJA 
PRIMANJKUJE 

•Za namestitev terapevta 
nimamo denarja," je dejal 
ravnatelj zavoda SLAVKO 
ZUPANC, ki že trideset let 
dela na področju socialnega 
skrbstva in se mu je najbrž 
zapisal za celo življenje. Na-
daljuje: "Ko smo se leta 1976 
v.selili v ta lepi novi dom, so 
se oskrbovanci kar hitro pri-
vadili veliki razliki med 
prejšnjim in novim domom, 
ki je trenutno prenatrpan, 
prošnje pa še kar prihajajo. 
Oskrbnino težko povečamo, 
saj je že zdaj dovolj visoka. 
Oskrba za nepokretnega sta-
ne mesečno 7000 dinarjev, za 
pokretnega oskrbovanca pa 
4650 dinarjev. Od tega je sa-
mo 54 odstotkov samoplač-
nikov, za ostale pa nam doti-
ra socialno skrbstvo. Varo-
vance imamo iz vse Sloveni-
je, 85 odstotkov pa jih je iz 
šmarske in šentjurske ob-
čine.« 

SKORAJ VSAK 
VAROVANEC JE 
BOLNIK 

To je ravnateljevo stališče 
in tako vzgaja tudi uslužben-
ce. Le tako lahko ohranja 
človeške metode, ki so v do-
mu prisotne. Saj je res, da se 
med tolikimi varovanci naj-
dejo tudi nergači, ki jim je 
težko ustreči. Enemu ni hra-
na povšeči, drugi bi rad mir, 
a vsem skušajo pomagati ka-
kor vedo in znajo. Prisluhne-
jo njihovim potrebam, sti-
skam, bolečinam. Veliko jih 
prihaja v dom kar naravnost 
iz bolnice, zato jim nudijo tu-
di zdravniško nego. Tudi 

umrljivost je velika. Sicer pa 
se starost varovancev suče 
od 60 do 75 let, dvajset pa je 
mlajših od 40 let. 

RADI SO SKUPAJ 
Najraje se varovanci zadr-

žujejo v skupnih prostorih, v 
pritličju, kjer je velika jedil-
nica in še večja sprejemna 
veža. Tudi zunaj se sprehaja-
jo in posedajo na klopcah. 
Vsi skupaj pa žive v 54 so-
bah, od katerih je sedem-
najst enoposteljnih, šestin-
dvajset dvoposteljnih, ostale 
pa so tri in štiri posteljne so-
be. Imajo še šest čajnih ku-
hinj, ki so združene s klub-

skimi prostori. V vsakem je 
televizija, imajo pa jo tudi 
posamezniki v svojih sobah. 
Najtežji oskrbovanci so v 
drugem nadstropju, kjer so 
pod posebnim nadzorom in 
zanje skrbi pet ali šest strež-
nic. Vsi pokretni prebivalci 
doma pa imajo prosti izhod. 
Nekateri obiskujejo svojce, 
nekaj pa jih grt? vsak dan v 
»center«. 

Včasih, pa bolj poredko, 
zmotijo njihov mir različne 
kulturne skupine, ki pridejo 
v dom zato, da varovance za-
bavajo. Pa tudi domskim 
predstavam se ne odpovedo. 
Pripravijo jih ob državnih 
praznikih, ob pustu. Novem 
letu. itd. 

PLETEJO, ŠIVAJO, 
KRMIJO 

Nihče od varovancev se ni 
pritožil nad slabo hrano, ne-
kateri še dolgočasja ne poz-

najo. Tisti seveda, ki so 
tako pridni, da šivajo, pb 
jo, krmijo prašiče ali pa ( 
Ijarijo. 

Da pomij ne mečejo st 
so si omislili nekaj prašiči 
in kur, ki pojedo vse odp 
ke, hkrati pa nekaj prii 
knejo k proračunskemu 
narju. 

V domu gledajo na to, 
vsakega, če je le sposobei 
nečim zaposlijo. Občutek, 
si še vedno koristen, je 
dobra terapija. Ostali pa, 
tega ne zmorejo, pa posed 
in čakajo, da se dan obrni 

Domovi za ostarele ljudi 
resnično potrebni. Tu je 
voljo vse, kar starostniki \ 
trebujejo. Vse, kar jim lah 
dajo tuji ljudje. Mnogi so 
srečni, veliko jih je, ki še 
koli niso živeli tako ugodi 
Toda večina se je, četudi 
preponosna, da bi prizni 
ali pa je sploh sposobna 
priznati, spogledala s kc 
cem življenja, ko je presto 
la prag takega doma. 

Eden takih, ki nudi v 
udobnost, je tudi Dom uf 
kojencev v Šmarju, kjer 
trudijo, da bi pregnali oW 
tek odpisanosti in čakar 
na konec. 

ZDENKA STOPi« 

Miha je čevljarski mojster 
in priklenjen na voziček. Pa 
še kju- naprej čevljari, celo 
za tiste, ki mu nosijo v po-
pravilo od zunaj V svetli jedilnici je prijetno jesti 

Florjan se ukvarja s prašički in kurami. Zanje je post 
koruzo in buče in vse mu prav dobro uspeva 
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Večino nas, ki smo prišli sem, ne zanima več drugega kot 
naši otroci-in naše službe ali posest. Pa če verjamete ali ne.« 

Še nekaj se je zdelo reporterju vredno zabeležiti: vse te 
razprave, pa naj bodo v ožjem ali širšem krogu, imajo neki 
podton, kot da veljajo za vse Slovence, kar jih je na svetu. 
Ko namreč vodstva posameznih emigrantskih organizacij 
razpravljajo in polemizirajo o tem ali onem, je videti, kot bi 
bili resnični predstavniki vseh Slovencev, v domovini in v 
tujini, kot da bi govorili vimenu vseh. V resnici pa govorijo 
le v imenu nekaj ljudi! Toliko, kolikor se jih za te polemike 
še zanima, toliko in nič več. 

Nihče med njimi se, na primer, niti za trenutek ne vpraša, 
kaj sodijo o teh razpravah Slovenci v domovini, ki so se že 
zdavnaj opredelili in se vsak dan znova opredeljujejo za to, 
v čemer živijo: za samoupravno, socialistično Slovenijo, ki 
je sestavni del Jugoslavije. 

Emigrantskih »politikov« to ne zanima. Njihove raz-
prave potiskajo argumente sem ter tja v ozračju popolne 
odtujenosti od slovenske in jugoslovanska stvarnosti. 

Vse besede o suverenosti, konfederaciji, lastni državi in 
podobnem, s katerim polnijo strani svojih emigrantskih 
časopisov in revij, nimajo nobene, niti najmanjše težave, 
zakaj v najboljšem primeru lahko zadevajo samo nekaj v 
tujini živečih emigrantov. 

Ampak to vodstev slovenske politične emigracije ne 
moti, celo nasprotno. S tem, ko na svojih odrezanih otokih 
osamljenosti razpravljajo o tako zvenečih votlih zamislih, 
ko gredo povsem mimo stvarnosti, skušajo v širšem svetu 
vzbuditi ^is, da za vsem tem res nekaj je, čeprav v resnici 
ni ničesar. 

Recimo razpravljanje o anketah, s katerimi naj bi Slo-
vence po svetu povprašali, kaj želijo. Se pravi, da bi nekaj 
tisoč anketiranih slovenskih političnih emigrantov (izmed 
katerih se jih za politiko dejansko zanima nekaj sto), raztre-
senih od Buenos Airesa do Toronta in od Londona do 
Melbouma, »odločalo« vimenu dveh milijonov Slovencev, 
ki v resnici o vsem odločajo... v svoji domovini! 

In karkoh bi že sklenilo teh nekaj slovenskih emigrantov 
(pod pogojem, da bi sploh bili pripravljeni izpolniti an-
ketne lističe, kar je hudo dvomljivo, saj ima velika večina 
politike te sorte že čez glavo!), bi bilo kajpak čisto brez 
sleherne veljave. 

Vodstvo emigracije, ki mora to dobro vedeti, se kljub 
temu ukv^a s takimi idejami. To vzbuja dodaten občutek 
neresnosti in ponekod v vrstah politično nedejavnih slo-
venskih emigrantov tudi odpor, omalovaževanje. 

Po tridesetih letih brezplodnih razprav take vrste in ni-
koU uresničenih »obljub« se je v zadnjih nekaj letih začel 

med slovensko politično emigracijo odločilen proces, ki ga 
ni več mogoče ustvariti. 

Medtem ko se vodstva čedalje bolj vnemajo v netenju 
sovraštva do Jugoslavije in izgubljajo v medsebojnih pre-
pirih o »pravilnih« smereh delovanja, napotkih in smerni-
cah, se velika večina emigrantov ne zanima več za neobe-
tavno in brezplodno politiziranje, marveč se ukvarja z 
mnogo bolj konkretnimi stvarmi - gmotnim uveljavlja-

njem v okolju, v katerem živijo, in s počasnim približeva-
njem domovini. 

Dokaz za slednje so čedalje številnejši obiski slovenske 
politične emigracije v Sloveniji (o čemer podrobneje ka-
sneje), kar seveda vzbuja ogorčenje in nasprotovanje v 
vodstenih krogih. Zdi se, da prav čedalje radikalnejša stali-
šča vodstev slovenske politične emigracije poglabljajo pre-
pad med njimi in drugimi iz vrst politične emigracije. Tako 
se odtujevanje med njimi pospešuje. 

VLADA BREZ LJUDSTVA 
Kdo so in kako so organizirani slovenski politični en 

granti, kje in kako delujejo? 
Za začetek bo treba povedati, da je slovenska politič 

emigracija izredno razdrobljena in da deluje v tujini v 
emigrantskih skupin in organizacij, izmed katerih nekate 
med seboj sodelujejo, nekatere ne, nekatere pa so si ceh 
laseh - kakor priča na teh straneh že omenjena polemi' 

Osrednja organizacija slovenske politične emigraciji, 
tujini je »Narodni odbor za Slovenijo«, ki so ga ustanov 
decembra 1944 na pobudo jugoslovanske emigrantsl 
vlade v Londonu kot nekakšno slovensko vlado v dom 
vini. Naloga te vlade naj bi bila pripraviti Slovence r 
sprejem zavezniških armad, ko bodo prišle v Slovenij 
Vlada v Londonu je bila prepričana, da se bo lahko vrni 
skupaj z zavezniškimi tanki ah tik za njimi. ' 

V »Narodnem odboru za Slovenijo« so bili predstavnil 
vseh glavnih predvojnih legalnih meščanskih politični 
slovenskih strank, odbor pa je kasneje, 3. maja 1945 
Ljubljani, razglasil Svobodno Slovenijo kot državo Fedefi 
tivne Jugoslavije, domobransko vojsko pa za »slovensk 
narodno vojsko«. Vodstvo je kajpak takoj po »razglasitvi 
pobralo šila in kopita in zbežalo v tujino. 

»Narodni odbor za Slovenijo, ki ga vodi sedaj predsedd 
Miloš Stare, se ima za koalicijsko »vlado v izgnanstvu«' 
predstavnika slovenskega ljudstva. Sedež je v Buenos ^ 
resu. 
Toda od leta 1944, ko je bil »Narodni odbor za Slovenij" 
ustanovljen, do danes se je zgodilo marsikaj in v njem st 
samo še dve nekdanji slovenski meščanski političt 
stranki: klerikalna »Slovenska krščansko demokrats^ 
stranka« in liberalna »Slovenska demokratska stranka*-

Kajpak bi bilo zanimivo vedeti, kaj počne ta »vladB 
izgnanstvu«, s čim se ukvarja in kako deluje. 

Ker pač ta »vlada« nima ljudstva, da bi mu vladala, in 
tudi tisti, ki bi morebiti glede na fizično navzočnost lahk 
predstavljali njeno »ljudstvo«, ne kažejo zanimanja \ 
njeno početje, se »vlada« ukvarja s tistim, kar ji v tak'' 
okoliščinah ostane. To pa je samo propaganda in nič d^ 
gega... če seveda ne štejemo dolgoveznih razprav, ki ^ 
same sebi namen - o čemer je že bil govor. Poleg tega skU' 
iskati in utrjevati stike z drugimi emigrantskimi skupina!^ 
v Združenih državah Amerike, Kanadi, Avstraliji in d^ 
god. 



ŠS ENKRAT: 
KAJ POMENI 
BITI ČLAN 
AM2S? 

Pod t em naslovom je bil v 
30. številki dne 30. 7. 1981 
objavljen prispevek tov. Vin-
ka Pečnika, v katerem je 
izrazil svoje nezadovoljstvo 
nad us lugami tehnične služ-
be AMZ Slovenije v Ljublja-
ni in Celju, ter sprašuje, kaj 
de jansko nudi AMZS svojim 
članom in zakaj je nuden je 
pomoči omejeno na dnevni 
čas in zakaj ni organizirana 
služba »Pomoč-informacije« 
tudi ponoči. 

Oba dogodka, ji jih opisuje 
tov. Pečnik smo raziskali in 
ugotovili sledeče: tehnični 
center AMZ Slovenije v 
Ljubl jani je res prejel poziv 
tov. Pečnika za pomoč na ce-
sti med 19. in 20. uro. Ker so 
bila vozila t eda j na interven-
cijah in se še niso vrnila, de-
lavni čas pa se zaključi ob 20 
uri, tega dne tov. Pečn iku ni 
bilo možno zagotoviti pomo-
či. P o m o č bi lahko dobil na-
slednjega dne ob 7. uri. Pri-
pomin jamo, da so mehaniki 
AMZS tega dne opravili veli-
ko število intervencij , ker je 
bil p romet na cesti zaradi ve-
likega števila turistov pove-
čan. 

Glede test iranja vozila v 
tehnični bazi AMZS v Celju 
pa smo ugotovili, da je tov. 
Pečnik naročil mehan iku naj 
m u pregleda delovanje mo-
torja. Mehanik je vozilo pre-
gledal in ugotovil, da kon-
takti prekinjevalca n imajo 
predpisanega razmaka, te-
mevč, da so stisnjeni. Kon-
takte je pravilno nastavil in 
povedal s t ranki ka j je ugoto-
vil. Predlagal je preizkusno 
vožnjo. Tov. Pečnik se po 
popravilu ni več vrnil zaradi 
česar je mehan ik smatral, da 
je vozilo v redu. Ce je po ca. 
14 dneh in po vožnji na do-
pus t ugotovil, da ima napako 
v razdelilniku, je zelo verjet-
no, da je ta napaka nastala 
kasneje. Dejstvo je namreč, 
da je bila napaka na kontak-
tih prekinjevalca v razdelil-
niku ugotovl jena in odprav-
ljena. Nerazumlj ivo pa je, da 
se tov. Pečnik po preizkusni 
vožnji ni vrnil, če motor ni 
dobro deloval. 

V zvezi z ostalimi vpraša-
nji po jasn ju jemo, da si 
AMZS že več let prizadeva, 
da bi razširila kapacitete 
službe »Pomoč-informacije« 
in uvedla nočno službo v 
vseh enotah, vendar tak ra-
zvoj zahteva velika f inančna 
sredstva, ki jih sedanji nesi-
s temski viri f inanciranja ne 
zagotavljajo. Nadejamo se, 
da bo k rešitvi tega problema 
pr ipomogel novi zakon o ce-
stah, ki predvideva nov si-
s tem f inansiranja te službe. 
T renu tno je služba »Pomoč-
informacije« organizirana 
neprekin jeno, to je tudi po-
noči, le na obeh avtocestah 
in v tehnični bazi Koper. 

AMZ Slovenije je pričela 
opravljati službo »Pomoč-in-
formacije« v letu 1959 in je v 
letu 1980 opravila ca. 35.000 

intervencij na cesti. To doka-
zuje, da enega oz. posamez-
nega neugodnega primera 
ne gre posploševati. 

In ka j nud imo članom 
AMD? Člani AMD imajo sle-
deče ugodnosti : 

- brezplačen prevoz v pro-
metni nesreči poškodovane-
ga vozila do 500 km, 

- brezplačne usluge služ-
be »Pomoč-informacije« v 
slučaju manjš ih okvar na ce-
sti, 

- prevoz okvarjenega vo-
zila s popus tom 

- popus t pri tes t i ranju in 
ostalih tehničnih uslugah v 
tehničnih bazah AMZS, 

- brezplačno kontrolo za-
vor, 

- brezplačno kontrolo in 
nastavitev žarometov, itd. 

Poleg navedenega imajo 
člani AMD razne ugodnost i 
tudi na drugih področjih in 
sicer: 

GARANTNO PISMO ZA 
T U J I N O 

Avtomobilisti in motoci-
klisti, člani AMD, lahko ku-
pijo garantno pismo za tuji-
no, ki je v okviru mednaro-
dnega sistema pomoči moto-
riziranim potn ikom AIT ali 
FIA namen jeno za pomoč in 
zaščito v tujini. S kuponi iz 
garantnega p isma lahko v tu-
jini kri jete s troške nasled-
nj ih storitev: 

- vleke in popravila po-
škodovanega vozila, 

- nabave rezervnih delov, 
nu jn ih za popravilo vozila, 

- n a k u p železniških ali le-
talskih vozovnic za povratek 
v domovino, če vozilo ni spo-
sobno za nadal jnjo vožnjo, 

- prevoza v bolnišnico in 
zdravljenje zaradi poškodb v 
prometni nesreči ali nena-
dne bolezni, 

- vrni tve poškodovanega 
vozila, 

- sodnih ali odvetniških 
stroškov v primerih, poveza-
nih z uporabo vozila na tuj ih 
cestah. 

Nastale s t roške plača član 
AMD po povratku v domovi-
no v domači valuti. 

TURISTIČNE STORITVE 
Ob predložitvi članske iz-

kaznice priznavajo avtokam-
pi v S F R J članom AMD po-
pus t pri kampi ran ju od 5% 
do 20%. Za kampi ran je v tu-
jini lahko člani AMD v tu-
ring servisih AMZS in AMD 
nabavijo mednarodni kam-
ping karnet (ICC). V teh tu-
ring servisih vam postrežejo 
tudi z informaci jami o s tanju 
in prevoznosti cest doma in 
v tuj ini ter z različnimi dru-
gimi turis t ičnimi informaci-
jami. Člani AMD imajo po-
pus te pri številnih gostin-
skih in obr tnih dejavnost ih 
in pri na jemu vozila »rent a 
car« organizacije »Kompas-
Hertz«. Turist ičnih ugodno-
sti je še več, objavlja pa jih 
Motorevija. 

V letu 1981 je prvič uveden 
tudi tako imenovani »klic v 
sili«. V ATP knjižici je pose-
ben kupon, ki ga član AMD 
pred potovanjem izpolni in 
pust i pri sorodnikih ali sose-
dih. Ce se v času odsotnosti 
člana zgodi kakršnakoli ne-
pri jetnost , bo član preko ra-
di jske postaje doma ali v tu-
jini o tem obveščen. 

ZAVAROVANJE 
Članom AMD priznavata 

Zavarovalna skupnos t Tri-
glav in Croatia 10% popust 
pri sklenitvi kasko zavarova-
nja osebnih vozil. 

PRAVNI NASVETI 
Člani AMD imajo pri po-

godbenih odvetnikih AMZS 
pravico do brezplačnih prav-
nih nasvetov. 

MOTOREVIJA 
Vsak član AMD letno brez-

plačno pre jme 11 izvodov 
glasila AMZS-Motorevije. 
AVTO-MOTO ZVEZA SLO-

V E N I J E 
inž. J A N E Z VODOPIJA 

UREDNIŠTVO: Hvala za 
odgovor in vsa pojasnila. 
Upajmo, da se bo z njimi 
strinjal tudi Vinko Pečnik, 
ki je problem načel in ga 
odprl. 

POJASNILA K 
ČLANKU 
»ODMEV IZPOD 
DONAČKE 
GORE« 

v Novem tedniku, 30. juli-
ja letos, je bil objavljen čla-
nek tov. Polajžerja pod gor-
nj im naslovom. Ker je ta čla-
nek zelo pomanjkl j iv , dajeta 
svet skupščine kra jevne 
skupnost i in predsedstvo 
KK S Z D L Donačka gora ne-
kaj potrebnih dodatnih poja-
snil. 

Kot prvo pomanjkl j ivost 
moramo omenit i t rditev tov. 
Polajžerja, da so krajani pov-
sem sami zgradili vodovod. 
Res so takrat maks imalno 
prispevali v denar ju in delu, 
vendar pa je bila pri gradnji 
vodovoda udeležena tudi 
d ružbena skupnos t z izdat-
nim deležem. Druga groba 
netočnost je trditev tov. Po-
lažjerja, da je pet članov kra-
jevne skupnos t i proti volji 
občanov podpisalo predajo 
vodovoda. Gotovo so pisec 
članka in še nekater i krajani 
hote ali nehote pozabili, da 
so bili v zvezi s predajo vodo-
voda v upra l jan je komunal-
nemu podje t ju trije sestanki 
koris tnikov vodovoda in tu-
di drugih krajanov. 

V občini Šmar je imamo 
odlok, da z javnimi vodovodi 
upravlja delovna organizaci-
ja, ki ima za to usposobl jen 
kader. Na zadnjem ses tanku 
je bila s strani merodajn ih 
p u n u d e n a tudi možnost , da 
upravlja z vodovodom kra-
jevna skupnos t s pogojem, 
da ima za to usposobl jenega 
človeka, ki bo v polni meri 
odgovarjal za neoporečnost 
vode, saj sta na vodovod 
prikl jučeni tudi dve šoli. Ker 
med krajani ni bilo nikogar, 
ki bi hotel za ma jhen hono-
rar prevzeti to delo in odgo-
vornost (to možnost je med 
ostalimi imel tudi tov. Polaj-
žer), bi morala krajevna 
skupnos t zaposliti usposob-
ljenega delavca. Osebni do-
hodek takega delavca in vse 
ostale zakonske dajatve bi 
bile takrat povzročile, da bi 
bila cena vode znatno višja 
kot je bila pri komuna lnem 
podje t ju . Teda j 6 dinar jev za 
kubični meter . Kra janom je 
bil na ses tanku posredovan 
točen izračun. Vsled tega je 
bilo odločeno, da na j z vodo-
vodom upravl ja komuna lno 
podjet je . 

Smat ramo pa, da je danes, 
po večkratni podražitvi, ce-
na 10,20 din za kub ik vode, 
glede na visok pr ispevek ob-
čanov pri gradnji vodovoda 
in nerazvitost kraja, le previ-
soka. 

SVET SKUPŠČINE KS, 
PREDSEDSTVO KK SZDL 

DONAČKA GORA 

UREDNIŠTVO: Da, d a . . . 
tudi ta primer potrjuje, da 
je prav, če pogledamo in 
spoznamo obe strani meda-
lje. Torej, hvala za odgovor 
in pojasnilo, kako je z vodo-
vodom. Naj še dodamo, da 
smo že pri objavi omenjene-
ga članka v pripisu predvi-
deli, kako je s tem proble-

mom. Seveda pa se strinja-
mo z vašim mnenjem, da je 
deset dinarjev in dvajset 
par za kubični meter porab-
ljene vode le preveč. To 
mnenje tudi izziva Komu-
nalno podjetje, da obrazloži 
kalkulacijo za ceno kubič-
nega metra vode za ta vodo-
vod. Že v naprej hvala za 
odgovor! 

ZAKAJ NI V 
NOVEM TEDNIKU 
MATIČNIH 
DEJSTEV? 

Bralec Jože Podbornik iz 
,Laškega nas vprašuje, zakaj 
v časniku ne objavljamo več 
podatkov o porokah, roj-
stvih in smrti. Ni sicer naroč-
nik Novega tednika, ga pa 
vsak četrtek kupu j e in ga ze-
lo moti, če v časniku ne naj-
de omenjene rubrike. 

POJASNJUJEMO: ' Novi 
tednik je že pred dvema le-
toma poslal uradno pismo 
matičnim službam občin 
celjskega območja, da bi 
nam redno, torej tedensko 
pošiljale poročila za ome-
njeno rubriko in smo usluž-
bencem, ki so v matičnih 
službah zadolženi za to de-
lo, obljubili tudi honorar. 
Sami lahko v Novem tedni-
ku berete, katere so tiste 
matične službe, ki nam te 
podatke točno in vestno po-
šiljajo, sodelovanje pa nam 
je odklonila velenjska obči-
na. To poročanje je bilo v 
poletnih mesecih nekoliko 
slabše zaradi letnih dopu-
stov in upamo, da bomo lah-
ko v mesecu septembru po-
sredovali podatke iz vseh 
občin. 

ŽALEC 
Zakonsko zvezo so sklenili: 

Cvetko FENDRE iz Orle vasi in 
Irena RUT AR iz Žalca, Stanislav 
VEBER in Jožica VIDENSEK 
oba iz Galicije, Bruno JEZER-
NIK iz Braslovč in Sonja RO-
ZMAN iz Žalca, Franc ROŽIC iz 
Zakl in Magda DREV iz Topolši-
ce, Stanislav FAKIN iz Loga in 
Violeta KOROŠEC iz Kasaz, 
Stanko TURNSEK iz Zgornjih 
Gorč in Ana SEVCNIKAR iz Sla-
tine, Silvester VIDMAR iz Gor-
nje vasi pri Preboldu in Marjana 
GORICAN iz Polzele. 

SLOVENSKE KONJICE 
Zakonsko zvezo so sklenili: 

Franc MZDOVNIK, iz Vitanja in 
Bernarda OSLAK iz Vitanja, 
Marjan REGORSEK in Marijan-
ca PEZDIR oba iz Loč, Marjan 
STRNAD iz Slovenskih Konjic 
in Desa MLADJENOVlC iz Kra-
nja, Zlatko JURSE iz Slovenskih 
Konjic in Helena CUGMAS iz 
Suhadola, Boris GOLEŠ iz Zeč 
in Tatjana LAMUT iz Zreč, Jan-
ko RES in Marija LEVART oba 
iz Draže vasi, Peter BUKOVEC 
in Marica RAVNJAK oba iz Ve-
lenja. 

ŽALEC 
Umrli so: Franc JELEN, 41, iz 

Žalca, Jožef JELEN, 81, iz Po-
nikve pri Žalcu, Frančišek 
KLANSEK, 66, iz Kasaz, Marija 
SLATINSEK, 86, iz Loke, Marija 
SEDMINEK, 74, iz Podloga, Ka-
rel PETEK, 64, iz Žalca, Franči-
šek GOLOB, 79, iz Vranskega, 
Marija POSINEK, 79, iz Perno-
vega. 

SLOVENSKE KONJICE 
Umrli so: Franc KOKOL, 55, iz 

Zgornje Pristave, Ema TURK, 
74, iz Slovenskih Konjic, Dora 
BEZOVNIK, 70, iz Slovenskih 
Konjic, Franc LJUBNIC, 65, iz 
Tepanja. 

MUZEJ REVOLUCIJE 
Muzej revolucije je odprt vsak 

dan razen ponedeljka od 9. do 12. 
ure in ob sredah tudi popoldne 
od 14. do 17. ure. Obiskovalci si 
lahko ogledajo stalno muzejsko 
zbirko. 

POKRAJINSKI MUZEJ 
Pokrajinski muzej je odprt 

vsak dan razen ponedeljka od 9. 
do 12. ure, ob sredah pa tudi v 
popoldanskem času od 14. do 16. 
ure. Obiskovalci si lahko ogleda-
jo stalno arheološko zbirko, rim-
ski lapidarij in stalno razstavo, ki 
prikazuje kulturno zgodovinsko 
zbirko. 

GALERIJA 
TURISTIČNEGA 
DRUŠTVA 

V Galeriji turističnega društva 
je v poletnih mesecih odprta pro-
dajna razstava turističnih spo-
minkov, ki je bila pripravljena v 
okviru turističnega tedna v Ce-
lju. 

LIKOVNI SALON 
Včeraj je bila ob 18. uri otvori-

tev slikarske razstave akadem-
skega slikarja Albina Polajnerja, 
ki bo odprta do 2. septembra. 

RAZSTAVNI SALON 
ROGAŠKA SLATINA 

Delavska univerza Rogaška 
Slatina prireja v sodelovanju z 
občinsko kulturno skupnostjo in 
Turističnim društvom Rogaška 
Slatina razstavo fotografij članov 
Fotokluba Maribor. Otvoritev 
razstave bo danes, v četrtek ob 
19.30 uri. Po otvoritvenem govo-
ru bo koncert članov zdraviliške-
ga promenadnega orkestra. Raz-
stava, na kateri bosta razstavljala 
Lea Oset in Janko Jelnikar, bo 
odprta do 18. septembra. 

KNJIŽNICA EDVARDA 
KARDELJA 

V prostorih Knjižnice Edvarda 
Kardelja je odprta razstava upo-
dobitev iz monografije Stare celj-
ske upodobitve. Ogled razstave 
je možen v času, ko knjižnica po-
sluje za bralce, razstava pa bo od-
prta celo poletje. 

KINO VOJNIK 
V kinodvorani v Vojniku bodo 

v soboto, 22. avgusta ob 19.30 uri 
in v nedeljo, 23, avgusta ob 17, in 
19.30 uri predvajali italijanski 
glasbeni film Ročk and rroU. 

ŠMARTINSKO JEZERO 
Na Smartinskem jezeru je 

možno čolnarjenje in jadranje z 
desko. Vsak dan pa lahko kupite 
tudi dovolilnice za športni ribo-
rov. 

ZDRAVILIŠČE 
DOBRNA 

V Zdravilišču Dobrna prirejajo 
v soboto, 22. julija ob 16. uri tra-
dicionalno prireditev Noč pod 
Kostanji. 

V avli hotela Dobrna pa je od-

ŽALEC 
Rojstev ni bilo. 

SLOVENSKE KONJICE 
Rodili so se 4 dečki in 6 deklic. 

prta prodajna razstava japonskih 
oljnih pastelov slikarke Stane 
Lušnič-Arsovske z naslovom 
Govorica kamna. 

TRNAVČE PRI 
MOZIRJU 

V Trnavčah pri Mozirju pri-
pravljajo v soboto, 22. avgusta 
tradicionalni dan koscev in grab-
Ijic s pričetkom ob 14.30 uri, ko 
bo povorka vseh udeležencev 
krenila v Trnavče, kjer se bo tek-
movanje pričelo ob 15. uri. 

ZDRAVILIŠČE 
ROGAŠKA SLATINA 

Jutri, v petek 21. avgusta bo ob 
20. uri v dvorani Zdraviliškega 
doma večer narodnih pesmi in 
plesov, na katerem bodo nastopi-
li člani ZPD Prešeren iz Celja. 

TRADICIONALNO 
GASILSKO 
TEKMOVANJE ŠKOFJA 
VAS 

v soboto, 22. avgusta ob 13. uri 
prireja Gasilsko društvo Skofja 
vas v . tradicionalno tekmovanje 
za pokal Škofje vasi. Po tekmo-
vanju pa bo vrtna veselica z bo-
gatim srečolovom. 

PREBOLD 
v okviru turističnega tedna se 

je zvrstilo že precej tekmovanj. 
Jutri zvečer bo v hotelu Prebold 
zabavna prireditev, v soboto zve-
čer pa bo planinski turistični 
ples v domu pod Reško planino. 

ANSAMBEL HAZARD V 
CELJU 

Zavod Golovec v Celju nas je 
ponovno presenetil. V nedeljo 
23. avgusta namreč v dvorani Go-
lovec prirejajo od 17. do 23. ure 
veliko plesno prireditev na kateri 
bodo vsi ljubitelji prijetnih zvo-
kov in popularnih popevk prišli 
na svoj račun. Igral bo namreč 
trenutno zelo popularen sloven-
ski amsartfbei Hazard iz Ljub-
ljane. 

Kot posebnost naj navedemo, 
da je vstop prost. Organizator pa 
je pripravil tudi jedačo in pijačo 
po zmernih cenah. 

Vabljeni v Dvorano Golovec. 

ZDRAVSTVENI DOM 
Dežurstvo med tednom: po-

možni zdravnik od 14. do 20. ure, 
glavni zdravnik od 15. do 6. ure 
zjutraj naslednjega dne. Ob sobo-
tah je dežurni zdravnik od 15. do 
12. ure naslednjega dne, ob nede-
ljah od 12. ure do naslednjega 
dne do 6. ure zjutraj, ob prazni-
kih pa je dežurstvo od 7. do na-
slednjega dne do 6. ure zjutraj. 

VETERINARSKA 
POSTAJA 

Neprekinjeno dežurstvo. 

LEKARNE CELJE 
Do sobote, 22. avgusta do 12. 

ure dežura Nova lekarna na Tom-
šičevem trgu, nato prične z de-
žurstvom lekarna Center v Sta-
netovi ulicil 

TRGOVINE 
V tednu od 17. do 22. avugsta 

dežura samopostrežba RIO v 
Prešernovi ulici vsak dan do 20. 
ure, v tednu od 24. do 29. avgusta 
pa bo dežurna samopostrežba 
SOČA v Stanetovi ulici. 



POLETNI POTEP PO ROGU 

Na Rogli Je lepo in prijetno Družabnosti ne manjka tudi v stari planinski koči, ki je lepo vključena v hotel Planja 

Tu je raj za graditelje vikendov. Odslej bo tovrstna gradnja morala potekati bolj 
načrtno. 

Na Rogli je tudi precej počitniških hišic delovnih organizacij. 

Hotel Planja na Rogli privablja vedno več gostov tudi poleti Kaj je lepšega kot sprehodi med zelenimi iglavci 

Irena Vidmar s svojii 
pri njih tudi več moi 

Čudili so se ljudje v Celju 
in okolici, ko so slišali, da je 
hotel Planja na Rogli poleti 
zaprt. Že takoj v uvodu mo-
ramo zapisati, da so govorice 
o tem izmišljene. Rogla je 
sredi poletja skoraj prav ta-
ko živahna kot pozimi. In 
Rogla vam ponuja obilo 
možnosti za prijetne počitni-
ce tudi sredi poletja. Tako 
nam je zatrjeval ob našem 
obisku v zreškem Uniorju 
Boris Klančnik, predstavnik 
Uniorjeve temeljne organi-
zacije Gostinstvo in turizem. 
Da so njegove besede resnič-
ne, smo se lahko kaj kmalu 
prepričali. Z nami se je napo-
til na zreško Pohorje, seveda 
pa ni naključje, da smo s sa-
bo povabili tudi sodelavca 
Novega tednika in Radia Ce-
lje Konrada Sodina iz Stra-
nic, ki je pravzaprav živi lek-
sikon, pozna domala vsake-
ga človeka na zelenem Po-
horju in tudi domačini ga 
poznajo, cenijo in spoštujejo. 

RDEČE PLANJAVE 
MALIN 

Sredi poti je Boris Klanč-
nik predlagal, da se ustavi-
mo in tega postanka nam ni 
bilo žal. Zapodili smo se na 
cesto ter uživali v nabiranju 
malin. Toliko jih je, da se 
nam kar čudno zdi, da nabi-
ralcev malin nikjer nismo vi-
deli. Za vse bi jih bilo dovolj. 
Pa ne le maline. Tu je sedaj 
pravi čas za nabiranje borov-
nic in tudi gobarji ne bodo 
razočarani, pa čeprav pravi-
jo, da letos ni prava letina za 
gobe. 

KRAVE SO TUDI 
ZANIMIVOST 

Med potjo nam Boris 
Klančnik pripoveduje, da 

imajo pri hotelu Planja pre-
cej težav, saj se okrog tega 
objekta vsak dan pasejo kra-
ve. Gre za tako imenovano 
prosto pašo. Receptorji se je-
ze, ker jih morajo odganjati, 
pa še sledovi ostajajo, gostje 
pa so nad tem navdušeni, 
saj, še zlasti tisti iz mest, le 
redkokdaj vidijo takšno sli-
ko. Okrog hotela so res po-
stavili električnega pastirja, 
pa ta ne pomaga dosti. Kot 
da bi se krave nanj že nava-
dile in jim ne more do žive-
ga! Krave pa pridejo do zre-
škega Pohorja iz slovenjgra-
škega in mariborskega ob-
močja. Kakor koli že - kljub 
nekaterim neprijetnostim, ki 
jih povzročajo, lepo dopol-
njujejo okolje. 

ROGLA VABI TUDI 
POLETI 

Kaj je tisto, kar privablja 
ljudi na Roglo poleti? Pred-
vsem idealna nadmorska vi-
šina 1500 metrov. Zrak je pri-
meren za srčne in astmatične 
bolnike ter za yudi s slabo 
krvjo. Rogla privablja tudi 
vedno več športnikov, ker se 
jim na tej višini menja krvna 
slika in so ugodni pogoji za 
treninge. Ob našem obisku 
smo v hotelu srečali mladin-
sko državno reprezentanco v 
smučarskih tekih, atlete iz 
Osijeka in košarkarje. Rogla 
je zanimiva za starejše ljudi, 
saj jim nudi nešteto možno-
sti za opravljanje izletov. Od 
tu se lahko podajo na pot do 
Lovrenških jezer, na Pesek, 
Osankarico, Ribniško ko-
čo . . . Tudi v samem hotelu je 
obilo možnosti za preganja-
nje dolgčasa. Lahko se kopa-
te v zimskem bazenu, tu je 
savna, trim kabinet, masa-
ža . . . V hotelu je osemdeset 

ležišč v sobah visoke B 
gorije, k temu pa je trei 
dati še štirideset skupi 
žišč, ter petindvajset 1( 
planinski koči, ki je 
vkomponirana v objel 
tela Planja. Depandan 
jo sedaj gradijo, bo koi 
do prihodnje zime. Tal 
tu še več možnosti za 
naravi. Sprehodi po s 
vih in travnatih jasah i 
biti nekaj enkratnega 
di pogovori s prij« 
kmeti, ki vas bodo po^ 



letnih časih 

lo bo tudi ta odrasel bo 
tčki turizem poleti. 

t drugim ne, potem z od-
lim rženim domačim kru-
li, ki se kar topi v ustih. 

VEČ POSTELJ 
"a vendarle na Rogli ne 
ilijo ostati samo pri tem. 
^ n imajo srednjeročni 
^ razvoja. Izdelani so 
'iekti nadaljnjega razvoja, 
feničitev načrtov pa je se; 
•a odvisna od tega, koliko 
[^enarja. Eno pa je kot na 
W - do konca leta 1985 

morajo povečati število le-
žišč! Ce so se tako odločili 
delavci Uniorja iz Zreč, po-
tem ni bojazni, da naloge ne 
bi izpolnili. Kljub temu, da 
včasih pogrešajo pomoč vse 
občine. Navsezadnje razvoj 
takšnega rekreacij sko-turi-
stičnega centra nikakor ne 
more in ne sme biti le stvar 
Uniorja! 

REKLAMA JE 
POMEMBNA 

V tozdu Gostinstvo in turi-
zem priznavajo, da so doslej 
še premalo storili za propagi-
ranje svojih storitev in tudi 
za prodajo. To je pomembna 
naloga, ki jih čaka. Imajo pa 
že dobro sodelovanje s Ge-
neralturistom, Emono Glob-
turjem. Izletnikom, Atlasom, 
Srem turistom in Unis turi-
stom. Se več bo treba storiti, 
da bo na Rogli več turistov v 
izvensezonskih mesecih, 
aprila, maja, septembra, ok-
tobra in novembra. Kajti tu-
di takrat je zreško Pohorje 
lahko pravo zatočišče za lju-
di, utrujene od hitrega tem-
pa življenja in iz onesnaže-
nih urbanih središč. Tudi ta-
krat vabijo čisto okolje in 
svojstveni prostrani iglasti 
gozdovi. 

SMEROKAZOV JE 
PREMALO 

Iz hotela Planja na Rogli 
nas je pot vodila do nekate-
rih kmetov. Med potjo smo 
opazili, da je premalo smero-
kazov, ki bi popotnike opo-
zarjali, kod in do kam vodijo 
posamezne, sicer dobro ure-
jene poti. Pohorje pa je takš-
no, da lahko v prostranih 
gozdovih človek mimogrede 
zaide. 

PRI VIDMARJEVIH 
V Resniku 22 je domačija 

Vidmarjevih, kjer je bil med 
drugo svetovno vojno sedež 
četrte operativne cone. Tu so 
se ustavljali borci prvega Po-
horskega bataljona in VDV 
brigade. Znane mame Vero-
nike ni bilo doma, zato pa sta 
nas prejela sin Rudi in njego-
va žena Irena. Beseda je kaj 
kmalu nanesla na kmečki tu-
rizem. Rudi in Irena sta po-
vedala, da so bili pri njih 
predstavniki Gozdnega go-
spodarstva, obljubljali po-
moč in še kaj, toda ostalo je 
pri obljubah. Nova hiša je že 
skoraj zgrajena in bi lahko 
nudila prostor turistom. Ve-
ronika in Rudi pa menita, da 
je pri njih doma premalo lju-
di, ki bi se lahko poleti uba-
dali še s turisti. Konec kon-
cev ti pričakujejo celega člo-
veka, na kmetiji pa je poleti 
preveč dela. Navsezadnje 
imata hlev s trinajst glavami 
živine. Lažje bi bilo seveda 
pozimi, ko ni toliko dela. Mo-
rebitnim turistom bi lahko 
nudili zajtrk in večerjo, čez 
dan pa bi se itak smučali na 
Rogli ter imeli tam kosilo. 
Priznati je treba, da jih je 
takšen predlog Borisa 
Klančnika kar navdušil. Be-
seda je seveda nanesla še na 
druge stvari. Ne le Vidmarje-
va, tudi drugi kmetje, pri ka-
terih smo bili, so menili, da 
bi bilo prav, ko bi prišlo med 
kmeti in rekreacijsko turi-
stičnim centrom do večje po-
vezave. Navsezadnje lahko 
gre v tem primeru za oboje-
stransko korist. Kolikor je v 
centru premalo ležišč, bi jih 
lahko nadomestili s kmeč-
kim turizmom, kmetje bi 
lahko v hotel prodajali mle-
ko, sir in kmetijske pridelke, 
pa tudi spominke, ki jih ne-
kateri izdelujejo, hotel pa bi 
bil tako preskrbljen z doma-
čimi stvarmi, ki jih gostje 
vsepovsod pogrešajo. Kmet-
je so si torej od novega cen-
tra več obetali. Ničesar še ni 
zamujenega. Za razvoj 
kmečkega turizma pa je po-
treben širši družbeni interes. 
Razvoj tega dela turizma ne 
bi smel ostati znova le na ra-
menih Uniorja. 

IVAN PAČNIK IMA ŽE 
TRADICIJO 

Zanimivo je bilo tudi pri 
Ivanu Pačniku, ki se s kmeč-
kim turizmom ukvarja že 
dolgo vrsto let. Precej izku-
šenj že ima s tem in ko smo 
ga povprašali, kakšni gostje 
prihajajo, nam je natrosil 
kup zanimivosti. So ljudje, 
ki z ničemer niso zadovoljni, 
še več je takšnih, ki se sem 
vračajo že nekaj let. Najbolj 
pa Ivana boli, ko vidi, da lju-
dje ne spoštujejo kruha. Ne-
malokrat otroci napravljajo 
iz kruha kroglice, se obmeta-
vajo z njimi, starši pa le gle-

dajo in ničesar ne rečejo. Ali 
gostje kdaj poprimejo za 
kakšno delo? Po navadi ne, 
pravi Ivan Pačnik. Pa tudi 
časa ni toliko, da bi jih gosti-
telji učili kmečkih del. Pa ne 
le časa. Delo v bregeh je lah-
ko nevarno. Ivan Pačnik ima 
veliko, kolikor se v tem sve-
tu da, modernizirano kmeti-
jo. Kmečki turizem je dodat-
ni vir dohodka. Ni to kmeti-
ja, ki bi se izključna prelevila 
le v kmečki turizem, iz česar 
po navadi sčasoma nastane-
jo mali gorski moteli, kmeto-
vanje pa zamre. Za goste Iva-
na ne skrbi, ker radi prihaja-
jo, tako poleti kot pozimi. 
Nudi jim celodnevni pen-
zion, srečo pa ima, da je pri 
hiši dovolj ljudi, tako da 
zmorejo vse. 

Se nekaj domačij smo obi-
skali. Povsod so nas toplo 
sprejeli. Prepričali smo se 
lahko, da je Rogla zares bi-
ser, enako zanimiv tako pozi-
mi kot poleti. Ce pa bo vjlim 
delavcem Gostinstva in turi-
zma uspelo in bodo izpeljali 
svoje načrte, potem bo tu se-
zona trajala dvanajst mese-
cev. Sedaj so na začetku, pa 
vendarle so opravili ogro-
mno dela. Pozimi bo center 
okrepljen z novimi vlečnica-
mi, v drugih letnih časih bo-
do ljudi privabljala tudi nova 
športna igrišča, vedno in 
zmeraj pa neposrednost, do-
mačnost in lepote, ki jih lah-
ko v tem predelu Slovenije 
odkrivamo vsakokrat, ko 
smo tu. 

Po zreškem Pohorju 
so se potepali 

KONRAD SODIN, 
BORIS KLANCNIK IN 

JANEZ VEDENIK, 
ki je pripravil 

ta reportažni zapis. "'"'iJavah 

BORIS KLANČNIK, 
TOZD Gostinstvo in turi-
zem: »Posebno pozornost bo 
treba nemeniti še povečanju 
števila ležišč, okrepiti bomo 
morali propagando, še več 
storiti za kadre ter razviti 
kmečki turizem, ki je v obo-
jestransko korist.« 

VIKTOR BREZOVŠEK, 
trener državne mladinske 
smučarske tekaške repre-
zentance: »Rogla je kot na-
lašč za trening športnikov. 
Tu se izvrstno počutimo, 
osebje hotela lepo skrbi za 
nas in sem bomo še prihajali. 
Tudi naši fantje se izjemno 
dobro počutijo.« 

VINKO GRAŠIC, pomoč-
nik trenerja: »Nismo vezani^ 
le na hotel Planja. Kadar 
imamo treninge v dolini (za-
radi rolkanja), imamo mož-
nost prehrane v hotelu Do-
brava. Tu so tudi travnati, 
mehki tereni, tako da do po-
škodb skoraj ne more priti.« 

IVAN CARMAN, državni 
reprezentant v smučarskih 
tekih: »Vsem v ekipi pomeni 
Rogla prijetno novost. Prej 
smo imeli treninge vedno na 
Gorenjskem. Hrana je odlič-
na, lepo so nas sprejeli in 
prepričan sem, da bomo sem 
še prišli.« 

LOJZE LISEC: »Z dogra-
ditvijo še ostalih športnih 
objektov bo Rogla še zanimi-
vejša, kot je, pa čeprav že se-
daj nudi športnikom obilo 
možnosti. Za sodelovanje se 
dogovarjamo z Atletsko zve-
zo Jugoslavije, marca pa bo-
mo organizirali tekmovanje 
v smučarskih tekih Kuri-
kal« 

IVAN PAČNIK, kmet: 
»Mislim, da bi lahko Rogla 
privabljala še več ljudi. Za to 
pa bo treba več reklame. Šir-
ši družbeni interes mora biti 
za razvoj kmečkega turizma. 
Vesel sem, da je na Rogli na-
stal rekreacijski center, saj 
lahko nam kmetom prinese 
kvečjemu dobre stvari.« 

Konrad Sodin (na levi) pozna domala vse ljudi na zreškem 
Pohorju. Lep poletni dan je bil tudi priložnost, da je pokle-
petal z Rudijem Vidmarjem, Rudijevi hčerki Bogdane i pa 
očitno pogovori niso bili zanimivi. 



PRI VETERNIKOVIH 

TUDI VISOKO JE HMEU 
Stroga specializacija nI za hribovske kmetije 

Satlerjev Miha iz Prelog nedaleč od Polze-
le, m ki ga krajani bolj poznajo kot Vetrni-
kovega, je prava kmečka korenina. Star je 
70 let, na 11 ha veliki kmetiji pa gospodari 
že od leta 1936 dalje, ko je to mesto nasledil 
po svojem očetu. 

Pred kratkim smo Vetrnikove obiskali in 
oče nam je povedal, da spada njihova kmeti-
ja med hribovske. Od 11 ha, kolikor zemlje 
imajo, je nekaj gozda, pašnikov in vinogra-
da, ostalo pa je obdelovalna zemlja. Čeprav 
je njihova kmetija nekoliko višja, je osnov-
na kultura hmelj. Imajo 2000 sadik goldinga 
in 1200 aurore. Ukvarjajo se tudi z živinore-
jo, tako da oddajo na leto kakih 2000 kg 
mesa in 20 tisoč litrov mleka. Čeprav je 
gospodar napreden kmet, pa vendarle meni, 
da stroga specializacija za hribovske kmeti-
je ni. Zato pri Satlerjevih še vedno pridelu-

' jejo nekaj pšenice, krompirja, fižola in dru-
gih poljščin, predvsem krme za živino. 
Kmetija je opremljena z vsemi kmetijskimi 
stroji, da je delo kolikor je le mogoče olajša-
no. Kljub temu je težko. 

Čeprav je gospodar še krepak, pravi, da že 
marsičemu ni več kos. To ga ne skrbi, saj 
ima dobrega naslednika, sina Danija z ženo 
in otroki. Mlada dva tudi opravita najtežja 
opravila, lažjih, za očeta in mater pa tudi ne 
zmanjka. To so dela po hiši in okrog doma, 
včasih tudi na polju. 

Pravijo, da zemlja ne potrebuje dela, se-
mena in gnoja, temveč tudi ljubezni. Te ji 
pri Vetrnikovih ne manjka. Oče jo je znal v 
obilni meri prenesti na sina. 

TONE TAVCAR 
Hmelja bo toliko kot lani, pravi Miha Sot-
ler, ki hmeljari že od leta 1936. 

KAMP DOLINA 
DOBRO 
OBISKAN 

Kamp Dolina v Dolenji va-
si pri Preboldu, ki ga uprav-
ljata zakonca Vozličeva tudi 
letos privablja veliko gostov. 
To niti ni čudno, saj vemo, da 
je bil ta kamp že večkrat pro-
glašen za enega najlepše ure-
jenih v Jugoslaviji. Gostje 
prihajajo iz mnogih evrop-
skih držav, pa tudi iz Nove 
Zelandije, Avstralije, Združe-
nih držav Amerike, Kanade 
in Maroka. Veliko je takšnih, 
ki se tu ustavijo le da bi pre-
nočili, vedno več pa je tistih, 
ki v Dolenji vaSi preživljajo 
svoj dopust. To še predvsem 
velja za Nizozemce. Gostom 
je na voljo tudi manjši, lepo 
urejen bazen. Hrano si seve-
da pripravljajo sami, Vozliče-
va pa pravita, da jima je kar 
neprijetno, ker nikjer v okoli-
ci Prebolda ni mogoče dobiti 
kakšnih domačih slovenskih 
jedi. Zrezkov pa so turisti že 
tako ah tako siti. Do prihod-
njega leta bodo izdelali še tu-
ristično karto z opisom zani-
mivosti Savinjske doline. 

Ko smo videli lepo urejen 
kamp Dolina, smo se zamisli-
li nad kampom Savinjski log 
v Preboldu, ki je nekdaj pri-
vabljal toliko turistov, sedaj 
pa milo rečeno - propada. Ne 
zato, ker ne bi bilo denarja. 
Premalo dobre volje je in pre-
več dvotirnosti pri reševanju 
nekaterih problemov. 

JANEZ VEDENIK 

SVETOVNI KONGRES HMELJAR 

ZAPREČI SONCE 
Tudi 24 nazivov hmeljarskega vltez^ 

Pred dnevi se je v Novem Sadu končal 29. kongres hrtî , 
Ijarjev sveta. Udeležili so se ga strokovnjaki iz 12 deže]̂  
članic Mednarodnega hmeljarskega biroja. Prišli so tucjj 
predstavniki iz Argentine in Bolgarije, kot opazovalci. ^ 
središču pozornosti so bila vprašanja izrabe sončne energij^ 
pri pridelovanju hmelja. Na tem najvišjem zboru svetovni!, 
hmeljarjev je prejelo 24 pridelovalcev naziv hmeljarskegj 
viteza. 

Evropski hmeliarski biro v 
Strassbourgu podeljuje tudi 
najvišja priznanja hmeljar-
jem. Najvišje je hmeljarski 
komandant, sledi mu hme-
ljarski oficir in hmeljarski vi-
tez. Na mednarodnem hme-
ljarskem kongresu v Novem 
Sadu je prejelo naziv hme-
ljarskega viteza tudi pet Ju-
goslovanov med njimi sta 
dva Savinjčana. 

Albin Stepišnik iz Trnave 
izhaja iz družine, kjer je 
hmeljarjenje že tradicija in 
se prenaša iz roda v rod. 
Hmelj goji na treh hektarih 
in sicer golding, atlas in au-
roro. Čeprav se ukvarja tudi 
z živinorejo, pravi, da je 
hmeljarjenje najbolj dono-
sno in trdno. 

Jože Brežnik, ing, agrono-
mije je vodja tehnološkega 
oddelka in glavni tehnolog 
hmeljarstva pri Hmezadu. 
Tudi on izhaja iz kmečke 
družine, kjer je hmeljarjenje 
tradicija. Večino dni, med-
tem ko hmelj raste in se ra-
zvija, preživi med hmeljski-
mi nasadi. Hmelj pozna do 
zadnjih podrobnosti in rad 
ga ima. Pravi pa, da je škoda, 
da se hmeljski nasadi krčijo 

in, da bi morali v Sloveniji 
ostati vsaj na sedanji ravni. 
Čeprav je s hmeljem polno 
zaposlen po službeni plati, je 
še predsednik SOZD Hme-
zad, doma kmetuje, edini ko-
njiček, ki ni v zvezi s hme-
ljem pa je gobarjenje. 

Tako Albinu Stepišniku 
kot Jožetu Brežniku za pre-
jeta častna naziva čestitamo, 
obenem pa jima želimo še 
mnogo uspehov ob hmelju, 
tej nenavadni ovijalki, ki je 
znala omrežiti ne le pamet, 
temveč tudi srca hmeljarjev. 

T. TAVCAR 

Albin Stepišnik Jože Brežnik 

KONEC SEZONE - KONEC 
TURISTIČNIH PRIREDITEV 

S tako imenovano glavno turistično sezono se počasi iz-
teka tudi program tradicionalnih turističnih prireditev na 
celjskem območju. Veliko jih je bilo, toda v bistvu nič 
novega, če pri tem izvzamemo odprti oder v okviru celj-
skega turističnega tedna. Navzlic temu je treba izreči organi-
zatorjem teh prireditev, to pa so v glavnem delavci v turistič-
nih društvih, veliko priznanje. Tudi v teh prireditvah je bila 
potrditev, kaj pomenijo turistična društva na našem ob-
močju. Brez njih bi bilo, vsaj kar tiče prireditev, veliko 
mrtvilo. 

Do konca meseca bo še nekaj prireditev. Dve zanimivi 
bosta že v soboto, 22. t. m. Gre za noč pod kostanji na Dobrni 
ter za dan koscev in grabljic, za kmečki praznik, v Trnavčah 
pri Mozirju. Prvo prireditev pripravljata turistično društvo 
in zdraviliški kolektiv na Dobrni in se bo pričela ob štirih 
popoldne, drugo pa je v rokah mozirskega turističnega druš-
tva in Zgornjesavinjske kmetijske zadruge. Kosci in grab-
Ijice se bodo v Mozirju zbrali ob pol treh popoldne in nato 
krenili v Trnavče, kjer se bodo pomerili v košnji in grablje-
nju, mladi iz petih aktivov zadružnikov pa tudi v postavlja-
nju senenih kop. In potem še vrsta drugih prikazov značil-
nih kmečkih opravil in podobno. Na posnetku: spomin na 
lanskoletno prireditev v Trnavčah. 

MB 

Po zaselkih, posejanih na bregovju Kozjanskega, je od-
mevala pesem mlatičev. Njim so se odzivali kosci z vriska-
njem, ko so po osojnih pobočjih rezali še zadnjo travo. 

Podvizati so se morali, mesec avgust je pokazal vse zna-
čilnosti poznega poletja, ko so se začeli zbirati kandidati za 
obiranje hmelja in so doma ostali le starejši ljudje in otroci. 

Zaplotnikova Neža, že dokaj v letih, pa še vedno kore-
nina in pol, je vsako leto zbirala ljudi v tem kraju. Imela je 
stalnega gospodarja, premožnega Savinjčana, kot je vedno 
govorila, poštenega pri meri in plačilu. 

Sosedov Jožek jo je to leto prišel prosit, da še njega 
vzame v skupino obiralcev in ji obljubil, da bo pridno 
obiral, vstajal zgodaj kot ostali in bo z vsem zadovoljen. 
Neža je imela že slabe izkušnje s takimi fftntalini; ocenju-
joče ga je pogledala in dejala: » Vzamem te s sabo, ali obiral 
boš z menoj, da te bom učila, kako se to dela.« Jožek je od 
veselja poskočil in najraje bi Nežo poljubil; končno bo tudi 
sam zaslužil denar in ne bo več treba beračiti pri očetu. 

Francka, ki je to leto prvič šla obirat hmelj, ni vedela kaj 
vzeti na pot, zato se je posvetovala s Polono, kije imela že 
veliko izkušenj. 

»Skupaj bova obirali,« jo je povabila Polona. »Pokazala ti 
bom, kako se ga čimveč nabere.« 

Polona je bila doma iz polproletarske družine, ker je bil 
oče zaposlen, vendar so ga večkrat odpustili iz tovarne, ker 
je hujskal delavce, da so se uprli izkoriščanju. Številno 
družino je pestila revščina, zato so otroci takoj, ko so 
odrasli odšli za zaslužkom. 

Francka je bila doma na mali hribovski kmetiji. Kot pri 
Poloni, je tudi pri njih revščina trkala na vrata, njen oče pa 
je bil strog in zastarelih nazorov, da se ga je Francka bala. 
Sestre so se že poročile kot je želel oče, saj jim je on izbral 
ženine. Francka, še napol otrok, je čutila da niso srečne, a 
vprašati se ni upala; kdaj pa seje na kmetih sploh govorilo 
o sreči^ Sreča je pomenila kruh in streho nad glavo! 

Francka se je razvila v lepo dekle, oče je imel tudi zanjo 
izbranega ženiiiS; le da Francki tega ni povedal, ker je 
smatral, da ima še dovolj časa. Dekletu pa je bil všeč Lojze, 
kajžarjev sin in veseljak. Prvič sta se srečala, ko je na 
domačem odru igral vlogo »divjega lovca«. Nato sta se 
njuni poti še nekajkrat križali in kader Ji je stisnil roko v 
slovo, je sramežljivo zardela. Ko je Lojze zvedel, da gre 
Francka v hmelj, mu je šinilo v glavo, da tudi on pojde, a ne 
z Nežino skupino. 

1 
Zalokarjeva Meta je živela sama na mali krpi zemlje. 

Preživljala se je z dnino, ko pa je prišla »sezona hmelja«, se 
je vsako leto pridružila Nežini skupini. Poročila se je, ko ni 
bila več rosno mlada, v njej pa je bilo toliko neizživete 
•strasti, da ni dosti premišljala, ko jo je zasnubil mlad fant. 
Predzakonskih izkušenj nista imela in ko se ji tudi na 
poročno noč ni približal, se je Meti zdelo malo čudno, ker 
pa je menila, da je njen mož sramežljive narave, upanja ni 
izgubila. Ko se po mesecu dni stvar ni premaknila z mrtve 
točke, je neke noči, ko je mož trdno spal, odkrila odejo in 
povlekla z njega tisti del oblačila, ki mu pravimo spodnjice 
in ostrmela. Uboga Meta je sedaj spoznala resnico. Poti 
nazaj ni bilo, saj mu je pred bogom obljubila zvestobo. 
Skupaj sta živela nekaj let, ko pa je nekega dne spravljal les 
v dolino, ga je ubilo. Sedaj je Meta živela sama in vedno 
upala na ponovno možitev. 

V globači pod njeno hišo pa je živela Seuškova Kristina. 
Njej se je godilo še slabše kot Meti, saj je morala prenašati 
moža pijanca. Revščina je tudi njo prisilila, da je doma 
pustila betežnega moža in kozo in šla obirat hmelj. 

Dan pred odhodom so se skupini pridružile še Katica in 
Pepca, ki od staršev niso dobile dovoljenja, ker so bili 
mnenja, da se tam v Savinjski pohujša marsikatero dekle. 

Na »velike maše dan« (15. avgust) se je Nežina skupina 
podala na pot Hodih so bosi, čevlje so nosih v eni roki, v 
drugi pa košare. Pred mestom so si v potoku umih prašne 
noge in obuli v edine čevlje, ki so jih imeli za pot. 

Na železniški postaji se je nabralo ljudi, da jih redni vlaki 
niso mogli sprejeti, priklopih so živinske vagone in vanj 
strpali ljudi. 

Nežina skupina se je v opoldanskem času pripeljala v 
Žalec, kjer jih je na postaji že čakal gospodar. Čim so se 
namestili na vozu, že je Lipar, kot se je po domače reklo pri 
hiši, počil z bičem in s konico očesa ošinil po svojih obiral-
cih. 

Jožek in Francka, ki teh krajev še nista videla, sta obču-
dovala leopto kraja. Na nepreglednih njivah je v opoldan-
ski vročini venela ajda, v hmeljiščih pa so prišleke pozdrav-
ljali obiralci. 

»Kako je tukaj lepo,« je dahnila Francka, »vsi imajo 
gosposke hiše in vse so v vrsti, pri nas so pa koče razme-
tane po bregeh«. 

Jožek se je zagledal v okoliške hribe, ki so žareli v soncu, 
da ni slišal gospodarja, ki je ustavil pred domačijo. 

»Tako, pa smo doma,« je zaklical gospodar in že se je 
prikazal iz hleva hlapec, da izpreže konja. 

Utrujeni od pešačenja in vožnje se je skupina posedla na 
klop pod lipo. K njim je pristopila gospodinja, podala roko 
Neži. ostale pa le bežno pogledala in dejala: »V verandi bo 
vaš prostor, kjer boste jedli, spali pa boste na marofu. 
Pripravila sem vam posteljnino, da si lahko kar posteljete, 
ponoči ne pustim svetiti.« Gospodar je prekinil nadaljnje 
besede: »Tako postrezi jim vendar, saj veš da so lačni!« 

Ženina oblast mu je presedala. Pred leti se je priženil k 
tej hiši, bolj po želji staršev, ki so videli vso srečo v velikem 
gruntu. Žena mu je dala vedeti, da je to njen dom in se 
temu primerno nosila. Otrok mu ni mogla roditi, večkrat pa 
mu je očitala, da rad pogleda po siromašnih deklinah, ki 
hodijo k njemu obirat hmelj. Malo resnice je že bilo v 
ženinih besedah, to je moral sam priznati. Čutil je, da tisti 
čas, ko po marofu odmeva dekliški smeh in na njivi po-
sluša prijetno čebljanje, je tudi on drugačen človek. 

Ko so obiralci poplaknili suha grla in založili domačega 
kruha, so se jeli razgledovati, Polona pa je šepnila žen-
skam: »Bodimo ponosne in ne dajmo občutka naduti go-
spodinji, da smo prišle sem beračit« 

Prvo noč Francka ni mogla zaspati, pa tudi na sosednjih 
ležiščih, je še dolgo v noč šumelo in se premikalo. Nočno 
tišino je motil tudi netopir, ki se je spreletaval po marofu, i2 
hleva pa se je slišalo prežvekovanje in drgnjenje verige ob 
jasli. 



^ppA VILISCE A TOMSKE TOPLICE 

VSI POPRIMEJO ZA VSE 
^fgbili^^^Uski ukrepi niso potrebni 

7 a s e d e n o s t hotela Atom-
• toplice je 93 odstotna, 

je krepko nad republi-
Etn povprečjem, ki je 
trog 65 odstotkov, v zdravi-

'•ičih nekoliko več. Cene 
t e l s k i h in zdraviliških 

i^lug s*̂  drugod, 
IJĴ^ seveda ne gre na račun 
Kalitete ponudbe. Letos, ta-
Ko kot že nekaj let nazaj, pri-
čakujejo uspešen zaključek 
poslovnega leta. Nedvomno 
o to dovolj tehtni razlogi, da 

Lo obiskali direktorja te-
gljne organizacije zdravili-

ške Atomske toplice Bojana 
/Ubrehta. 

g. Albreht: »Ko smo pre-
j a čunava l i cene za letošnje 
ieto, smo upali, da se bodo 
•̂51 držali stabilizacijskih 
jkrepov. Znano pa je, da so 
se samo cene prehrambenih 
zdelkov povečale za okrog 
iO odstotkov. Mi smo jih pre-
gčunali nekoliko niže. Pri-
lalcovali smo tudi, da se bo 
Jbčutno zmanjšala kupna 
Tioč gostov. Vendar nas to ni 
prizadelo. Tudi letos bo naš 
lotel uspešno zaključil po-
slovno leto in pričakujemo 
)5 odstotno zasedenost ka-
pacitet skozi vse leto, kar je 
peč kot do sedaj.« 
NT: Hoteli in zdravilišča 

pri nas v večini primerov 
računajo na prihod tujih go-
stov, pri vas so v glavnem 
domači gostje. Razmišljate 
o tem, da bi povečali število 
inozemskih turistov? 

B. Albreht: »Struktura go-
stov, ki prihaja v naše zdravi-
lišče je zelo raznolika. Okrog 
25 odstotkov je takih, ki pri-
hajajo na zdravljenje z na-
potnico, približno isto je šte-
vilo tistih, ki prihajajo iz de-
lovnih organizacij na rekrea-
tivni oziroma preventivni 

oddih, ostalo pa predstavlja-
jo samoplačniki. Tujcev je 
enako število kot lani in jih 
je 15 odstotkov. Zakaj tako 
nizek odstotek? Tuji gost se 
odloči mesec ali dva prej, 
kam bo šel na oddih. Mi pa 
imamo kapacitete vsaj za pol 
leta naprej rezervirane. Ce 
tak gost pride, gre v privatne 
sobe. Za prihodnje leto pre-
dvidevamo prodajo svojih 
uslug preko agencij v tujini. 
S tem bi povečali procent tu-
jih gostov v našem zdravili-
šču. 

NT: To bi najbrž pomeni-
lo tudi več deviznega pri-
hoda? 
B. Albreht: »Letos se je po-
večalo število inozemcev, ki 
plačujejo z devizami. Mi da-
jemo na devizno plačilo 5 od-
stoten popust, kar je precej 
velik stimulans za gosta. 
Predvidevamo, da bomo le-
tos imeli 40.000 deviznega 
prihodka, kar za nas pred-
stavlja že lep znesek.« 

NT: V vsaki delovni orga-
nizaciji pa je danes aktual-

no stabilizacijsko obnaša-
nje znotraj delovnega pro-
cesa. Kako ste se vi v vaši 
temeljni organizaciji vklju-
čili v stabilizacijska priza-
devanja? 

B. Albreht: »Menim, da če 
se stalno gospodarno obna-
šaš ni potrebno nobenih po-
sebnih stabilizacijskih ukre-
pov. Od samega nastanka te-
meljne organizacije, torej od 
leta 1978. delamo z isto ja-
kostjo in intenziteto, tako, da 
posebnih ukrepov nismo 
izvajali. Kot dokaz k temu je 
nov hotel, ki je .že v prvem 
letu posloval brez izgube. 
Poleg tega mislim, da smo 
takoj vključili vse notranje 
vire in rezerve in na ta način 
uspešno kl jubujemo inflacij-
skim tokovom. 

Pri nas velja načelo vsi de-
lamo vse. Se pravi, da ni pro-
blem, da ne bi kdo iz strežbe 
prijel za čopič in pobarval 
streho ali kaj podobnega, če 
je to potrebno. To velja za 
vse, tako zame, kot za recep-
torja ali natakarja. Vsa vz(;ir-
ževalna dela, ki jih lahko 
opravljamo izven delovnega 
časa, opravimo sami. 

NT: Kako pa je z osebnimi 
dohodki v primerjavi z lan-
skim letom? 

B. Albreht: »Osebni do-
hodki v gostinstvu so po-
glavje zase. To je panoga, ki 
je nizko akumulativna in 
osebni dohodki so nekje pri 
repu. V primerjavi s prejšnji-
mi leti nazaj ugotovimo, da 
so dohodki rasli znatno hi-
treje od ostalih temeljnih or-
ganizacij. Letna stopnja rasti 
je bila 30 do 35 odstotna. 
Vendar so tudi osebni do-
hodki rasli skladno z dohod-
kom temeljne organizacije. 

V. V. EINSPIELER 

SPOZNAVAJMO DRUGE KRAJE 

IN KRAUEVICA? 
Mesto prijaznih ljudi 

Kraljeviča, ma jhno mestece, 
ki leži pod jadransko magistralo 
22 k m južno od Reke, je bilo 
prvič omenjeno leta 1525 kot 
del f rankopanskih posesti na 
Hreljinu. Ti so leta 1650 tam 
zgradili svoj grad, ki še vedno 
stoji a je žal v zelo s labem sta-
nju. Od 17. stoletja naprej , ko je 
bil zgrajen prikl juček na Karo-
linško cesto (Karlovac-Bakar, 
Rijeka) pa do druge polovice 19. 
stoletja, je bila Kraljeviča po-
m e m b e n pomorsko-trgovski 
center. Ko pa so v 19. stoletju 
povečali zmogljivosti ladjedelni-
ce (zgrajene pred 300 leti - n jen 
prvi lastnik je bil Kraljevičan 
Arčanin) pa je Kraljeviča posta-
la tudi veliko ladjedelniško sre-
dišče, ki je pričelo privabljati 
ljudi, predvsem ladjedelniške 
s t rokovnjake iz raznih evrop-
skih držav. V ladjedelnici, ki se-
da j zaposluje 1200 ljudi in nosi 
njegovo ime, je po dogovoru s 
pokraj inskim vodstvom KOJ za 
Hrvaško od sep tembra 1925 pa 
do oktobra 1926, ko je bil zaradi 

organizacije s tavke iz nje odpu-
ščen, delal tudi tovariš Tito. 

Danes se 2500 prebivalcev 
Kraljeviče poleg ladjedelništva 
ukvar ja tudi s turizmom, kar ji 
omogoča tudi njena lega. Leži 
namreč ob vhodu v Bakarski za-
liv in je iz nje čudovit razgled 
na Kvarner in 1396 m visoko 
Učko. Da je turizem res ena od 
pomembnih dejavnosti pa govo-
rijo naslednji podatki: V samem 
mestu, neposredno ob obali je 
hotel Almis, ki je odpr t vse leto 
in ima 24 dvopostel jnih sob. K 
temu moramo prišteti še dvesto 
privatnih sob z okoli 400 ležišči 
- v glavnem prve kategorije. 
3 k m od Kraljeviče pa je na po-
lotoku Oštro camp, kjer je pro-
stora za približno 500 šotorov ali 
camp-prikolic. V campu so tudi 
vile s 40 sobami ali 80 ležišči. 
Camp in vile so v čudovitem 
borovem gozdičku, pred kate-
rim je prostrana peščena plaža. 
V tem lepem okolju pa je tudi 
hotel Praha, ki ima prostora za 
82 gostov v 43 sobah. 

Zaradi izredno ugodne kl ime 
(januarska tempera tura je v 
povprečju 6 stopinj, povprečna 
julijska pa 24° C) je v Kraljeviči 
tudi slovenski dom - »Zavod za 
zdravljenje alergičnih bolezni,« 
kjer vsako leto pri jetno preživi 
več sto otrok z raznimi alergič-
nimi boleznimi, bolezni dihal in 
diabetesom svoje počitniške dni 
ob skrbni zdravstveni in fiziote-
rapevtski negi ter dobri kuhinji . 

V vsakem mestu pa živijo tudi 
l judje, zato je prav, da povemo 
nekaj tudi o njih. Kot v vseh ob-
morskih krajih, so tudi v Kralje-
viči l judje izredno prijazni in ni 
jim težko za t renutek odložiti 
delo in spregovoriti nekaj besed 
s človekom. Tak je tudi Rempe-
šič Ivan, dolgoletni šef kraljevi-
ške izpostave luške kapetani je 
Rijeka. Ta nam kl jub zaposleno-
sti - saj se v Kraljeviči zaradi 5 
tonskega dvigala in čudovite 
okolice (izredno členovite obale) 
odloči sploviti svoja plovila vsa-
ko leto več tu j ih in domačih tu-
ristov in začeti križarjenje po 
J ad ranu - pove, da je v Kralje-
viči eden večjih problemov do-
biti mes to za privez svoje barke. 
Število tistih domačinov ki so 
se odločili kupit i barko, je v 
zadnjih letih namreč zelo nara-
slo »riva« pa je ostala enaka, ker 
denar ja za n jeno ureditev še ni. 

MATJA2 GALJOT 

VELENJSKI UPOKOJENCI 

PROTI OSAMLJENOSTI 
Potrebovali bi več sredstev 

Društvo upokojencev iz 
Velenja bi bilo s svojo zagna-
nostjo lahko marsikomu za 
"zgled. Lani so praznovali 
K-letnico delovanja, ena nji-
hovih zadnjih akcij pa je bilo 
•i^čanje z ravenskimi upo-
kojenci na Navrškem vrhu 
•»ad Ravnami. To ni bilo 
prvič, da so se sestali, zato je 
oilo vzdušje toliko bolj pri-
jetno. Velenjski upokojenci 
Pa sodelujejo tudi z društvo-

iz Varaždina in Slovenj 
•^radca, se z njimi srečujejo 

izmenjujejo izkušnje. Za 
"̂ iioge so takšni izleti tudi 
^ina zabava in sprostitev. 

Društvo pa lahko svojim 
'SOO članom ponudi poleg 

izletov in piknikov tudi dru-
ge vrste zabave kot je na pri-
mer sodelovanje pri pev-
skem zboru ah pri balinar-
ski, kegljaški' in šahovski 
sekciji. Želijo pa si, da te sek-
cije ne bi imele tekmovalne-
ga značaja, ampak bi pome-
nile možnost sprostitve. 

Društvo pa svojim članom 
pomaga pri reševanju različ-
nih problemov, tako na prav-
nem kot socialnem področ-
ju. Med člani je namreč 2% 
takih, ki prejemajo varstveni 
dodatek in so torej socialno 
ogroženi. Za te ljudi so lani 
namenili preko 110.000 din, 
vsako leto pa jih peljejo na 
brezplačni piknik. Socialno 

varstvena komisija je uredila 
tudi problem dolgega čaka-
nja pri zdravniku. Tako ima-
jo upokojenci ob določenih 
urah prednost. 

Razveseljivo je, da ima 
društvo svoja stanovanja, ta-
ko da ni upokojenca s stano-
vanjskim problemom, pri če-
mer pa jim je pomagala tudi 
samoupravna stanovanjska 
skupnost s solidarnostnimi 
stanovanji. Imajo pa še celo 
vrsto načrtov, med njimi 
ureditev posmrtninskega za-
varovanja, pri katerem bi za-
varovalna premija znašala 
10.000 din in bi bila namenje-
na stroškom pogreba. 

TATJANA PODGORŠEK 

CELJE: PRIZIDEK 
NARED 
SEPTEMBRA 

Bivalna enota ali prizidek 
pri Domu upokojencev v Ce-
lju, kjer bodo namestili ne-
pokretne starostnike bo vse-
Ijiva prvi teden v septembru. 
Oprema že stoji, zdaj urejajo 
higienska dela, ki bodo kon-
čana ta mesec. 

Vezni hodnik je le provizo-
rično urejen, toliko da bo 
omogočal dohod v staro 
stavbo. Sicer pa se bodo na 
njem dela nadaljevala do 
predvidoma maja meseca 
prihodnjega leta. Takrat bo 
tudi uradna otvoritev nove 
bivalne enote. 

Z. S. 

POSOJILA OBČANOM 
NA PODLAGI PRODAJE 
KONVERTIBILNIH DEVIZ 

Spet nekaj novega, zanimivega, ak-
tualnega in privlačnega, posebej za 
občane, ki imajo na svojih deviznih 
računih ali deviznih hranilnih knjiži-
cah konvertibilne valute. 

Izvršilni odbor Ljubljanske banke 
Splošne banke Celje je na svoji redni 
seji 29. julija letos sprejel v skladu s 
sporazumom o kreditih občanom na 
podlagi prodaje deviz Združenja bank 
Jugoslavije In v skladu z usmeritvami 
samoupravnega sporazuma o teme-
ljih planov bank, združenih v Ljubljan-
sko banko - združeno banko v obdob-
ju 1981 do 1985 pravilnik o posojilih 
občanom na podlagi prodaje konver-
tibilnih deviz. 

Namen pravilnika je na dlani - po-
spešiti priliv deviz In devizno varčeva-
nje občanov ter povečanje odkupa 
deviz od občanov. 

Po določilih tega pravilnika dobi 
občan posojilo, če proda banki kon-
vertibilne devize s svojega deviznega 
računa ali devizne hranilne knjižice in 
nepreklicno veže njihovo dinarsko 
protivrednost za določen čas. Razum-
ljivo je, da za tako odločitev sklene z 
banko ustrezno pogodbo. 

Višina posojila znaša največ 200 od-
stotkov vezane dinarske protivredno-
sti prodanih konvertibilnih deviz. 

Višina posojila je odvisna od dinar-
ske protivrednosti prodanih konverti-
bilnih deviz, vendar ne more biti višja 
od kreditne sposobnosti občana in ne 
nižja od 8000 dinarjev. 

Doba vezave dinarske protivredno-
sti prodanih konvertibilnih deviz je 
odvisna od dobe vračanja posojila. 

Banka pa sprosti občanu vezana 
sredstva po plačilu celotnega dolga, 
vendar ne prej kot v šestih mesecih od 
dneva vezave. 

In še nekaj drugih zanimivih pogo-
jev za uresničitev tega pravilnika: 

- najdaljša doba vračanja posojila 
je pet let; 

- zneska dinarske protivrednosti 
prodanih konvertibilnih deviz banka 
ne obrestuje, posojilo pa daje po 8-
odstotni letni obrestni meri; 

- občan lahko porabi posojilo po 
tem pravilniku z virmanom na podlagi 
ustrezne dokumentacije ali s preno-
som na hranilno knjižico ali tekoči 
račun; 

- občan vrača posojilo banki v ena-
kih mesečnih obrokih s pripadajočimi 
obrestmi. 

In še na nekaj je treba opozoriti in 
posebej poudariti: posojila po tem 
pravilniku so zavarovana pri zavaro-
valni skupnosti ali s solidarnim jam-
stvom kreditno sposobnih porokov. 

To je na kratko vse, kar prinaša novi 
pravilnik o posojilih občanom na pod-
lagi prodaje konvertibilnih deviz. Ce je 
v teh stavkih kaj nerazumljivega, me-
nimo pa, da ni, še en nasvet: vsa poja-
snila v zvezi s tem pravilnikom dajejo 
enote Ljubljanske banke Splošne 
banke Celje. 



PREHITEVANJE »V 
ŠKARJE« 

Iz Gornjega grada proti Novi 
Štifti se je peljal z motorjem 
IVAN TRATNIK. 18, iz Smiklav-
ža. V Dolu je dohitel tovornjak in 
ga pričel prehitevati v trenutku, 
ko se je le-ta že srečeval z avtobu-
som. Tratnik je čelno trčil v avto-
bus in padel ter se težje poškodo-
val, vozil pa je tudi brez izpita. 

NESREČA NA 
ŽELEZNIŠKI POSTAJI 

Na zadnjem vagonu kompozi-
cije, ki jo je na železniški postaji 
v Žalcu premikal strojevodja 
ANTON KUKOVIČ iz Zagaja, je 
stal DŽEVART HADŽIČ iz Ce-
lja, in sicer z eno nogo na stopni-
ci vagona, z drugo pa na ročni 
zavori; z desno roko se je držal za 
vagon, z levo pa je strojevodji da-
jal signale. Med premikanjem je 
izgubil ravnotežje in padel pod 
kolesa vagona, tako da mu je ko-
lo zdrobilo desno nogo, ki so jo 
morali v celjski bolnišnici ampu-
tirati. 
PADEL IZ 
AVTOMOBILA 

Po lokalni cesti skozi Socko se 
je peljal z osebnim avtomobilom 
BOŠTJAN SUHELJ, 19, iz Ljub-
ljane. V dvojni ovinek pa je pri-
peljal prehitro, zato ga je začelo 
zanašati. Najprej ga je obrnilo za 
180 stopinj nato pa se je avtomo-
bil prevrnil na streho. Med pre-
vračanjem je iz vozila padel so-
potnik BRANKO FRIEDL, 19, iz 
Laškega in se težje poškodoval. 

HUDE POŠKODBE 
Skozi Lahomno pri Laškem se 

je peljal z motorjem 15-letni A. 

Ž., doma iz Lahomnega. Ker je 
vozil prehitro, ga je v levem ne-
preglednem ovinku zaneslo s ce-
ste in po 11 metrih je trčil v zid 
gospodarskega poslopja. Obležal 
je nezavesten, v bolnišnici pa so 
ugotovili, da ima zlomljeno lo-
banjsko dno. 

UJELI POSILJEVALCA 
Delavci celjske Uprave za no-

tranje zadeve in velenjski milič-
niki so predali preiskovalnemu 
sodniku RADA SEVERJA, 26, iz 
Šoštanja in TOMISLAVA PE-
TROVIČA, 30, iz Celja, ki sta 
osumljena kaznivega dejanja po-
silstva. To naj bi storila 1. avgu-
sta ponoči v Šoštanju in pri tem 
povzročila tudi telesne po-
škodbe. 

VEČ VLOMOV IMAJO 
NA VESTI 

Javnemu tožilstvu so delavci 
celjske UNZ in postaje milice iz 
Velenja predali BOJANA in 
LEOPOLDA JAKOPA iz Pesje-
ga, MARJANA in SRECKA 
RANCNIKA iz Velenja ter 
SRECKA DREVA iz Pesjega. 
Osumljeni so več vlomov, in si-
cer so z dvorišča Termoelektrar-
ne v Šoštanju odnesli 2 toni rab-
ljenega električnega kabla ter ga 
prodali odpadu, TE pa oškodova-
li s tem za okoli 120.000 dinarjev. 
Dva izmed njiju sta Dinosu v Ve-
lenju ukradla plemenite kovine 
in jih prodala Dinosu v Žalcu v 
vrednosti 20.000 dinarjev. Vlomi-
li so tudi v barako velenjskega 
jadralnega kluba in odnesli dve 
jadralni deski z vso pripadajočo 
opremo v vrednosti okoli 40.000 
dinarjev. 

CIRIL ZOBEC 
brusilnica kristala 
Rogaška Slatina 
Celjska cesta 23 
Telefon (063) 811-443 

ISKRIVA LEPOTA KRISTAUl V UNIKATU 
Naj bo kakorkoli že, lepo in izvirno oblikovani iz-

delki iz brušenega kristalnega stekla so vedno dovolj 
elegantni in imajo svojo vrednost. Pri nakupovanju 
takšnih in podobnih uporabnih pa tudi dekorativnih 
predmetov, smo vedno bolj izbirčni, saj nam številne 
komunikacije omogočajo primerjave z dosežki na tem 
področju z razvitimi deželami. Po najnovejših rezulta-
tih pa tudi ponekod že po tradiciji, ne zaostajamo za 
drugimi in smo lahko na domače dosežke kar upravi-
čeno ponosni. Da je temu tako, pripomorejo tudi iz-
delki iz brusilnice kristala Cirila Zobca v Rogaški Sla-
tini. Ni ga težko najti, saj je ob glavni cesti. 

Ciril Zobec se z obrtjo brušenja kristala ukvarja dve 
leti. Dela se je izučil v znani steklarski šoli v Rogaški 
Slatini, pet let je tudi delal v Steklarni Boris Kidrič, bil 
je v ateljeju Josipa Čuka v Malinski. Nemirni ustvar-
jalni duh ga je silil v nova iskanja, predvsem pa na pota 
lastnih zamisli, lastnih kreacij. Zato se je tudi odločil 
za samostojno pot in danes mu ni žal, čeprav se mora 
otepati z vrsto težav, med katere gotovo sodi na prvo 
mesto pridobivanje materiala. Težko je priti do kako-
vostnega stekla. Izdeluje težje kristalne izdelke: vaze, 
sklede, pepelnike in druge dekorativne predmete, tudi 
s posvetili. Posebnost njegovih izdelkov je v tem, da so 
vsi unikati in se odlikujejo po izvirni obliki pa tudi po 
nači-nu brušenja. Ne spominjajo na včasih že kar kiča-
sto prenasičenost vzorcev, kakršne lahko srečujemo v 
naših trgovinah, ampak je njegova oblikovna in bru-

silna poteza poduhovljena igrivost, ki jo omogoča kva-
litetno kristalno steklo. Ujeta svetloba se lomi v števil-
nih pregibih na dobro načrtovanih vrezih v steklo, 
posebno opazno pa je svojsko razmerje med gladkimi 
in brušenimi površinami, o čemer najbolj nazorno pri-
čajo fotografije. 

Dela seveda vse po naročilu, udeleževal se je že 
različnih razstav, njegove izdelke pa najdemo v specia-
liziranih trgovinah kot so na primer Jeklotehna, Mer-
kur Kranj, Zlatarne Celje, Tkanina Celje, Jelša - poslo-
valnica Turist v Rogaški Slatini. Letos bo tudi razstav-
ljal na jesenskem mednarodnem Zagrebškem vele-
sejmu. 

Delo je lepo, zahtevno in terja kreativnost, iznajdlji-
vost. Terja pravzaprav dve plati človeka: duhovno, 
ustvarjalno na eni strani, na drugi pa neizprosno po-
slovno ekonomsko gledanje na razvoj. V sicer majhni 
delavnici tako nastajajo lepi predmeti, ki razveselju-
jejo oko in duha. 

Ciril Zobec si prizadeva tudi, da bi dosegel enako-
praven položaj kot njegovi poklicni kolegi v tovarni, ki 
imajo priznan benificiran delovni staž, medtem, ko ga 
on še nima, vendar že tečejo razgovori s šmarsko ob-
činsko skupščino. 

Težko je pravzaprav z besedami opisati tisto, kar v 
svoji osnovni pojavni obliki najbolje govori samo zase: 
izdelki sami. Zato je najbolje, da se v omenjenih proda-
jalnih ali pa v delavnici Cirila Zobca prepričate sami. 



GOSTIŠČE GAJŠEK JOŽICA ŠENTVID PRI 
GROBELNEM 

IMATE RADI HRUSTLJAJOČO 
KOŽO PEČENEGA ODO J K A? 

Ce jo imate, potem ob 
sobotah zavijte v gostišče 
Jožice Gajšek v Šentvidu 
pri Grobelnem, telefon 
(063) 821-348, kjer vam 
bodo rade volje postregli 
s to iskano, a v naših go-
stiščih še preredko gur-
mansko poslastico. Gosti-
šče je odprto vsak dan od 
12. do 22. ure, razen ob 
torkih, ko je zaprto. 

Dobro gostišče je kar 
redkost v današnjih ča-
sih. Bolj pogosta so kakš-
na manjša gostišča, kjer 
gostu postrežejo s hla-
dnim narezkom in pijačo, 
takšnih, ki pa imajo celot-
no ponudbo za hrano in 
pijačo, pa je malo. Na sre-
čo je eno takšnih gostišč 
tik pred strnjenim nase-
ljem Šentvid (če prihaja-
mo iz strani Grobelnega). 
Lepa velika nova hiša že 
na prvi pogled daje videz, 
da so jo zgradile marljive 
roke. Videz ne vara. Joži-
ca Gajšek je z možem de-
lala polnih devet let v Švi-
ci in sicer kot kuharica v 
hotelu. Zdaj ima gostin-
sko obrt že tri leta in do-
bro ve, kako se streže 
izbranemu okusu. Zapo-
sleno ima še eno kvalifici-
rano kuharico. Gostišče 
sprejema tudi zaključene 

družbe do 50 oseb. 
V vsakem trenutku 

imajo na voljo domače 
narezke (salama, hladna 
pečenka, kaj iz zaseke in 
budjolo), sicer pa lahko 
naročite jedila, ki so obi-
čajna pri nas in seveda 
vse z nepogrešljivega ža-
ra. K dobri hrani sodi tudi 
dobra kapljica. Na voljo 
so vam najboljša zaprta 
vina in odprto domače vi-
no iz virštanjskega okoli-
ša, kar je skoraj že samo 
po sebi zagotovilo za ka-
kovost. 

Načrti segajo tudi v ju-
trišnji dan. Do konca leta 
namerava Jožica Gajšek 
urediti tudi kletne prosto-
re, da bi v njih bil ob so-
botah zvečer tudi ples in 
celotna gostinska po-
strežba. Glasba tudi da-
nes ni tuja v gostišču, saj 
na željo večjih družb or-
ganizirajo muzikante, ki 
jim nikoli ne zmanjka 
not. 

Jožica Gajšek ve, kaj 
mora nuditi dobro gosti-
šče. To je v celoti široka 
izbira dobre hrane, ki naj 
ne zadovoljuje samo ape-
tita, ampak mora vzbujati 
v gostu tudi občutek, da 
je vse pripravljeno duho-
vito, izborno, s kančkom 

domišljije in seveda do-
mačnosti. Kdor pride v 
gostišče, išče toplino in 
prijazno besedo. Dobro 
vino je bilo že od nekdaj 
čislano. Znano je, da naj-
boljša gostišča slovijo po 
dobri vinski kapljici, kajti 
družbe, ki ostajajo dalj 
časa, ki mnogo pojedo in 
tudi nemalo spijejo vina, 
kaj rade zjutraj po prečuti 
noči ocenjujejo vino po 
tem ali povzroča glavobol 
ali ne. Ob dobri hrani in 
dobrem vinu se nam to 
nikoli ne more zgoditi. 

Glasba, ob sobotah ples 
(ko bodo urejeni kletni 
prostori) in ob sobotah 
pečen odojek, vse to so 
dobrote, o katerih kaže 
temeljito razmisliti. Šen-
tvid, prijazen kraj ni da-
leč. Novo zgrajene in ure-
jene hiše dajejo že na da-
leč vedeti, da tod živijo 
marljivi in dobri ljudje. 
Biti nekaj časa v njihovi 
družbi je prav prijetno. 
Eno takšnih priložnosti 
vam ponuja gostišče Joži-
ce Gajšek. 

To si velja zapomniti! 
Dnevi, ki so pred nami, 
ne več prevroči, lepo je-
sensko obarvani, so kot 
nalašč za obisk v takem 
gostišču. 
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Ptiči tu so skoraj vsi brez peruti oziroma braz takih 
Peruti, ki bi mogli z njimi letati. Njihovo perje je bolj 
Podobno lasem, po tleh pa tečejo kot blisk. Še pred nedav-
lim je živel na Novi Zelandiji ptič moa, kije bil veliko večji 
^ot noj. Noge je imel kot drevesna debla, na dolgem vratu 
Pa mu je tičala majhna glava, kije imela zelo malo možga-
nov. Danes so od tega ptiča ohranjena samo številna 
okostja. Od te vrste ptič žive še rjavi kivi. Samica zleže tako 
^^lika jajca, da pri tem pogosto pogine, če pa ga srečno 
'Zleže, je zelo izčrpana, zato se usede na jajce gospod kivi in 
^^di na njem, dokler se mladič ne izleže. Kivijev se ne sme 
^^^eljati, ker je njihovo število že zastrašujoče nizko. 
. Potomec nekdanjih dinozavrov, ki pa je na srečo majhen, 

tuatera. Njegovi notranji organi so podobni želvinim, 
"Jegovo tretje oko, kije nekoliko nad drugima dvema, je v 
^^akem pogledu popolno, je pa prevlečeno s tenko mreno; 
^^atera je najstarejše bitje na svetu, ki se je ohranilo iz 
Pradavnih časov. Žival leži štirinajst mesecev v jajcu, pre-
"Pn prileze iz njega, palec dolga stvarca pa na jesen znova 

v lupino in v njen prezimi. Odrasla žival je dvanajst do 
^^irinajst palcev dolga, je nekoliko lena in ponosna na svoj 
^'^ogo milijonov let star rodovnik. Ta čisto tuji živalski in 
''astlinski svet je glavni čar otoka, ki ga je baje nekega dne 
Potegnil iz morja bog Maui in ga zato tudi imenujejo Maui-
^^va riba. 

Vožnja je v resnici prekrasna, kajti oblike gora so nena-
adne: tu so koničaste kot stožec sladkorja, tam razjedene 

pa okrogle, kot bi jih orjak brusil z brusom. Vasice 
^Sinjajo za palmami in za nekoliko temnejšimi miroji, ki 

akaciji podobne liste, le da so drobneje narezani. Tu 

in tam vidiš nikauško palmo, edino vrsto palm, ki uspeva 
še do dvainštiridesete stopinje pod ekvatorjem. Čeprav leži 
severni otok pravzaprav že v zmernem pasu, rastejo na 
njem subtropske rastline in ima subtropsko podnebje. 

V KATOLIŠKEM DOMU 
V Aucland sem se pripeljala zjutraj zadnjega ali predzad-

njega aprila, kljub temu pa je bilo nenavadno hladno in 
tudi skodelica čaja v domu me ni ogrela. Prekrižarila sem 
vse ulice, ki se zdaj dvigajo zdaj spuščajo, občudovala 
veličastne stavbe, se jezila na bolehni nedeljski popoldan 
in premražena pristala na širokem mostu, ki povezuje oba 
dela mesta. V globokem in širokem prepadu, ki se nahaja 
sredi mesta, rastejo najnenavadnejši grmi, ovijalke in dre-
vesa, ki so zbudila mojo radovednost. Iz tega rastlinskega 
spleta pa so se dvigale visoke, od sonca obsijane drevesaste 
praproti kot svetlo zeleni vilinski dežniki. 

Opoldne se v domu nismo usedli k skupni mizi, marveč 
smo vzeli lesen pladenj, postavili nanj krožnik, pribor, 
krožniček za maslo, skodelico in kozarec ter šli vzdolž 
bifeja, kjer so nam naložili jedi. Potem smo si izbrali mi-
zico, pojedli in pri blagajni plačali. To je zelo praktično. 
Hudo udobno in poceni pa ni. 

Zvečer so me peljali v sobo, kjer so ležala že štiri dekleta. 
Kljub temu da so bila okna odprta, so mi dali samo štiri 
odeje. Naslednjega dne sem osem ur iskala sobo in jo 
nazadnje našla. Bila je majhna kot mišnica in razsvetljevala 
sem jo lahko samo s svečo. 

Naslednjega jutra sem obiskala gospo Jonesovo, ure-
dnico ženske strani v listu »Aucland Star«, ki je prijazno 
poročala o meni in me seznanila z gospo, ki sem po njenem 
nasvetu prišla do udobnejše in cenejše sobe. Tu sem smela 
kuhati na plin, kar je bilo sicer prijetno, a me ni vzpodbu-
jalo k ničemer drugemu kot k temu, da sem na štedilniku 
pražila star kruh in si na njem skuhala čaj. Da bi skuhala 
kaj več. za to nisem imela denarja; finančni minister mi je 
dovolil, da smem porabiti za hrano samo šest do osem 
penijev na dan. Za zelo svetlo sobo, ki je gledala na dvori-
šče neke šole, sem plačevala deset šilingov na teden, tako 
sem torej z enim funtom krila vse stroške, tudi stroške za 
drobne stvari, kot so sukanec, papir in podobno. V kopal-
nici sem si sama prala in sama sem si tudi pospravljala 
sobo. Nekaj časa sem v hiši stanovala sama, pozneje pa se 
je v dve sobi vselila mati s trinajstletnim sinom, ki je bil 
vajenec v neki trgovini in je že zaslužil funt na teden. 
Včasih je moral tudi kaj prepisati in na to je bil zelo 
ponosen. Imel je svojega konjička, ukvarjal se je z rezlja-
njem in zbiral je denar. Poklonila sem mu nekaj novcev. V 
kolonijah postanejo otroci zgodaj samostojni. 

GOSPODA NA VISOKEM POLOŽAJU 
Po naravi sem zelo plašna - tega mi bralec, ki prebira 

moje dogodivščine, morebiti ne verjame - in ko bi vedela'^ 
da gospod, ki sem mu bila tako pogumno pisala, drži v 
rokah usodo Auclanda, bi se mu gotovo ne bila upala izreči 
prošnje, tako pa sem ga prosila - ker sem slišala samo o 
njegovi botanični dejavnosti - ali bi ne bil tako ljubezniv in 
me vpeljal v novozelandski rastlinski svet. In gospod se je 
res podal z mano na dolgo krožno pot in me prijazno 
seznanjal s posebnostmi novozelandskih rastlin. Naredila 
sem si drevesni rodovnik, kije vseboval oseminosemdeset 
vrst - lepa žetev štirimesečnega zbiranja. 

Toda to še ni bilo vse. Gospod P. me je nekega dne 
povabil tudi na kosilo in ob tej priložnosti sva se osebno 
zelo lepo ujela in to s tolikšno toplino, ki je drug pri 
drugem nisva pričakovala. Gospod P. je imel psa, ki je bil 
gospodarjev ponos in bog, in pripovedoval mi je o njego-
vem duševnem življenju, in ker sem tudi jaz nekoč imela 
psa s podobnimi pojavi globokega mišljenja, sva se pogo-
varjala o vrednosti štirinožcev, jo primerjala z vrednostjo 
ljudi in prišla do zaključka, da je razočaranje tem manjše, 
čim večje je število nog. Osebno sem prepričana, da me je 
moj pes ljubil bolj nesebično, kot pa sem to kdaj koli 
opazila pri ljudeh, pa čeprav so bih mnogi dobri do 
mene... 

Toda dobrota, kajpak, še ni ljubezen. 
Potem sva se s polnim želodcem in zvrhana prepričanja 

vrnila k novozelandskim drevesom, ki so tako svojevrstna, 
ker so ostanki potopljene dežele. Pred tremi milijoni leti je 
bila Nova Zelandija baje del ogromne ekvatorialne celine, 
ki se iz še neznanega razloga ni preveč drobila in ki je tudi 
počasi izgubljala žareče tropsko podnebje, da so se rastline 
lahko polagoma prilagajale podnebnim spremembam. 
Tako so se tudi palme privadile mrzlemu podnebju, zimze-
lena drevesa pa so prenesla rahle zmrzali novozelandske 
zime. 

Araukarije, ki jih je mogoče najti samo v Južni Ameriki 
in v Avstraliji, so se prvič pojavile že v juri, ime pa imajo po 
divjem plemenu v današnjem Čilu, po Araukarijcih, ker so 
se ti tako divje in trdovratno upirah Spancem in so bih tako 
nedostopni, kot so ta drevesa. 

Urednica pri »Aucland Staru«, gospa Jonesova, je včasih 
obiskala majhno gostilno v prvem nadstropju neke stavbe, 
ki so v njej stregla ljubka dekleta v črnih oblekah in belih 
predpasnikih in čipkah; tu si dobil odlično govedino in 
ledvični puding, ki mu je sledila še boljša kava. Nekega 
dne me je prosila, naj pridem v to gostilnico in prinesem s 
sabo svojega malika, češ da se zanj zelo zanima neki angli-
kanski duhovnik. 



LAŠKO PIVO ŽE ČETRTIČ 
MED NAJBOLJŠIMI PIVI NA SVETU 

Zlati medalji Monde Selection za Termalni desert 
in Laški golding, srebrna medalja pivu Zlatorog 

P i v o v a r n a l , a š k o se j e o d l i č n o o d r e z a l a t u d i 
na n e d a v n i d v a j s e t i s v e t o v n i r a z s t a v i p i v a in 
b r e z a l k o h o l n i h p i j a č v A m s t e r d a m u , k j e r j e 
d o b i l a z la t i od l i č j i z a T e r m a l n i d e s e r t in 
l . a š k i g o l d i n g t e r s r e b r n o m e d a l j o za p i v o 
Z l a t o r o g . T o j e v r e sn ic i ž e č e t r t a p o t r d i t e v 
n a j v i š j e k a k o v o s t i z a p i v o , ki i m a s l o v e s t u d i 
d o m a in ki j e r e z u l t a t 15 ( ) - l e tne t r a d i c i j e , 
t e h n o l o š k i h p o s e b n o s t i in z n a n j a 
s t r o k o v n j a k o v . 

S a m o e n o j e l a š k o p i v o . V n j e g o v e m 
s v o j s k e m o k u s u so z d r u ž e n i : 

• t r a d i c i j a v a r j e n j a 

• v o d a in n j e n e i z j e m n e l a s t n o s t i 

• p r v o v r s t e n s v e t o v n o z n a n i s a v i n j s k i 
h m e l j G o l d i n g 

• a r o m a t i č n e s e s t a v i n e 

• g r e n k e s m o l e in k i s l ine 

• i z b r a n i s o j p i v s k e g a k v a s a , ki ga 
u p o r a b l j a j o i z k l j u č n o v P i v o v a r n i L a š k o 

• k a k o v o s t n i p ivsk i j e č m e n , ki ga d o m a p o 
p o s e b n e m p o s t o p k u p r e d e l a j o v s l a d 

• z n a č i l n a p e n a 

V s e t o j e v k e m i č n i ana l i z i , s k a k r š n o n a 
s v e t o v n i r a z s t a v i d o l o č a j o k a k o v o s t , d a l o 
t o l i k o t o č k , d a s o t u d i l a š k i m i z d e l k o m 
m o r a l i p o d e l i t i n a j v i š j e m e d n a r o d n o 
p r i z n a n j e . 

Č e p r a v se vse d o b r o s a m o hva l i , j e n e m a r a 
še b o l j š e , č e p o h v a l i k d o d r u g . Pr i t e m 
s e v e d a ne g r e , d a bi p r e t i r a v a l i s k a k š n o 
c e n e n o r e k l a m o . P o z n a v a l c i m e n i j o , d a j e 
p o p u l a r n o s t p i v a o d v i s n a o d n j e g o v e g a 
o k u s a ali o k u s a t i s t ega , ki g a p i j e . R e s p a j e 
t u d i , d a v s a k o k u s n e p r e n e s e s t r o g i h m e r i l 
in z a t o n e m o r e bit i n a g r a j e n . 

Zlate medalje za kakovost izdelkov na svetovnem ocenjevanju piva 

K a k o v o s t l a š k e g a p i v a n e d v o m n o potrju 
t u d i v s a k o l e t o v e č j a p r o d a j a . D o kom 

l e t o š n j e g a j u l i j a so ga p r o d a l i 425.000) 
( s a m o j u l i j a 1 0 1 . 0 0 0 hI) , o d t e g a n a d 60.0« 

hI v s o d i h in 1 , 1 0 0 . 0 0 0 s t e k l e n i c dnevu 
k a r j e v ce lo t i n a j v e č v z a d n j i h le t ih . D 

k o n c a l e t a ga b o d o zvar i l i k a k i h 720.000l i 

Č e p r a v se b o p o v p r a š e v a n j e z v r e m e n a 
v r e d o h l a d i l o , j e z a n i m i v o , d a prodajo 

P i v o v a r n i L a š k o p o s e z o n i štirikrat, 
n e k a t e r i h d r u g i h p i v o v a r n a h p a ce lo ti« 

d e s e t k r a t m a n j p i v a k o t v sezon 

S ice r p a se j e r a s t p r o i z v o d n j e p o le t ih gibal 
takoli 

1 9 7 4 4 5 8.0001 
1 9 7 5 444 .0001 
1 9 7 6 515 .0001 
1 9 7 7 5 60 .0001 
1 9 7 8 640.000ii 
197 9 6 82.000k 
1 9 8 0 691.00011 

V t e m s r e d n j e r o č n e m o b d o b j u b o d o vsala 
l e t o s k u š a l i p o v e č a t i p r o i z v o d n j o za 34.09 

hI, u p o š t e v a j o č f a k t o r s p l o š n e rast 
p o t r o š n j e p iva . T a k o j e P i v o v a r n a L a š k o a 
o b s e g u p r o i z v o d n j e n a p e t e m m e s t u m e d 2! 

p i v o v a r n a m i v državi 

L a š k o p i v o p r o d a j a j o p o v s e j S loven i j i ii 
d e l u s o s e d n j e Hrvatske 

P r i b l i ž n o 7 . 0 0 0 hI p i v a i z v o z i j o v Italija 
( l e t o s e n k r a t v e č k o t l an i ) , p r a v t a k o p a tud 

v s o s e d n j o Avstrijo 

O d 1 9 7 2 . l e t a j e p i v o v a r n a o d p r l a n a d l.Oft. 
p r o d a j n i h m e s t , k j e r t o č i j o o d p r t o pivo 

D i s t r i b u c i j s k e c e n t r e i m a j o v Mar ibon : 
V a r a ž d i n u , C e l j u , R i j e k i , R a d e č a h , Krškeir^ 

R o g a š k i S la t in i , L j u b l j a n i in n a Jesenicah 

Z a č e t n i k p i v o v a r s t v a v L a š k e m j e bil F r a n c G a y e r , ki j e 1 8 2 5 . 

l e t a u r e d i l m a l o p i v o v a r n o v z g r a d b i d a n a š n j e g a h o t e l a S a v i n j a . 

L e t a 1 8 6 6 j e p o d j e t j e k u p i l č e š k i p i v o v a r n a r L a r i s c h , ki j e š e 

i s to l e t o p o d š m i h e l s k i m h r i b o m z g r a d i l s o d o b n e j š o p i v o v a r n o z 

l e t n o z m o g l j i v o s t j o 1 0 . 0 0 0 hI. P i v o v a r n a j e n a t o m e n j a l a v e č 

l a s t n i k o v , z a d n j i j e bil S i m o n K u k e c iz Ž a l c a , ki j e va r i l p i v o 

s v e t o v n e g a s l o v e s a in g a i zvaža l c e l o v E g i p t in I n d i j o . S 

p r e h o d o m v d v a j s e t o s t o l e t j e j e p i v o v a r n o p r e v z e l a d e l n i š k a 

d r u ž b a , ki j e v e d n o b o l j n a z a d o v a l a in v t r i d e s e t i h l e t ih t u d i 

p r o p a d l a . P o t e m so s l o v e n s k i g o s t i l n i č a r j i da l i p o b u d o za g r a d i -

t e v n o v e p i v o v a r n e , ki n a j bi b i la n a m e n j e n a z a v e d n i m S l o v e n -

c e m in z a n a j p r i m e r n e j š o l o k a c i j o s o i zb ra l i L a š k o . S l o v e s n a 

o t v o r i t e v n o v e p i v o v a r n e j e b i l a 8 . d e c e m b r a 1 9 3 8 . V l e f i h 

1 9 4 4 - 1 9 4 5 o b b o m b n e m n a p a d u n a ž e l e z n i š k i m o s t , s o p i v o -

v a r n o s k o r a j p o v s e m p o r u š i l i . D e l a v c i so se z v n e m o lot i l i 

o b n o v e in ž e p o l e t i 1 9 4 6 j e z o p e t s t e k l a p r o i z v o d n j a . D a n e s j e 

P i v o v a r n a L a š k o že s k o r a j p o p o l n o m a a v t o m a t i z i r a n a , k l j u b 

t e m u p a j e p r o i z v o d n i p o s t o p e k o s t a l zves t t r a d i c i j i , k i va r i p i v o 

t a k o v i s o k e k a k o v o s t i . Pivovarska tradicija je v Laškem stara več kot 150 let 



V ZAGREBU 

KRAUICA BREZ KRONE 
Stanka Prezelj in Mojca četina v reprezentanci 

Koncem prejšnjega tedna 
^ j,il stadion v Maksimiru 
v Zagrebu prizorišče osred-
^ letošnje evropske atlet-
ske prireditve - velikega fi-
nala atletski pokal Evro-
pe, kjer je v vsaki konku-
{!gnci nastopilo po osem naj-
j,oljših reprezentanc. Zbra-
la se je domala smetana 
evropske a t l e t i k e , m e d ka-
mero so bili tudi naši repre-
jentantje, ki pa so bili vse 
drugo prej, kot »smetana«. 
V finale smo se uvrstili kot 
g o s t i t e l j i in tako smo se tu-
ji izkazali. Bili smo prijetni 
g o s t i t e l j i za številne goste 

vse Evrope in izven nje 
(preko 400 novinarjev), žal 
pa slabi tekmovalci. 

Ce pravimo, da je atletika 
kraljica športov, potem ima-
ino mi kraljico brez krone! 
Osvojili smo eno samo tretje 
iTiesto, nekaj petih in šestih 
pa sedmih, medtem ko smo 
bili pravi abonenti na zadnja, 
osma mesta. Nič nam ni po-
magalo, da so se naši atleti za 
letošnjo sezono pripravljali 
po Mehiki, Švici in drugih 
mondenih središčih ter za-
pravljali denar! V Zagrebu 
so bili z eno slabo besedo sla-
bi! Naši trenerji so pravi fe-
nomeni: eni imajo atlete v 
formi aprila, drugi sredi se-
zone, tretji oktobra, četrti pa 
sploh nikoli. Cela vrsta »od-
ličnih« atletov je poškodova-
nih, drugim pa na velikih in 
odgovornih tekmovanjih ne 
gre in ne gre. Kako čudno, 
da se to nikoli ne dogaja tuj-
cem! Imamo Stekiča, Temi-
ma, Živkoviča, Zdravkoviča 
in druge. Sami »atletski kali-
bri«! Dobesedno! »Kalibri« v 
slabem pomenu besede. 
Znova so razočarali in to na 
domačem terenu ter pred 
domačimi gledalci, ki so toli-
ko pričakovali. 

Vse kaže, da je v naši atle-
tiki nekaj krepko narobe. 
Oba zvezna kapetana Dare 

Korica in Ivica Matijevič sta 
se sredi Zagreba prijemala 
za glavo, saj nista mogla ver-
jeti, kaj vse se dogaja. Potre-
ben bo carski rez. V ekipo 
naj pridejo mladi, perspek-
tivni in neobremenjeni atle-
ti, ki se bodo vsaj BORILI, 
ne pa zvezde in zvezdice, ki 
bolj računajo na denar, kot 
pa na boj za dres z našim 
grbom. Zal vse to ugotavlja-
mo že nekaj let, spremeni se 
pa nič. Verjetno naši mladin-
ci po konstrukciji niso nič' 
drugačnejši od vrstnikov iz 
NDR, SZ, Velike Britanije, 
ZRN, Bolgarije in drugod, 
pogoje za delo tudi imajo, to-
rej mora »škripati« nekje 
drugje. Kako si naj sicer ra-
zlagamo n. pr. primer osem-
najstletne Bolgarke, ki je do-
segla svetovni rekord v metu 
kopja, z atletiko pa se ukvar-
ja komaj štiri leta! Vrsta 
ugank je, verjetno pa ni »ča-
rovnika« v naši sredini, ki bi 
vedel odgovor. 

V naših reprezentancah 
smo pred AKE 81 imeli tri 
reprezentante. Rok Kopitar 
je »odpadel« že pred tekmo-
vanjem zaradi starih po-

škodb. Dobri poznavalci pra-
vijo, da je poškodba izredno 
resna in vprašanje je, kako 
bo z Rokovo atletsko kariero 
v bodoče. Nastopili sta Stan-
ka Prezelj v skoku v višino 
in mlada Mojca Cetina v šta-
feti 4 X 100 metrov. Stanka 
je preskočila 181 cm in med 
osmimi resnično odličnimi 
atletinjami osvojila zadnje 
mesto. Mojca je tekla v štafe-
ti, ki je bila sedm.a pred Polj-
sko. Obe sta upravičili svoj 
nastop v naši najboljši vrsti. 

Vprašanje je, kako bomo 
sestavili naši državni repre-
zentanci za bližnje Balkan-
ske atletske igre, ki bodo od 
16. do 18. septembra v Sara-
jevu, kjer sta za vsako disci-
plino potrebna po dva tek-
movalca! »Nasmiha« se nam 
doslej najtežji poraz v tej 
skromni konkurenci in še to 
na domačih tleh. 

Letošnja sezona je čisti 
dokaz nemoči naše atletike. 
Redki biseri vse preredko 
posijejo in še hitreje uga-
snejo. Zagreb je dvojni do-
kaz: naše moči, znanja in 
sposobnosti nekaj organizi-
rati (pa čeprav so tudi tu 

bile premočne pomanjklji-
vosti in šibkosti) in popolne 
tekmovalne nemoči. Žal 
imamo (in bomo verjetno še 
dolgo imeli) kraljico brez 
krone. Kdo in kdaj jo bo po-
vrnil? 

Tekst: TONE VRABL 
Foto: TONE TAVCAR 

Na otvoritvi se je zbralo več kot 15 tisoč gledalcev, ki so prisostvovali lepemu uvodu v 
kvalitetno tekmovanje, kjer so žal zadnjo violino na stezah, skakališčih in metališčih 
igrali naši atleti in atletinje. 

V otvoritveni povorki so sodelovali vojaki z živopisanimi zastavami, ki so sredi sta-
diona izoblikovali srce, simbol letošnjega tekmovanja, in atleti ter atletinje vseh sodelu-
jočih reprezentanc. Skrajno desno je naša ekipa. 

NAJBOLJŠI SLOVENSKI PIŠTOLARJI V REČICI 
PRI LAŠKEM 

Vinko Lavrinc, eden izmed najbolj prizadevnih strelcev in 
strelskih delavcev v Rečici pri Laškem ter med drugim tudi 
dobitnik Bloudkove plakete, nam je sporočil: 

»Minilo je leto dni, kar smo otvorili naše novo strelišče, v 
katerega je vloženega veliko našega prostovoljnega dela. V 
počastitev prve obletnice novega športnega objekta bomo v 
soboto, 22. in v nedeljo, 23. avgusta pripravili veliko med-
društveno strelsko tekmovanje. Ekipe se bodo pomerile v 
treh disciplinah: streljanju z MK pištolo proste izbire, MK 
Drulow serijske izdelave in MK puško. Oba dneva se bo 
tekmovanje začelo že ob 8. uri zjutraj in bo trajalo domala 
ves dan. Nastopili bodo najboljši slovenski strelci na čelu z 
olimpijcem Francem Peternelom iz Kranja.« 

Ste v zadnjih dneh kje nastopili? 
»Bili smo na tekmovanju v Zagorju ob Savi, kjer so zma-

gali v streljanju z MK vojaško puško domačini, mi pa smo 
med osmimi ekipami osvojili četrto mesto. Med posamez-
niki sem bil sam peti, Alojz Pušnik iz naše strelske družine 
pa šesti.« T. VRABL 
TONI ŠPILJAK V MEDULINU 

v Medulinu je bilo v okviru letnega karate seminarja tudi 
memorialno tekmovanje v semi kontaktu, ki se ga je udele-
žilo osem članov Karate kluba Slavko Slander iz Celja. 
Dosegli so izjemen uspeh saj se je kar trojica članov uvrstila 
med najboljše štiri. Drugi je bil Toni Špiljak, njegov brat 
Jani (lanskoletni zmagovalec te tekme) se je uvrstil na tretje 
mesto, četrti pa je bil komaj sedemnajstletni Zdravko Gra-
hut. Med 35 tekmovalci so še nastopili naslednji Celjani: 
Zec, Ibrič, S. Špiljak, B. Grahut in Pestivšek. 

TRIM AKCIJA NA BAZENU DARKO SNEDIC 
V nedeljo bo v Celju ponovno trim akcija v plavanju pod 

geslom »Za vitko postavo je plavanje zdravo«, ki se bo 
pričela ob 7.30 uri in bo trajala do 11. ure. 

Vsak udeleženec, ki bo preplaval v poljubnem slogu za 
njegovo starostno dobo določeno dolžino proge, bo prejel 
značko trimčka. 

Zanimivo pa je tudi družinsko plavanje, ko bodo lahko 
nastopili trije ali več članov družine. Za skupaj opravljeno 
nalogo dobi vsaka družina še posebno diplomo. 

ROKOMET 

SKROMNO IN ODLIČNO 
V Sevnici zmagali Šoštanjčani 
Rokometaši Šoštanja in Aera 

Celja so že pričeli z resno vadbo 
za novo sezono. Medtem, ko so 
Šoštanjčani pričeli nekoliko dni 
prej kot Celjani pa so eni kot dru-
gi letos nekoliko okrepili svoje 
vrste. Aero Celje je Šoštanju za 
letošnjo sezono odstopil odlične-
ga vratarja Darka Zupanca in 
Veznega igralca Miša Toplaka, ki 
se je odlično vključil med So-
Stanjčane. Celjani pa so dobili v 
svoje vrste Vlada Bojoviča in 
niladega Djurina iz Slovenj 
Gradca. Tako okrepljeni oboji 
pričakujejo novo sezono. 

Obiskali smo Aero Celje. Vlado 
Privšek, tehnični sekretar, nam 

je zaupal, da so s pripravami šele 
pričeli in da pravega treninga ter 
uigravanja še ni bilo. V nedeljo 
so igralci prvega moštva odšli na 
Pohorje na Pungart! Sele po po-
vratku v Celje pa bodo pričeli 
delati z žogo. Zato tudi nekoliko 
slabši rezultati na turnirju v Sev-
nici in Kozini niso dejanski pri-
kaz vrednosti celjskega moštva. 

Drugače je v Šoštanju. Obiska-
li smo to moštvo, ki je letos osvo-
jilo naslov republiškega prvaka 
in si zadalo cilj, da doseže čim-
boljši rezultat v medrepubliški 
II. zvezni ligi. Ekipa je komplet-
na in jo zelo uspešno vodi Bojan 

Levstik iz Celja. Predsednik 
društva Franc Plaskan: 

»Rokomet je postal šport šte-
vilka ena v Šaleški dolini. Vse 
bolj se mladina navdušuje za to 
športno igro. To je potrdil prvi 
šaleški rokometni tabor na kate-
rem je sodelovalo preko 55 učen-
cev osnovnih šol in to iz 5., 6. in 7. 
razreda. Takšno delo z mladimi 
nam je prineslo letos naslov ka-
detskega republiškega prvaka, 
mladinci so bili četrti v republi-
ki, pionirji pa med šolskimi eki-
pami ponovno najboljši. Ker pa 
so tudi člani osvojili naslov repu-
bliškega prvaka so tako ob kon-
cu sezone osvojili na lestvici 
uspešnosti vseh slovenskih roko-
metnih kolektivov tretje mesto 
za Kolinsko Slovanom 127 točk, 
Aerom Celje 124 in Šoštanj 77 
točk.« 

V Šoštanju imajo tokrat zelo 
močan odbor, ki skrbi za delo v 
društvu. V prvenstvu bodo na-
stopili v popolni postavi in njiho-
vi rezultati, zmage na turnirju v 
Sevnici ter nad Inlesom in mini-
malni poraz proti Kolinski Slova-
nu v Ljubljani potrjuje, da bodo 
v Šoštanju uspeli na svoji poti k 
vrhu. Kot zanimivost naj pove-
mo, da bodo Šoštanjčani vse svo-
je tekme v II. ligi igrali v Velenju. 

J .KUZMA 

V RADEČAH NAJBOLJŠI PARTIZAN 
Zelo kvaliteten turnir je bil tudi v Radečah, kjer so nastopile ekipe 

Medveščak iz Zagreba, Partizan iz Bjelovarja, Varteks iz Varaždina 
'n domača ekipa Radeč. Ker so igralci Varteksa presenetili Medve-
^čaka so se pomerili v finalu proti Partizanu Bjelovar. Igralci Parti-
zana so bili boljši in so postali zmagovalci turnirja, Varteks je bil 
^rugi, Medveščak tretji in Radeče četrte. 

PRIČELI S PORAZOM 
Nogometaši Rudarja iz Velenja so letos slabo štartali v novem 

Prvenstvu v II. zvezni ligi, saj so v I. kolu doma izgubili proti 
"^edinstvu iz Brčkega 1:0. Ker so gostje lansko leto bili tako kot 
"elenjčani med kandidati za izpad je njihov uspeh toliko bolj drago-

medtem ko so Velenjčani že takoj v začetku sezone potrdili, da 
^ bodo tudi letos borili za obstanek v ligi. V II. kolu gostujejo v 
°ihaču proti Jedinstvu. 

PRED 60 LETI 
Za devetnajsto šahovsko nagradno igro je 

prispevala nagrade DO Keramična industri-
ja Liboje, prejeli pa so j'h: 

1. nagrada: DRAGO BRADAČ, Ljubljan-
ska 10, Celje. 

2. nagrada: ROZA HUŠ, Vojkova 4, Celje 
in 

3. nagrada: STJEPAN IVANOVIC, Ilica 
71, Zagreb. 

Za to nagradno igro smo prejeli 127 kupo-
nov, med katerimi je bila velika večina pra-
vilnih. Ponovno opozarjamo, da nam kupo-
nov NE pošiljate v kuvertah, temveč nalep-
ljene na dopisnice. Zdaj je na vrsti že dvaj-
seta nagradna šahovska igra, torej gre za 
mali jubilej. Nagrade bo prispevala DO Cin-
karna, odgovore pa pričakujemo do 10. sep-
tembra. 

In še zanimivost povzeta iz knjige SLO-
VENSKI ŠAH: 

Celjski šahovski klub je bil ustanovljen 
leta 1920 in je najprej deloval v nekdanji 
kavarni Central, kasneje pa se je prestavil v 
hotel Evropa, kjer se je začelo pravo klub-
sko življenje. To je bilo leta 1921, torej na-
tanko pred šestdesetimi leti! 

Celjski šahovski klub je bil od vsega za-
četka izredno delaven. Dal je pobudo in v 
soglasju z nekaterimi vodilnimi jugoslovan-
skimi središči organiziral in izvedel 14. av-
gusta 1921 (pred šestdesetimi leti!) v Celju 
ustanovni kongres Jugoslovanske šahovske 
zveze. Po kongresu so v Celju odigrali od 15. 
do 27. avgusta I. zvezni glavni turnir. Torej 
je Celje zibelka jugoslovanske osrednje ša-
hovske zveze. 

TONE VRABL 



FRIZERSKI SALON ELA 
Kamenšek Tonči 
Celjska 4 
Rogaška Slatina 
Telefon (063) 811-396 DELO DRUŽINSKE TRADICIJE 

Tonči Kamenšek je spoznal frizersko delo kar doma 
m mu ni bilo treba iti daleč, da bi spoznal vse skrivno-
sti opravila, na katerega smo vsi tako moški kot ženske 
še kako vezani pravzaprav vse življenje. 2e oče in mati 
sta imela frizersko obrt in to od leta 1938, sam pa ima 
frizersko obrt od leta 1974. Izučil se je kar doma, izpo-
polnjeval in še bolj spoznaval podrobnosti pa pri moj-
stru Nedeljkoviču v Beogradu, ki je vodilno ime na 
tem področju v Jugoslaviji. 2e kot vajenec je sodeloval 
na raznih tekmovanjih in tudi na mednarodnem tek-
movanju v Opatiji leta 1959, kjer je zasedel prvo mesto 
med Jugoslovani. Pozneje je tudi ena njegovih učenk 
pod njegovim vodstvom zasedla prvo mesto na repu-
bliškem tekmovanju. 

Trenutno so zaposlene v salonu ELA štiri pomočnice 
in tri učenke. Težave so z delavci, saj je delo naporno, 
tu je tudi prisoten deljen delovni čas, popoldnevi in 
sobote, ki v mnogih drugih poklicih pomenijo proste 

dneve. V salonu Ela delajo vse dneve razen nedelje in 
ponedeljka. 

Tonči Kamenšek pravi, da je delo frizerja zahtevno. 
Kako ne bi bilo, saj je treba ustreči najrazličnejšim 
okusom, pogledom pa tudi muham, pa vendar ob 
vsem tem še uveljavljati modne novosti, svetovati 
strankam ustrezne rešitve, saj se zgodi tudi to, da 
posamezniki niso prepričani o pravilnosti svojega 
mnenja, kar pomeni, da včasih kdo misli, da mu pri-
stoja takšna frizura, v resnici mu pa ne. Tu se izkaže 
izkušeno oko in roka pravega mojstra, pa naj gre za 
ženske ali moške frizure. V zahodnih državah imajo 
salona urejene po načelu unisex, kar pomeni, da ni-
majo ločenih prostorov med moškim in žensktm de-
lom frizerstva. Moda pričesk in frizur je dobila takšne 
razsežnosti pri oblikovanju, da je včasih že kar težko 
potegniti ločnico med enim in drugim. Zato je po-
trebno tudi nenehno strokovno izpopolnjevanje, po-

trebno je obiskovati pomembne prireditve strokov, 
nega značaja, da spoznaš nove dosežke, saj je za takšne 
stvari strokovna ali modna revija premalo. 

Tonči Kamenšek je tudi predsednik Obrtnega zdru-
ženja v šmarski občini in podpredsednik zbora združe-
nega dela pri občinski skupščini, pa mu tudi ni tuj 
položaj obrtnikov v naši družbi. Zato tudi ni naključje, 
da obstoja med frizerji v šmarski občini dobro medse-
bojno sodelovanje in dogovarjanje, ki je menda bilo 
razvito še* pred ustanovitvijo Obrtnega združenja, je pa 
to sodelovanje dobro razširjeno na celotno celjsko ob-
močje in presega občinske meje. 

Tako dela nikoli ne zmanjka. Prihajajo stranke iz 
Šmarja, Celja, Šentjurja, tudi mnogi zdraviliški gostje. 
Dobro opravljeno delo je tudi najboljši porok za to, da 
se tudi vračajo, ker zaupajo v svojega mojstra in delo 
vseh, ki so pod njegovo streho. 



-a ^ 20. avgust 1981 

VSE ZA HIŠO V ENI HIŠI! 
Gradnja hiše - to so skrbi, iskanje materiala za gradnjo pa je tisto, kar 

najbolj mori. 
Zato se je Slovenijales odločil in v svojih trgovinah z lesnim m 

gradbenim materialom prodaja vse, kar je za gradnjo potrebno. 
. Celo hišo - opremljeno in ogrevano - lahko kupite na enem mestu: 

pri Slovenijales, seveda v delih: vrata, okna, garažna vrata, parket, 
rezani gradbeni les, ladijski pod, vse vrste lesnih in gradbenih plošč, 
keramične ploščice, sanitarno keramiko in armature, kopalne kadi, 
bojlerje, izolacijske materiale, salonit pološče in cevi, betonske in 
opažne izdelke in vse ostale materiale za gradnjo. Stavbno pohištvo je 
na potrošniško posojilo. 

Ob sredah odprto tudi popoldan. 
Slovenijales Medlog vas vabi in pričakuje. 

STROJNO 
KLJUČAVNIČARSTVO 
Ivan Kidrič 
Mestinje 85 
63241 Podplat 
te.: (063) 824-153 

NAPREJ Z 
RAZVOJEM 
ZOBOTEHNIČNE 
OPREME! 

Nenavadna, celo edinstvena je de-
javnost strojnega kl jučavničarja iz 
Mestinja. Kot kooperant Zlatarne Ce-
lje izdeluje Ivan Kidrič skupno s šesti-
mi delavci opremo za zobotehnične la-
boratorije, opremo, ki je v Jugoslaviji 
ne proizvaja nihče drug - ne zasebnik 
in ne združeno delo. Vso opremo, ki jo 
izdeluje, je bilo potrebno prej uvažati. 

Izdelki, ki jih razstavlja Zlatarna Celje 
na specializiranih sejmih dentalnega 
programa in prihajajo iz delavnice Ivana 
Kidriča, so predvsem LIVALNIK, apa-
rat za centrifugalno precizijsko litje, 
IZBIJAČ, priprava za izbijanje vložne 
mase in PESKALNIK za peskanje fis-
knoprotetičnih ulikatov. Razvoj na po-
dročju zobotehnične opreme pa je izre-
dno hiter in potrebe po novih pripomoč-
kih za laboratorije so velike. 

Ivan Kidrič ne stoji ob strani. Vklju-
čen je v razvoj in pripravlja nove izdel-
ke. V tem času razvija aparat za polime-
rizacijo s pritiskom CELEMAT. Proto-
tip je že narejen, prihodnje leto pa bo 
stekla redna proizvodnja. 

Ravno spremljanje razvoja stroke, za 
katero izdeluje opremo, pa povzroča tu-
di težave. Razvoj je izredno hiter in mu 
je le težko slediti, še zlasti pa ne le z 
amortizacijskimi sredstvi, saj se ta izra-
čunavajo na daljše obdobje, kot pa so 
posamezni izdelki še zanimivi za tržišče. 

Posluh za potrebe trga, posluh za ra-
zvoj opreme za zobotehnične laboratori-
je, pa je tisto, kar daje delu Ivana Kidri-
ča še posebno vrednost. 

LIVALNIK TIP CFl je aparat za cen-
trifugalno precizijsko litje. Postaviti ga 
je mogoče v vsak zobotehnični laborato-
rij brez posebnega pritrjevanja, kar je 
njegova prednost. Služi za precizijsko 
litje enodelnih ulitih konstrukcij s cen-
trifugalno silo, poleg tega pa lahko tali 
vse vrste dentalnih zlitin, ki imajo tali-
šče do 1150 stopinj Celzija. Zlitine se 
talijo v grafitni retorti, torej v reduktivni 
atmosferi, taljenje pa je kapacitivno. 

AFRODITA 
kozmetika in pedikura 
Danica Zorin-Anderlič 
Hotel Donat Rogaška Slatina 
Telefon (063) 811-711 

ODGOVORNO DELO DO KULTURE 
TELESA, NE PA ČUDEŽNO 
POMLAJEVANJE 

Roko na srce: čeprav se je v zadnjih letih že mnogo 
spremenilo, pri nas še vedno, kadar teče beseda o 
kozmetiki, najpogosteje pornislimo nanjo v obliki 
dvoma v njene uspešne učinke, še pogosteje pa v 
obliki zavistne ugotovitve, da je to pač nekaj takega, 
kar si lahko privoščijo le petičneži, ki jim je nečimr-
nost itak ena glavnih življenjskih lastnosti. 

Obisk pri Danici Zorin-Anderličevi v Rogaški Sla-
tini, točneje v Hotelu Donat, kjer ima svoj kozmetični 
in pedikerski salon, vas bo prepričal prav o nasprot-
nem. Toda svoj obisk morate prej telefonsko najaviti, 
kajti natančno delo, ki zahteva svoj čas in temeljito 
pozornost vsaki stranki, ne dovoljuje anarhije in pre-
skakovanja vrste. 

AFRODITA, ime salona je vabljivo, kot spomin se-
veda, na antično boginjo lepote. Toda pogovor z Da-
nico Zorin-Anderličevo je razkril sicer ne več tako 
mlado resnico, da je danes kozmetika, zlasti tista, ki je 
bolj medicinske narave in manj nagnjena zgolj k lepo-
tičenju, zelo tesno povezana tudi z zdravjem. Zato 
sodijo obiski v kozmetičnem salonu pravzaprav v re-
dno povezano celoto naše splošne skrbi za lepo in 
seveda tudi zdravo urejenost. Zato tudi ni naključje, če 
v Afroditi sodelujejo tudi s celjskim Zdravstvenim 
centrom pa tudi s samimi proizvajalci kozmetičnih in 
sicer farmacevtskih izdelkov, tako kot sta na primer 
Lek ali novomeška Krka. Sodobna nega obraza in 
telesa terja mnogo znanja. Danica Zorin-Anderličeva 
je končala kozmetičarsko šolo v Ljubljani in že enajst 
let dela v Rogaški Slatini. Odkar je bil postavljen nov 
hotel Donat, ima Afrodita svoje prostore v njem. Kajti 
zdraviliški gosti se ob shujševalnih kurah in tudi dru-
gih opravilih v skrbi za zdravje in dobro počutje svo-
jega telesa, kaj radi poslužujejo tudi uslug kozmetič-
nega salona, zlasti pa pedikerskih uslug, ki so na celot-
nem celjskem območju že prava redkost. Posebnost 
pedikerskega dela v Afroditi je tudi v tem, da imajo na 
voljo posebno pripravo, ki preprečuje, oziroma zdravi 

nadlogo, ki jo mnogi poznajo: na palcu noge se kaj 
rado zgodi, da se noht zaraste v meso. Ce je nadloga 
huda, jo morajo zdravniki celo kirurško odpraviti. 
Zdaj te nadloge odpravlja Afrodita, tudi v sodelovanju 
z zdravniki. 

Delo koznietika je odgovorno in terja celega človeka. 
V Afroditi so poleg Danice Zorin-Anderlič še štiri ko-
zmetičarke, ki dobro poznajo svoje delo in zahteve 
strank. Ne smejo poznati slabe volje, delo mora biti 
opravljeno temeljito. Da je temu res tako, najbolje 
potrjuje dejstvo, da ima Afrodita že več kot deset let 
stare goste, ki se vedno znova vračajo. Zadovoljni. 
Navajeni rednega obiska v kozmetičnem salonu, kjer 
na strokovni podlagi skrbijo za nego obraza, telesa, 
odpravljajo celulit, na voljo pa je tudi solaris, s poseb-
nimi filtrirnimi (UV) žarki, ki omogočajo takojšnjo 
porjavenje in ne povzročajo neprijetnih opeklin. Vsaka 
kozmetična »operacija« traja uro in pol, poprečna cena 
zanjo pa je 300 dinarjev, kar nikakor ni pretirano. V 
Afroditi seveda ne delajo nobenih čudežev. Nihče, ki 
obišče salon, ne bo živel zaradi tega sto let ali še dlje in 
tudi iz starca ne morejo narediti mladeniča ali iz starke 
brhko mladenko. Je pa redno obiskovanje kozmetič-
nega salona izredno koristno za uspešno in učinkovito 
ohranjanje mladostnega in predvsem zdravega videza, 
kajti vsi kozmetični postopki (razen zgolj lepotilnih. 
oziroma tistih, ki so zgolj lišp), so opravljeni na osnovi 
učinkovitih zdravilnih snovi, ki jih medicinska kozme-
tika pozna že nekaj časa in niso nobena skrivnost. 
Seveda pravijo v salonu, da je osnova za vse kozme-
tične posege temeljita osebna higiena in brez nje no-
bena pomada ne pomaga, pa če je še tako draga in lepo 
dišeča. 

Marsikdo v Afroditi najde tudi koristen nasvet. Po-
sebno tujci iz Zvezne republike Nemčije. Italije in 
Avstrije radi zaidejo v Afrodito, ker vedo. da se jim 
bodo kozmetičarke temeljito posvetile, to pa je tudi 
važen sestavni del te vrste opravila: da ima stranka 
občutek, da je vzpostavljena občutljiva vez med njo in 
strokovnimi rokami, ki ji naj pomagajo, marsikdaj tudi 
v psihičnih težavah. 

Sicer pa se prepričajte sami. Nobena beseda ne more 
nadomestiti lastne izkušnje. 







DAN HMELJARJEV V BRASLOVČAH 

v Braslovčah, prijetnem 
kraju pod Dobrovljami so v 
nedeljo praznovali 19. Dan 
hmeljarjev. Kljub pravi po-
letni vročini se je na priredi-
tvenem prostoru, s katerega 
je lep pogled na obširna 
hmeljišča, zbralo precej obi-
skovalcev. 

Že po ustaljenem progra-
mu so najprej napravili pre-
dajo starešinstva, ki ga je za 
to leto prevzel Anton Goro-
pevšek iz Griž, spremljala pa 
ga bo kot hmeljarska prince-
sa Renata Cokan iz Šempe-
tra. Zbrane je pozdravil 
predsednik Turističnega 
društva Braslovče Branko 
Sporn, nato pa sta o prazni-
ku in o hmeljarstvu sprego-
vorila ing. Vinko Kolenc, 
predsednik Mednarodnega 
biroja za hmeljarstvo in Edi 
Omladič, predsednik Izvrš-
nega odbora Poslovne skup-
nosti za hmeljarstvo SRS. 

Dopoldne je bilo tekmova-
nje mladih zadružnikov v 
obiranju hmelja, obešanju 

vrvic in zapikovanju, pripra-
ve kmečke malice, hoji po 
hoduljah ter pitju piva. Po-
merilo se je le šest ekip, dve 
pa sta tekmovanje odpove-
dali. V končnem seštevku 
točk je prvo mesto osvojila 
ekipa mladih zadružnikov iz 
Polzele, sledila je Trnava, 
Braslovče itd. 

Kot pri nekaterih drugih 
podobnih prireditvah tudi 
pri tej pogrešamo domisel-
nosti, ki bi jo naredile vsako 
leto novo in zanimivo. Pro-
gram je ustaljen, tudi posa-
mezne točke tako pri tekmo-
vanju kot drugod se ponav-
ljajo. Prirediteljem bi se go-
tovo izplačalo povabiti k so-
delovanju ljudi, ki se na ljud-
sko dediščino spoznajo in bi 
znali tudi tukaj program 
osvežiti in popestriti, ter mu 
dati več izvirnosti. Vedeti 
namreč moramo, da je v Bra-
slovče še pred leti pl-ihajalo 
tudi po več tisoč obiskoval-
cev. 

T. TAVCAR 

V CELJU RASTEJO BANANE 
Po naključju smo izvedeli, da se na Lavi pri Flisovih 

ukvarjajo z redkim konjičkom - gojenjem tropskih 
rastlin. Ivo Flis mi je pokazal vrt in kaj kmalu je beseda 
stekla o gojenju teh edinstvenih primerkov. 

Pred osmimi leti je izgradil hišo in začel z vzgaja-
njem tropskih rastlin. Idejo za takšen tropski vrt je 
dobil v naravi. Sploh pa ima rad naravo, tako živali kot 
rastline. Toda z živalrni so problemi, zato se je raje 
odločil za vzgajanje tropskega drevja. Na njegovem 
vrtu najdemo fige, limone, kaktuse, palme vseh vrst, 
katerih si imen žal nisem zapomnil. Najbolj pa je pono-
sen na palmo z bananami. 

Na vprašanje, ali so pri tem delu kakšne'težave, je 
odgovoril, da je edina težava prostor, morda pa tudi to, 
da se rastline težko dobijo. Vsekakor, pa je potrebno 
veliko veselja in še več trdnega dela, da bi se rastline 
obdržale in nemoteno uspevale. 

Posebne pomoči nima. Pomaga mu le žena, ki se 
ukvarja bolj z domačimi rastlinami. Seveda, vseh rož 
ne more imeti doma ker mu tega prostor ne dopušča. 
In to je tudi vzrok, da jih ima' pri prijateljih. Za tako 
lepo ureditev okolice je že dobil nagrado Hortikultur-
nega društva. Upajmo, da jih bo še več. 

MATJAŽ GUCEK 

LEPA TROFEJA 
Pred nedavnim se je nasmehnila ribiška sreča Fra^j 

Horvatu. Na Šmartinskem jezeru je ulovil 107 cm ^ 
ščuko, na tehtnici pa je pokazalo 12 kilogramov. »Prof| 
rica« je zagrabila na rep zelenke in Franci je porabil vefj 
pol ure preden jo je spravil na suho. Pri tem mu je poni 
ribiški sotovariš Andrej Podjavoršek. 

F. 

PILŠTANJ 
(Peilenstein), grad 

Na strmem griču nad istoimen-
skim naseljem na Kozjanskem. Ob-
čina Šmarje. 

Pilštanj nedvomno sodi med naj-
starejše gradove v deželi. Njegovo 
ime razlagajo s starovisokonemško 
besedo bil, ki pomeni obrambo, boj 
- pomenilo naj bi torej grad, ki vzbu-
ja grozo. Že 963 in 980 je bil tu sedež 
mogočnega grofa Engelberta Pil-
štanjskega in njegove žene Tute. 
Njuna hčerka Ema, soproga Vilje-
ma, grofa Breže-Selškega, je Pilštanj 
skupaj z drugimi svojimi posestmi v 
Savinjski krajini 1042 izročila na no-
vo ustanovljenemu samostanu v 
Krki na Koroškem, 1071 pa jih je 
prevzela na novo ustanovljena krška 
škofija. Grad je bil poslej v njeni 
posesti. 

1158 se omenja prvi po gradu ime-
novani krški ministerial vitez Emst 
Pilštanjski - Emest de Bilenstain. 
1185 se v neki darilni listini krškega 
škofa Ditrika prvič posebej omenja 
grad - castrum de Pilstain. Isti škof 
imenuje Pilštanj v listini iz 1186 ca-
strum nostrum Pylstein, morda že 
isto leto pa je papež Urban III. potr-
dil škofu Ditriku krška posestva, 
med katerimi se omenja tudi Pil-
štanj v ogrski marki - in marchia 
Vngariae Pislten. Že 1187 se je škof 
Ditrik osebno mudil na pilštanj-
skem gradu, kjer je potrdil žičkemu 
samostanu neka posestva. V nasled-
njih letih se grad še večkrat omenja, 
tako 1348 vest Peilstain, 1463 in 
1466 gesloss Paylnstain in gesloss 
Payllenstain. Na njem so gospodo-
vali krški gradniki, pilštanjski vite-
zi: 1197 Waltfried Pilštanjski, 1208 
Gotpold, 1241 Herman in 1256 Ra-
spo Pilštanjski. Rod pilštanjskih vi-
tezov je verjetno kmalu nato izumrl, 
zakaj na gradu srečamo druge kaste-
lane: 1286 Wulfing Prežinski, 1348 
Perchtold Lozniški (Losnitzer) in 
1404 Eberhard Golienz. 29. septem-
bra 1353 je krški škof Pavel s pi-
smom in pečatom obljubil vojvodi 

Albrechtu II, da mu bo s svojimi 
gradovi Podčetrtek, Pilštanj, Plo-
štanj, Važenberk in obema vitanjski-
ma utrdbama vedno na voljo. 1384 
se je na Pilštanju mudil krški škof 
Johann. 12. novembra 1441, za časa 
premina med cesarjem in celjskimi 
grofi, je škof Johann izročil cesarju 
svoje gradove Pilštanj, Podčetrtek, 
Bizeljsko in Mokronog, verjetno iz 
strahu, da bi jih Celjani znova na-
padli; v cesarskih rokah so ostali 
gradovi do 1445, pilštanjski grad pa 
je tudi poslej pogosto menjal kaste-
lane. 1492 ga je od krškega škofa 
Raimunda dobil Andrej iz Višprij, 
njegov naslednik Ulrik Višprijski pa 
ga je 1501 za 3.900 fl. izročil v oskrb-
ništvo Lorenzu Bonomu, ki je ob tej 
priložnosti zagotovil zvestobo cesar-
ju ]^-Iaksimilijanu in njegovim dedi-
čem. 

Nekaj let pozneje je grad postal 
plen upornih kmetov. Ob velikem 
puntu 1515 so ga kmalu že pred 31. 
majem zavzeli in pri tem bržčas rav-
nali podobno, kot na gradu v Podče-
trtku, ki so ga izropali in se obenem 
znesli tudi nad njegovimi prebivalci. 
Predpostavljamo lahko, da je pri 

tem tudi stavba, ki so jo morali kma-
lu nato vrniti lastnikom, utrpela pre-
cej škode, saj jim jo posadka gotovo 
ni; prepustila brez odpora. 

1548 je bil grajski oskrbnik Krištof 
Wildensteiner, 1552 in 1563 pa 
Hanns Trauner. 1570 je krški škof 
Urban Sagstetter obnovil tedaj že 
hudo derutni grad. 1617 sta imela 
Pilštanj v najemu Jurij pl. Reising in 
njegova žena Judita, pozneje, 1629, 
pa sta ga kupila. Njuni dediči so si 
1672 razdelili posest. Grad je dobila 
hči Johanna pl. Reisinga, Ana Kres-
cencija, por. Wintershofen. Skupaj s 
svojim možem Godefriedom Hono-
riusom pl. Wintershofnom se na-
mreč še 1692 omenja kot lastnik Pil-
štanja. Grad je poslej v rokah Win-
tershofnov, ki so svoj delež dedišči-
ne združili z gospoščino Kozje, utrd-
bo pa pustili propasti. 

Podobo v renesančni dobi prede-
lanega gradu nam kažejo Clobuccia-
richevi skici in Vischerjev bakrorez. 
Že na prvi pogled nas preseneti nje-
gova mogočna zasnova. Grad je očit-
no zavzemal vso umetno izravnano 
ploščad vrh grebena nad naseljem. 
Na južni, proti vasi obrnjeni strani, 
kjer so še danes vidni sledovi nekda-
njega obrambnega jarka, ga je varo-
valo nenavadno visoko obzidje z del-
no zastrešenimi cinami, pred njim 
pa je kot samostojni branik stala 
okrogla renesančna bastija s konzol-
nim vencem pod strešnim napu-
ščem. Vhod, na straneh zavarovan z 
večnadstropnima, nezastrešenima 
stolpoma, je držal na notranje dvori-
šče, kjer je stal v ozadju, v zavetju tik 
nad pečino, dvonadstropni piaci j . 
Zanimivo je, da grad ni imel bergfri-
da, ampak je težo obrambe v celoti 
prevzemalo obzidje, ki je s svojo vi-
šino doseglo višino palasa. 

Grad Pilštanj na Vischerjevem bakrorezu iz okoli leta 1681 

Obiranje hmelja je vsakoletno tekmovanje 

Hoja po hoduljah zahteva precej spretnosti 

NOVE CESTE V RAVNAH 
Te dni so delavci DO za hidrogradnje, gradnjo prometnih 

objektov in hortikulturo HPH Velenje, položili v Ravnah pri 
Šoštanju preko 2,5 km asfaltnih trakov v skupni vrednosti 
okrog šest milionov dinarjev. Tako so sredstva samopri-
spevka, lastna sredstva in prostovoljno delo združili v novo, 
pomembno pridobitev, ki je povezala vse zaselke tega kraja 
s centroma Šoštanjem in Velenjem. Precej zdelano glavno 
cesto v Sp. in Zg. Ravne, ki je bila pred leti že asfaltirana (pa 
je od nje ostalo bore malo) bodo posodobili postopoma, ko 
bodo za to zbrana potrebna sredstva. JOŽE MIKLAVC 
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NOVI TEDNIK - Glasilo občinskih organizacij SZDL Celje, Laško, Mozirje, Slovenske Konjice, Šentjur, Šmarje pri Jelšah in Zalec-
Uredništvo: Celje, Trg V. kongresa 3 a, poštni predal 161. Naročnina in oglasi: Trg V. kongresa 3 a - Direktor TOZD in gl. uredruK 
Boris Rosina, odgovorni urednik Novega tednika Drago Medved, odgovorni urednik Radia Celje Branko Stamejčič. Redakcija-, 
Marjela Agrež, Milan Božič, Jure Krašovec, Mateja Podjed, Milena Poklič-Brečko, Damjana Stamejčič, Zdenka Stopar, Mitja Umnik-
Janez Vederuk, Tone Vrabl. Tehnični urednik Franjo Bogadi. Izhaja vsak četrtek. Izdaja ga CGP Delo, Ljubljana. Rokopisov ne 
vračamo. Cena posamezne številke 8 din, celoletna naročnina 380 din, polletna 190 din. Za tujino je cena dvojna. Stev. žiro računa-
50700-603-31198 - CGP Delo Ljubljana TOZD Novi tednik Celje. - Telefon, oglasi in naročnina: 22-369, 23-105. 


